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پوتین،  اوکراین را 
بخشی از خاک روسیه می داند؟!

رئیس جمهور روسیه در گفت وگو با تاکر کارلسون: 
جنگ اوکراین یک جنگ داخلی است

2

بعد از باخت »بد« مقابل قطری ها و حذف 
از جام ملت ها خیلی ها گفتند ای کاش مقابل 
ژاپن می باختیم و حذف می شدیم چرا که 
تلخی کمتری داشــت. حداقل آن بود که 
می گفتیم ما در مقابل تیم سرشناس آسیایی 
باختیم نه یک تیم کوچک منطقه. این حرف 
چندان هم غیر دقیق نیســت. بهرحال برای 
بسیاری سخت بود وقتی در مقابل غول شرق 
آسیا آنقدر خوب بازی را در آوردیم اینگونه 
در برابر تیمی که در دیداری دوستانه قبل از 
جــام، گلبارانش کرده بودیم ببازیم. ولی به 
قول اهل فن این از زیبایی های فوتبال است 

و بایستی به آن تن دهیم.
اما جدا از بحث های فنی که باید اهل فن بدان 
بپردازند و مثلا نظر دهند که مربی های وطنی 
چه عملکردی داشتند و آیا نمی شد بهتر عمل 
کرد به نظر می رسد لازم است در خصوص 
مباحث روانی نیز سلسله مباحثی را طرح و 

بررسی کنیم.
بعد از آنکه داور مسابقه مذکور سوت پایان 
بازی را زد یاس فراوانی بین فوتبال دوستان 
و مردم عادی شکل گرفت و این سوال ایجاد 
شــد که از لحاظ روانی چرا باید تیمی که 
آنگونه نفــس ژاپن را گرفت به گونه ای که 
سامورایی ها در نیمه دوم نای دویدن نداشتند 
آنگونه در برابر تیم قطر نمی توانست ابتکار 

عمل را به دست بگیرد؟
قطعا روان شناسان می توانند پاسخ های جالبی 
به این سوال دهند ولی از منظر نگاه ژورنالیستی 
می توان گفت که محرز است ما ایرانی ها از 
لحاظ روانی عادت کرده ایم که خوب شروع 
کنیم و بد تمام کنیم. این موضوع تقریبا در 
تمام امور زندگی مان نیز در جریان است. برای 
مثال ما در طول زندگی مان بارها شاهد بودیم 
که گروه هایی را تشکیل دادیم و خیلی خوب 
هم برای رســیدن به هدف ساماندهی شده 
ولی بعد از مدتی این گروه ها از هم پاشیده 
و انسجام خود را از دست داده و درنهایت 
به هدف نرسیدیم. البته فقط این نیست؛ ما 
از نظر روانی وقتی در برابر مانع سختی قرار 
می گیریم انگیزه بیشتری پیدا می کنیم و با تمام 
انرژی به پیش می رویم اما وقتی از این مرحله 
به موفقیت عبور کردیم در مرحله بعد با تصور 
اینکه دیگر کسی نمی تواند مانع ما باشد دچار 

مشکل سهل گیری شدیم و قافیه را باختیم.
بنده نمی دانم این مشــکلات روانی فقط 
شــامل ما ایرانی ها می شود و یا معطوف به 
کل انسان هاســت. و یا ممکن است چنین 
الگوی رفتاری شامل حال کشورهایی باشد 
که درحال توسعه هستند. همانطور که عرض 

کردم این مشکل نیازمند بررسی است.
بهرحال آنچه که مســلم اســت در چنین 
موقعیت هایی ما باید از یک روانشناس خبره 
سود ببریم. چه بسا اگر در کنار تیم ملی فوتبال 
کشورمان یک روانشناس خبره حضور داشت 
این تیم بعد از افتخار آفرینی مقابل ژاپن در 
برابر تیم نه چندان قدرتمند قطری تن به چنین 
شکستی نمی داد. این تیم همان تیم بود با همان 
بازیکنان و مربی ها؛ گویا مشکل بحث های 

روانی بود.

مشکل کجاست؟

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

انقلاب اسلامی ثمره 
اجابت دعوت بعثت است

نامزدهای مستقل وابسته به حزب عمران خان پیشتاز انتخابات در پاکستان گزارش های غیررسمی شبکه های خبری پاکستان 
4حاکی از نتیجه غیرمنتظره شمارش آرای انتخابات این کشور است

فاصله واقعیــات اقتصادی با آنچه در ســفره 
مردم می گذرد روز به روز بیشــتر می شــود و 
به نظر می رسد مسئولان نیز ضمن آنکه از این 
 وضعیت اطلاع دارند کار چندانی هم نمی توانند 

انجام دهند.
از مصادیــق بارز این موضوع می توان به تعیین 
تکلیف میزان عیدی بازنشستگان اشاره کرد که 

به خوبی عمق فاجعه را نشان می دهد.
تعیین رقم بین دو و نیم میلیون الی سه ونیم 
میلیون تومانی جهت عیــدی در روزگاری که 
در آن حضور داریم بیش از یک شــوخی تلخ 

نمی تواند باشد.
بنده همانطور که عرض کردم حتما مسئولان هم 
می دانند چقدر مردم در تنگنای معیشتی هستند 
ولی تحریم ها و سوءمدیریت ها سبب شده فاصله 
درآمدی و هزینه ها روز به روز بیشتر شود تا اینکه 

امروز به شکافی عمیق تبدیل شده است.
شــاید باید بپرسیم که چه می توان کرد؟ البته 
که در این مورد به اندازه کافی نوشــته و گفته 
شده ولی وقتی برخی سیاست های کلی اجازه 
مانور اقتصادی نمی دهد پس دیگر حرفی باقی 

نمی ماند.
اگر بخواهم روشن تر در این مورد بگویم باید به 
تفاوت های عربستان و ایران در بحث توسعه اشاره 
کنم. اقتصاد فعلی عربستان از مصادیق رها شدن 
اقتصاد از تمام بندهای سیاسی و ایدئولوژی است 
زیرا هدف اول و آخر این کشور رسیدن به توسعه 

مدنظر طبق اسناد بالادستی است. 

رفاه 
و تحریم

ایمان اسلامی بین
فعال بازار

یادداشت-3

آفتاب یزد: روز ۲۲ بهمن یعنی ســالروز انقلاب 
اســلامی هم روزی ملی اســت و هم سیاسی. از 
همین رو برای بســیاری ایــن روز مهم و حیاتی 
اســت. در بیرون از این مرزها هــم این روز برای 
دشــمنان نظام و کشور مهم اســت. زیرا در حال 
رصد هســتند تا متوجه شوند پایگاه مردمی نظام 
در چه وضعیتی قرار دارد. اما بهرحال، صرفنظر از 
مشــکلات و مصائبی که وجود دارد مردم ایران با 
علم به موارد بالا همواره حضور پرشــوری در این 
راهپیمایی دارند. از چند روز قبل طبق روال گذشته 
نهادها، تشکل ها و شخصیت های بسیاری از مردم 
درخواست کرده اند تا به سیاق قبل حضوری پرشور 

در راهپیمایی ۲۲ بهمن داشته باشند.

< دعوت علما و مراجع
مراجع و علما و نهادهای انقلابی با گرامیداشــت 
دهه فجر و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی از مردم 
دعــوت کردند تا با حضور پرشــور در راهپیمایی 
 ۲۲بهمــن، اتحاد و اســتواری خــود را بار دیگر 

به جهانیان نشان دهند.
حضــرات آیات مکارم شــیرازی، نوری همدانی و 
جوادی آملی و جامعه مدرســین حوزه علمیه قم 
و مجلس خبرگان رهبری با گرامیداشــت سالروز 
پیروزی انقلاب اسلامی، از مردم برای حضور پرشور 

در راهپیمایی ۲۲ بهمن دعوت کردند.

< دشمنان بدانند اتحاد ما استوار است
آیت الله حســین نوری همدانی در سخنانی ضمن 
گرامیداشــت ایام الله دهه فجر و ســالروز پیروزی 
انقلاب اسلامی گفت: امسال راهپیمایی ۲۲ بهمن 

باید باشکوه تر از هرسال برگزار شود، چراکه دشمنان 
ما همواره به کار ما نگاه می کنند، پس باید شکوه و 
عظمتی را رقم بزنیم که در سال های قبل مثل آن 
نبوده است. وی خاطرنشان کرد: امسال لازم است 
تمام مردم محترم و مســلمان ایران از مرد و زن، 
باشکوه هرچه بیشتر در راهپیمایی شرکت کنند 
تا دشمنان بدانند وحدت و اتحاد ما و آن جریانی 
که امام به وجود آورده است، همچنان بر عظمت و 

گرمی و اهمیت خود باقی و استوار است.
این مرجع تقلید با تأکید بر این که امســال سال 
مخصوصی اســت، تصریح کرد: دشمنان ما وارد 
میدان شده اند و ما هم باید باقدرت بیشتر و اجتماع 
و شکوه بیشتر به میدان بیاییم تا آن ها بدانند خط 
و راه امــام همچنان و روزبه روز با عظمت تر از قبل 

برقرار است.

< همه در مراسم ۲۲ بهمن شرکت کنید
آیت الله جوادی آملی در سخنانی اظهار داشت: الان 
در آستانه ۲۲ بهمن هستیم، امیدواریم همه شهدا 
به ویژه شهدای انقلاب با شهدای کربلا محشور شوند 
و همه شما و بزرگان و کسانی که از اول با امام بودند 
و با این انقلاب بودند؛ ان شاءالله تحت عنایت خاص 

حضرات اهل بیت )ع( و امام عصر)عج( هستید.
وی با مهم دانســتن گرامیداشت سالروز پیروزی 
انقلاب اسلامی خاطرنشــان ساخت: سعی کنید 
این پرچم را تــا زمان ظهور حضرت حجت )عج( 
حفظ کنید و به دست او بدهید و همه در مراسم 
۲۲بهمن شــرکت کنیــد و کاری کنید که جای 

پیامبر بنشینید، که این راه شدنی است.
ادامه در صفحه 4ادامه در صفحه 4

رهبر معظم انقلاب در دیدار کارگزاران نظام، 
نمایندگان کشورهای اسلامی 
و اقشار مختلف مردم:

بازتاب شکست تلخ 
تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل قطر

درباره کری های نامحترمانه ای که 
بازیکنان تیم های فوتبال کشورهای عربی 

برای ایرانیان خواندند

حسرت
 ۵۰ساله

مو وسط 
کیک خامه ای!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

سینما همیشــه تاثیرگذار بوده و باید با هویت 
فرهنگی خود حفظ شــود. با گســترش تاثیر 
رسانه ها، ســینما در ابعاد وسیع تری نفوذ پیدا 
کرده و همه اینها باعث شد سینما یک قابلیت 
و از آن ســو حساســیت هایی را پیدا کند که 
سیاســیون هم نسبت به سینما تعلق خاطر و 

حساسیت داشته باشند.
البته برای پذیرش این حساسیت نباید فراموش 
کرد که سینما تاثیر زیادی در فرهنگ سازی، 
تغییر شرایط اجتماعی و افزایش یا کاهش برخی 
از حساسیت ها در جامعه می تواند داشته باشد و 
به نظر می رســد آنقدری که سینما مهم است 
حوزه های دیگر فرهنگ و هنر مثل موسیقی یا 

کتاب به این جایگاه نرسیده اند.
جشــنواره محل بروز و نمایــش فیلم بزرگان 
سینما در کنار استعدادهای جدید است. چون 
جشنواره فیلم فجر آیینه تمام نمای سینمای 
ایران به حســاب می آید و محلی برای رقابت 
ارتقای سینما می باشد نباید مکانی برای نمایش 
هر فیلمی با هر کیفیتی باشد جشنواره محل 
نمایش آثــار دارای کیفیت برتر و قابل دفاع از 
وجوه گوناگون فیلم هاســت تــا بتواند منجر 
به ارتقای ســطح کیفی فیلم ها شود؛ و از بین 
بردن تنوع و یک دست سازی سلیقه ها و حتی 

برداشت ها.
جشنواره فیلم فجر به عنوان یک رسانه سینما 
نقــش ارزشــمندی در طی چهــل و دو دوره 

برگزاری را به عهده داشته است... 

جشنواره فیلم فجر 
رسانه سینما

قربانعلی تنگ شیر
منتقد و کارشناس سینما

یادداشت-1

بســیاری از مردم جامعه بر این تصور هستند 
که قانون مربوط به منع ازدواج توســط مردی 
که دارای زن می باشــد، قانون جدیدی است و 
در بهمن ماه ۱۴۰۲ به تصویب رسیده است؛ اما 
باید در پاسخ گفت که قانون حمایت خانواده در 
سال ۱۳۹۱ اصلاح شد و قانون قبلی یعنی قانون 
حمایت خانواده مصوب ۱۳۵۳ نسخ نشده است 
و به بیان دیگــر قانون حمایت خانواده مصوب 
۹۱؛ قوانین منسوخ را ذکر کرده است که قانون 
حمایت خانواده مصوب ۱۳۵۳ جزء آن ها نیست 
و مطلب دیگر اینکه قوانین تصویب شده جدید 
که تعارض با قوانین قبلی داشته باشند به طور 
ضمنی منســوخ می گردند و  امــا با عنایت به 
اینکه قانون حمایت خانواده مصوب ۹۱ و قانون 
مدنی در خصوص شرایط گرفتن زن دوم مردان 
اشاره ای نکرده است، بالطبع مقررات مربوط به 
ازدواج مجدد در قانون حمایت خانواده مصوب 
۱۳۵۳ همچنــان باقی اســت و قابلیت اجرا و 
استناد دارد فلدا شرایط گرفتن زن دوم توسط 
مردی که دارای زن می باشــد مطابق ماده ۱۶ 
قانون حمایت مصــوب ۱۳۵۳ عمل می گردد، 
در نتیجه این قانون قابلیت استناد در محاکم را 

خواهد داشت و این ماده بیان می دارد:
مرد نمی تواند با داشتن زن، همسر دوم اختیار 

کند مگر در موارد زیر:
۱- رضایت همســر اول ۲- عدم قدرت همسر 
اول به ایفای وظایف زناشویی ۳ -عدم تمکین 

زن از شوهر.

مرد نمی تواند با داشتن زن؛ 
همسر دوم اختیار کند

محمدعلی طیبی سورکی
وکیل پایه یک دادگستری و مشاور حقوقی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 3ادامه در صفحه 3

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

راه های 
درمان همانژیوم

6

یوم الله 22 بهمن مبارک باد

نهادها، تشکل ها و شخصیت ها از مردم درخواست کردند 
مثل همیشه در راهپیمایی 22 بهمن حضور پرشوری داشته باشند

دعوت به مانور اتحاد

آفتاب یزد
تلفنی آگهی 

می پذیرد
09128197782

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در دومین گردهمایی ملی 
هیئت مدیره های وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه مطرح کرد

مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه

پیشگام در اجرای سند تحول قضایی
صفحه 2

دعوت به مانور اتحاد
نهادها، تشکل ها و شخصیت ها 
از مردم درخواست کردند 
مثل همیشه در راهپیمایی ۲۲ بهمن 
صفحه 1حضور پرشوری داشته باشند

صفحه 8+

صفحه 5
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در خجســته عید مبعث حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی )ص(، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر انقاب اســامی در دیدار مسئولان و کارگزاران نظام، سفرا و نمایندگان 
کشورهای اسامی و جمعی از اقشار مختلف مردم، اجابت دعوت و بعثت نبوی را باعث 
رشد و سعادت دنیوی و اخروی خواندند و با اشاره به حادثه تلخ غزه و ادامه جنایت های 
رژیم صهیونیستی گفتند: مصیبت غزه، مصیبت بشریت است و نشان می دهد نظم کنونی 

جهانی کاماً باطل و غیرقابل دوام است و از بین خواهد رفت.
رهبر انقاب اسامی در این دیدار با تبریک عید مبعث به ملت ایران و همه مسلمانان، 
بعثت را مبارک ترین و بزرگ ترین حادثه تاریخ بشریت خواندند و گفتند: با بعثت پیامبر 

اعظم، نسخه کامل و نهایی و همیشگی سعادت دنیوی و اخُروی بشر ارائه شد.
 ایشــان ســربرآوردن بعثت در محیط ظلمانی و سراســر کجی و انحــراف جاهلیت و 
آشکار شدن نشانه های انحراف و سقوط در همه تمدن های بزرگ آن روز جهان را حادثه ای 
خارق العاده برشمردند و افزودند: برنامه بعثت باز کردن راه ارتباط بشر محصور درچارچوب 
 تنگ مادی با عالمَ غیب و اولوهیت یعنی ایمان و ســپس تزکیه انســان یعنی تعالی و 

رشد دادن او از طریق رفع نواقص و زدودن زشتی ها، بدی ها و باطل است.
حضرت آیت الله خامنه ای، تزکیه را حرکتی فراگیر برای اصاح امور فرد و جامعه در همه 
ابعاد سیاسی، اقتصادی و اجتماعی و نفی انواع بی عدالتی و فاصله های طبقاتی خواندند و 
گفتند: تزکیه، زمینه تعلیم انسان و جامعه را فراهم می کند تا با غنی سازی جامعه از لحاظ 

معرفت و معنویت، انسانِ تراز اسام ساخته شود.
ایشان با استناد به آیات قرآن کریم، بعثت و دعوت نبی اکرم را امری جاری و دائمی برای 
همه زمان ها دانســتند و گفتند: هم اکنون نیز پیغمبر اکرم )ص( در حال تعلیم و تزکیه 
اســت یعنی همچنانکه آن روز مردم را به دوری از بت ها دعوت کردند امروز نیز همان 

خطاب و دعوت وجود دارد.
رهبر انقاب، مبارزه با نفس و شکستن بت هواهای نفسانی را اولین گام در اجابت دعوت 
پیامبــر اکرم خواندند و افزودند: اینکه برخی می گویند برای اصاح دنیا، اول باید خود و 
جامعه خود را اصاح کنید حرف درستی است چرا که نشان دادن ارائه یک نمونه اصاح 

شده به دنیا موجب جذب دیگران به آن نمونه و الگو می شود.
ایشان تحقق انقاب اســامی را نتیجه اجابت پیام بعثت و دعوت امام بزرگوار از طرف 

مردم خواندند و گفتند: در ادامه هم مردم ما به توفیق و فضل پروردگار حرکت خود را در 
مسیر درست ادامه داده اند و تا هر زمان که اجابت دعوت پیغمبر ادامه داشته باشد، رشد 
و پیشرفت که فقط هم رشد معنوی و اخُروی نیست ادامه دارد و می توان به بهترین نمونه 

زندگی دنیوی و اخُروی دست یافت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به رواج ظلم و حق کشی در جهان امروز، رهایی از این 
وضع و بهبود زندگی مردم دنیا را در گرو اجابت دعوت پیامبر و استفاده از تزکیه و تعلیم 
نبوی دانستند و افزودند: مسئولیت ما خودسازی و نشان دادن اداره کشور بر اساس الگوی 
اســام است که در این زمینه موفقیت هایی داشته ایم که در دنیا تاثیرگذار بوده و البته 

کوتاهی هایی هم داشته ایم.
رهبر انقاب اسامی در بخش دیگری از سخنانشان با اشاره به استمرار مصیبت غزه، آن 
را مصیبت دنیای اسام و بلکه همه بشریت، و نشان دهنده اوج بطان نظم کنونی جهانی 
خواندند و خاطرنشــان کردند: امروز آمریکا، انگلیس و بســیاری از کشورهای اروپایی و 

دنباله روهای آن ها پشت دست های جنایتکار و به خون آلوده رژیم صهیونیستی قرار دارند 
 که از همین جا می توان فهمید نظم کنونی جهان نظمی باطل و غیرقابل دوام اســت و 

از بین خواهد رفت.
ایشان، بمباران بیمارستان و کشتار نزدیک به ۳۰ هزار تن از مردم غزه را باعث رسوایی 
فرهنگ و تمدن غربی دانســتند و افزودند: پشت ســر این جنایت ها پول، تسلیحات و 
کمک های سیاســی آمریکا است و همچنان که خود صهیونیست ها اعتراف کردند بدون 
تسلیحات آمریکایی یک روز هم قادر به ادامه جنگ نبودند بنابراین آمریکایی ها نیز مجرم 

و مسئول این حادثه تلخ هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای راه حل پایان بحران غزه را کنار کشیدن قدرت های بزرگ جهانی 
و طرفدار غرب از این قضیه خواندند و گفتند: مبارزان فلسطینی خود قادر به اداره میدان 

هستند همچنان که تا امروز نیز با اداره صحنه، ضربه سختی به آن ها وارد نشده است.
ایشان با تأکید بر اینکه وظیفه دولت  ها قطع کمک های سیاسی، تبلیغاتی، تسلیحاتی و 
عدم ارسال کالاهای مصرفی به رژیم صهیونیستی است، خاطرنشان کردند: وظیفه ملت  ها 

فشار آوردن به دولت ها برای انجام این وظیفه بزرگ است.
در ابتدای این دیدار، حجت الاســام والمسلمین رئیسی، رئیس جمهور، در سخنانی با 
بیان اینکــه حادثه بعثت، تجلی اعظم بزرگ ترین نعمت خداوندی یعنی نعمت هدایت 
است، دعوت پیامبر اکرم )ص( به یگانه پرستی را توأم با دعوت به اندیشه ورزی، عدالت و 
ارزش های الهی برشمرد و با اشاره به تقارن دهه فجر با عید مبعث، گفت: اجابت دعوت 
امام خمینی به بندگی خدای متعال و مبارزه با فقر، فساد و تبعیض از طرف مردم ایران 

جلوه ای از اجابت پیام بعثت نبوی است.
رئیس جمهور، همچنین نسل کشــی و کودک کشی در غزه را موجب رنگ باختن تمام 
ادعاهای حقوق بشری قدرت های غربی و نشانه آشکار ناکارآمدی سازمان های بین المللی 
دانست و افزود: یقین داریم خون شهدای غزه و فلسطین، پایان رژیم صهیونیستی و نظم 

ناعادلانه کنونی را رقم خواهد زد.
آقای رئیسی، سیاست ها و برنامه های داخلی دولت را در جهت گسترش عدالت، جبران 
عقب ماندگی ها و بهبود وضع اقتصادی خواند و تاکید کرد: تنها راه حل مشکات، تکیه 

بر اراده داخلی است و دولت برای حل مسائل کشور، نگاهی به دست بیگانگان ندارد.

آفتاب یزد: هفته گذشــته ۱۷۹ قاضی به صورت همزمان در ۴۵ نقطه از شهر تهران 
با هزار و ۳۱۰ نفر از شــهروندان با حضور در مســاجد ضمن برپایی نماز جماعت با 
نمازگزاران دیدار کرده و مشکات و مسائل حقوقی و قضایی آن ها را رسیدگی کردند.

پس از تاکید حجت الاســام والمسلمین محســنی اژه ای مبنی بر حضور قضات در 
بین مردم رسیدگی به مشکات حقوقی و قضایی آن ها، هفته گذشته دادستان تهران 
بــه همراه جمعی از معاونین خود در ۴۵ نقطه از شــهر تهران به صورت هم زمان به 

مشکات حقوقی و قضایی مردم رسیدگی کردند و پای صحبت آن ها نشستند.
در این رویداد که به مناسبت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقاب اسامی انجام شد 
دادستان تهران به اتفاق جمعی از معاونان با حضور در مسجد جامع المهدی در منطقه 
۲۲ تهران با نمازگزاران دیدار و به مشکات و مسائل حقوقی و قضایی آنان رسیدگی 
کرد. صالحی اظهار داشــت: به مناســبت ایام الله دهه مبارک فجر انقاب اسامی در 

اجرای منویات مقام معظم رهبری و سیاست های اباغی ریاست قوه قضاییه مبنی بر 
لزوم افزایش ارتباطات مردمی به ویژه دادســتان ها در بطن جامعه دادستان تهران به 
اتفاق جمعی از معاونان خود در شــامگاه سه شنبه ۱۷ بهمن ماه ۱۴۰۲ با حضور در 
مسجد جامع المهدی در منطقه ۲۲ تهران با نمازگزاران دیدار و به مشکات و مسائل 
حقوقی و قضایی آنان رسیدگی و دستورات مقتضی صادر شد. وی گفت: همچنین به 
مناسبت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقاب اسامی به صورت همزمان 
چهل و پنج گروه با سرپرستی معاونین دادستان در چهل و پنج مسجد شهر تهران میز 
خدمت برگزار کرده و به مشکات مردم رسیدگی و دستورات مقتضی صادر شده است.

دادستان تهران بیان کرد در این برنامه تعداد ۱۷۹ همکار قضایی حضور داشته با تعداد 
۱۳۱۰ نفر از مراجعین به صورت چهره به چهره ماقات برگزار شد. وی همچنین یادآور 
شــد بر اساس برنامه ریزی مدون دادســتانی تهران به منظور تحت پوشش قرار دادن 

تمامی مساجد پایتخت معاونان و سرپرستان هر ناحیه از دادسرای تهران ماموریت یافته اند 
به همراه تعدادی از قضات به صورت ماهانه در مســاجد واقع در نواحی دادسرای تحت 
مدیریت خود حضور یافته و نسبت به حل مشکات و ارشاد قضایی شهروندان اقدام کنند.

دادســتان تهران اضافه کرد: عاوه بر حضور ماهانه در مساجد در برنامه هفتگی ماقات 
مردمی دادسرای تهران نیز ضمن دیدار چهره به چهره با مراجعان به مسائل و مشکات 
حقوقی و قضایی آنان رسیدگی و دستورات و ارشادات لازم را صادر می کنند. صالحی در 
پایان خاطر نشــان کرد: ان شاءالله با چنین اقداماتی بتوانیم گام های موثری در راستای 

خدمت به نظام مقدس جمهوری اسامی و همچنین ملت بزرگوار ایران برداریم.
گفتنی اســت؛ ۴۵ تیم حاضر شــده در نقاط مختلف تهران به طور متوســط حدود 
۲ساعت ونیم به مشکات مردم رســیدگی کردند که مجموعا ۱۱۲ ساعت مسئولان 

قضایی دادسرای عمومی و انقاب تهران پای صحبت های مردم نشستند.

آفتاب یزد:  رئیس قوه قضاییه گفت: ما در قوه قضاییه متمرکز و معطوف بر انســداد 
گلوگاه های فساد و خشکاندن ریشه های فسادزا هستیم.

حجت الاسام والمسلمین محســنی اژه ای در دومین گردهمایی ملی هیئت مدیره های 
وکا، کارشناســان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه، با برشمردن برخی از خصایص 
و ویژگی های »مرکز وکا، کارشناســان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه« گفت: در 
کشور مجموعه ای وجود ندارد که هر سه امر وکالت، کارشناسی و مشاوره، در آن تجمیع 
شده باشد؛ لذا شما در مرکز، از این حیث، خاص و منحصربه فرد هستید؛ عاوه بر آن، شما 
در زیرمجموعه و ذیل قوه قضاییه قرار دارید؛ قوه ای که به تعبیر رهبر حکیم انقاب، نهادی 
حســاس و تعیین کننده در کشور است؛ لذا همین وابستگی شما به یکی از ارکان نظام، 
وجه متمایزکننده مجموعه شــما محسوب می شود، که البته از این حیث نیز تکالیف و 

مسئولیت های خطیری نیز برعهده مجموعه شماست. 

< قوه قضاییه باید با توده های مختلف مردم ارتباط بگیرد
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: یکی دیگر از خصایص و ویژگی های »مرکز وکا، کارشناسان 
رســمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه« ارتباط گسترده و موسّع این مجموعه با اقشار و 
طیف های مختلف مردم است؛ شاید هیچ کدام از بخش ها و زیرمجموعه های قوه قضاییه به 
اندازه مجموعه شما با عموم مردم در ارتباط نباشند؛ این امر یک مزیتّ به حساب می آید و 
مجموعه شما از این حیث می تواند وجهه عمومی و مردمی دستگاه قضا را بیشتر و بهتر به 
منصه ظهور برساند و در امر خطیر و مهم »تحقق عدالت« که از مسئولیت ها و اولویت های 

اصلی عدلیه است، نقش آفرینیِ برجسته داشته باشد. 
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به ضرورت آسیب شناسی مستمرِ روند ها و فرایند های قضایی 
و حقوقی در کشــور، بیان داشت: »مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضاییه« به سبب گستره وســیع ارتباطاتش با بخش های مختلف مردمی و حکومتی، 
می تواند در امر آسیب شناسی روند ها و فرآیند های قضایی و حقوقی و سایر رویه های مرسوم 

در بخش های مختلف کشور، ایفای نقش کند.
قاضی القضــات تصریح کرد: ما در قوه قضاییه متمرکز و معطوف بر انســداد گلوگاه های 
فساد و خشکاندن ریشه های فسادزا هستیم، لذا شما در »مرکز وکا، کارشناسان رسمی 
و مشــاوران خانواده« به سبب نوع وگستره ارتباطات تان با بخش های مختلف مردمی و 
حکومتی می توانید منشاء های مشکات و معضات را شناسایی کنید و در جهت رفع آنها، 
راهکار های لازم را ارائه دهید. باید به دقت و وضوح مشخص شود که چه میزان از مشکات 
و معضات ناشی از قوانین است و چه میزان از این امر، به فرآیند ها و رفتار ها و نوع عمل 

به قوانین بازمی گردد. 

< مرکز وکلا می تواند آسیب شناسی درست از قوه قضاییه و  مجموعه های حکومت بدهد
حجت الاســام والمسلمین محســنی اژه ای تاکید کرد: بنابراین شــما در »مرکز وکا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه« با آسیب شناسی مستمرِ فرآیند ها و 
رویه های آســیب زا و موجد فساد، و به دنبال آن، ارائه راهکار های تخصصی و کارشناسی، 
می توانید یاریگر نظام جمهوری اسامی در تحقق اهداف بلند و متعالی اش باشید؛ این امر، 

بسیار امر مهم و خطیری است و نباید از آن غفلت شود. 
رئیس قوه قضاییه اظهار داشــت: »مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضاییه« عاوه بر آسیب شناســی فرآیند ها و روند های معیوب، می تواند در مسیر اصاح 
رفتار های مسئولان و متصدیان بخش های مختلف قضایی و حکومتی نیز گام بردارد و این 
امر نیز ناشی از همان گستره وسیع ارتباطات این مجموعه با بخش های مختلف مردمی و 
حکومتی است. باید با نگاه دلسوزانه و خیرخواهانه و اصاح جویانه، هر جا را که بروز رفتاری 
از ناحیه کارگزاران حکومتی موجب نارضایتی مردم و سوء استفاده های احتمالی می شود، 

تصحیح و اصاح کرد.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: من نیز که مسئولیت ریاست قوه قضاییه را برعهده دارم و 
تکالیف سنگینی بر دوش دارم، بیش از همه نیازمند مشورت و نصیحت هستم؛ لذا من را 
نیز از مشاوره های خود بی بهره نگذارید و اطمینان داشته باشید که من و همکارانم گوش 

شنوایی برای استماع مشورت ها و اهتمام برای عمل به آن ها داریم.

رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت امر صیانت از مجموعه دستگاه قضایی گفت: دشمن بر روی 
برخی نهاد ها در نظام جمهوری اسامی، متمرکزتر است؛ قوه قضاییه از جمله این نهادهاست؛ 
پس باید به شدت مراقب دشمن و توطئه ها و شرارت های او باشیم؛ دشمن می داند که برخی 
نهاد های نظام عملکرد مؤثرتری دارند و با جدیت مانع از تحقق توطئه هایش می شوند؛ لذا 
بیشتر برای تخریب آن ها متمرکز است؛ بنابراین ما نیز باید در امر صیانت از خود و مجموعه 
خودمان متمرکز و ساعی باشیم و اجازه ندهیم خود و مجموعه مان دچار کوچکترین لغزش 

و اعوجاجی در امور مختلف مادی و معنوی شود. 
قاضی القضات تصریح کرد: مسئولیتی که امروز من و شما بر عهده داریم، حاصل مجاهدت ها 
و ایثارگری های شهدا و رزمندگان در طول تاریخ سرافراز اسام و انقاب اسامی است؛ لذا ما 
باید با جدیت و اهتمام در عمل به وظایف مان، پاسدار راه شهدا و ایثارگران باشیم و برخاف 

رضایت خداوند و مردم، کوچکترین کاری را انجام ندهیم.
حجت الاســام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به اهمیت انضباط و شفافیت در همه 
امــور بویژه امور مالی، گفت: همه بخش ها و زیرمجموعه های قوه قضاییه باید در تمامی 
امور خود بویژه امور مالی از انضباط و شــفافیت برخوردار باشــند و با جدیت و اهتمام از 
بیت المال حفاظت و صیانت کنند و امور مالی و غیرمالی خود را به گونه ای تمشیت کنند 

که کوچکترین سوء استفاده ای در مجموعه شان، رخ ندهد.

< بر مسائل روز و  شیوه ها و فناوری های جدید مسلط باشیم
رئیس قوه قضاییه با اشاره به اهمیت بهره گیری تمام و کمال از فناوری های نوین در راستای 
خدمت رســانی مطلوب تر حقوقی و قضایی به مردم، گفت: ما در بخش های مختلف قوه 
قضاییه باید بر مسائل روز و شیوه های نوین و فناورانه مسلط باشیم تا بتوانیم در رسیدگی 
به امور قضایی و حقوقی مردم، ســرعت و سهولت هر چه بیشتر ایجاد کنیم. ما نباید بر 
دانســته های خود در حوزه و دانشگاه متوقف شویم و باید مستمراً بر ارتقای علمی خود 

بیفزاییم و مجهز به روش ها و ابزار های فناورانه برای خدمت مطلوب تر به مردم شویم.

< سیاسی کاری منجر به انحطاط قوه قضاییه می شود
رئیس دستگاه قضا با اشاره به ضرورت پرهیز از سیاسی کاری در عینِ سیاسی بودن، گفت: 
ما نباید به هیچ وجه سیاسی کاری کنیم؛ سیاسی باشیم، اما سیاسی کاری نکنیم؛ اگر به 
سیاسی کاری افتادیم آنجا نقطه انحطاط ماست و به عدالت لطمه می زنیم؛ البته باید سیاسی 

باشیم و اولویت های زمان را تشخیص دهیم و شگرد ها و حربه های دشمن را بشناسیم.

< در  مرکز وکلا به معنای واقعی تحول ایجاد شده است
رئیس عدلیه در ادامه از اقدامات »مرکز وکا، کارشناســان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضاییه« طی مدت اخیر قدردانی به عمــل آورد و گفت: حقیقتاً آقای »عبدلیان پور« و 

همکارانش، مرکز را زنده کرده و به معنای واقعی کلمه، تحول ایجاد کرده اند. من اگر امروز 
بخواهم سرم را بالا بگیرم و بگویم که یک بخش از »سند تحول« عملیاتی شده است، آن 
بخش، مربوط به وظایف و تکالیف »مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده« است؛ 
شما در ارتباط گیری با عموم مردم موفق عمل کردید و مستمراً و بدون واسطه به مشکات 
آن ها در مساجد و سایر مجامع رسیدگی کردید و مشاوره های لازم را به آن ها ارائه کردید؛ 
شما با بخش های مختلف کشور ارتباط گرفتید؛ شما در مواقع و موارد حساس همچنین 
عملیات »طوفان الاقصی« و جنایات رژیم منحوس صهیونیستی، اعام موضع کردید؛ این ها 
نکات ارزنده ای اســت و قابل تقدیر می باشد؛ این امور و نکات مثبت را باید تقویت کنید.  
قاضی القضات در پایان بار دیگر به مســئولان »مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضاییه« دستور داد: در راستای کاهش هزینه های دادرسی، وکالت و کارشناسی 

رسمی برای عموم مردم به ویژه اقشار کم بضاعت، هر چه بیشتر اقدام و تاش کنید.
پیش از سخنان رئیس قوه قضاییه، »حسن عبدلیان پور« رئیس مرکز وکا، کارشناسان 
رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضاییه با بیان اینکه این مرکز در راستای مردمی سازی 
دستگاه قضا تمام توان خود را به کار گرفته است، گفت: در همایش ملی اندیشه های قضایی 
رهبر معظم انقاب اســامی که طی روز های گذشــته در تهران برگزار شد، مرکز وکا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه به عنوان الگوی مردمی سازی شناخته 
شد و مورد تقدیر گرفت که این امر بیان گر زحماتی است که طی دو سال اخیر در مقوله 
مردمی سازی قوه قضائیه کشیده شده است.  وی افزود: پیگیری جدی مصادیق مرتبط با 
حقوق عامه و تاش برای احیای آنها، از مصادیق مردمی سازی در مرکز وکا، کارشناسان 
رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضاییه محسوب می شود. عبدلیان پور ضمن قدردانی از 
رئیس قوه قضاییه به سبب حمایت های بی دریغ از مرکز وکا و همچنین رصد و پیگیری 
مستمر اقدامات صورت گرفته در این مرکز از ناحیه ایشان، گفت: موفقیت های امروز مرکز 
وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه، جز با حمایت های رئیس عدلیه 
امکان پذیر نبود.  وی افزود: حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای طی همین دو سال 
گذشته نشان دادند بیش از رؤسای پیشین قوه قضاییه به مرکز وکا توجه دارند که شاهد 
مثال این موضوع، دو مرتبه حضور متوالی در گردهمایی های سالیانه مرکز وکا، کارشناسان 
رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه است؛ البته بدیهی است که این حمایت های رئیس 
دستگاه قضا از مرکز، وظایف، تکالیف و مسئولیت های ما را سنگین تر از گذشته خواهد کرد.

< عبدلیان پور: یکبار هم نشده روسای قوه قضاییه در جمع ما حاضر شوند 
        اما آقای اژه ای دو  سال پیاپی است در  جمع وکلا و  کارشناسان حاضر می شوند

عبدلیان پور با بیان اینکه مرکز وکا در دو سال گذشته ماموریت ۲۰ ساله ای را برای خود 
تعریف و ترسیم کرده اســت، گفت: ما طی این مدت، اقدامات گسترده ای را در راستای 

»علمی سازی مرکز« و همچنین مقوله »عدالت آموزشی« دنبال کرده ایم.
رئیس مرکز وکا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه گفت: خانواده بزرگ 
و ۱۰۰ هزار نفره مرکز وکا، کارشناســان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه، همواره 
در بزنگاه های مختلف پای کار نظام بوده و امســال هم با شــور و نشاطی مثال زدنی در 

راهپیمایی های ۲۲ بهمن سراسر کشور حضور پیدا خواهد کرد.
خانم »موسوی« فرزند شهید سیدرضی موسوی و از وکای مرکز وکا نیز طی سخنانی در 
این مراسم گفت: شهید حاج قاسم سلیمانی، پدر شهید من »سید رضی موسوی« و سایر 
شهدای جبهه مقاومت برای امنیت دختران کاپشن صورتی و گوشواره قلبی جان خود را فدا 
کردند و ما نیز در سنگر عدالت ورزی سعی خواهیم کرد تا نگذاریم هیچ مظلومی از دادخواهی 
باز بماند و صدای هیچ ستمدیده ای در مطالبه حقوقش بلرزد.  حجت الاسام والمسلمین 
محسنی اژه ای در حاشیه دومین گردهمایی ملی هیئت مدیره های وکا، کارشناسان رسمی 
و مشاوران خانواده قوه قضاییه، با خانواده مرحوم آیت الله ارومیان نیز دیدار کرد و رحلت این 
عالم وارسته و پدر سه شهید والامقام را به این خانواده معظم تسلیت گفت و از خداوند متعال 

برای آن مرحوم رحمت و مغفرت و حشر با فرزندان شهیدش را مسئلت کرد.
در بخش دیگری از این مراســم، همسر شهید محمدعلی ضیاءالدینی )از شهدای حادثه 
تروریستی اخیر در کرمان( که یکی از کارشناسان رسمی مرکز وکا در امور بانکداری است، 

طی سخنانی به بیان خصایص و ویژگی های همسر شهید خود پرداخت.

رهبر معظم انقلاب در دیدار کارگزاران نظام، نمایندگان کشورهای اسلامی و اقشار مختلف مردم:

انقلاب اسلامی ثمره اجابت دعوت بعثت است

سیاسی
aftabeyazd.ir :نشانی سایت

? شهروند خوش شــانس تهرانی؛ در 
مورخــه ۱۰/۱۰ /۱۴۰۲ خانــم فاطمه 
قــادری دوســت؛ مدعی بود که ســوار 
موتورســیکلت همســرش بوده که بند 
کیفش پاره شــده و کیفش را گم کرده 
که عوامل گشت کانتری ۱۱۰ شهدا در 
حین گشــت زنی متوجه کیف زنانه ای 
شده که در وسط خیابان افتاده و مدارک 
هویتی ایشان، همسر و فرزندانش و مبلغ 
۸۰۰ هــزار تومــان پول نقــد در کیف 
مشاهده و پس از استعام گیری از کارت 
ملی با ایشــان تماس و کیــف با تمام 
محتویات تحویــل وی گردید و نامبرده 
ابراز خشنودی و قدردانی خود را نسبت 

به عوامل کانتری اعام کردند.
آفتاب یزد: ما هم به عوامل پاکدست 
 110 کلانتری  وظیفه شناس  ماموران 
شــهدا تهران دستمریزاد و خسته 

نباشید می گوییم.
? سه شــنبه مورخ ۱۰ بهمن، ساعت 
۱۶:۲۰ از کوچــه قورخانه پایانه میدان 
امام خمینــی )ره(، به مقصــد امامت، 
سوار اتوبوس شرکت واحد شدیم. راننده 
اتوبوس در خیابان ناصر خســرو قدم به 
قدم توقف و مســافرگیری می کرد البته 
بیشــتر رانندگان این خط همین کار را 
انجام می دهند و به دلیل این که خارج 
از ایستگاه در جلو را باز و بسته می کنند، 
مسئولان شــرکت واحد متوجه تخلف 
رانندگان بی نظم نمی شــوند. از بازرسان 
شرکت واحد تقاضای رسیدگی و کنترل 

این خط را دارم. /اکبر از تهران
? قطع آب در زمســتان! پس از چاپ 
پیامی درباره قطع آب در خیابان شهدا 
شهرســتان گرگان، مریم - غ، ســاکن 
جاده ناهارخــوران، مینا گل گفت: »هر 
شب آب شُرب محل سکونت ما تا صبح 
قطع می شــود.« وقتی با ساکنان دیگر 
نقاط این شــهر تماس گرفتم، آن ها هم 
گفتند مشــکل قطــع آب، در همه جا 
وجود دارد! به نظر می رســد مسئولان 
شــرکت آب و فاضاب استان گلستان 
توانایی مدیریت و رفع مشکل ایجاد شده 
را ندارنــد. آیا باید از کره مریخ برای این 
موضوع دست به کار شوند؟ قطع آب آن 

هم در فصل زمستان! /علی
? روزهای گذشته به ایستگاه مترو دروازه 
دولت تهــران رفتم، خوشــبختانه غرفه 
کوچکی را بــرای فروش کتاب اختصاص 
داده انــد که بــا ۵۰ درصــد تخفیف به 
مشتریان و اهل مطالعه آن را می فروشند. 
مراتب جهت اطاع آن هایی که عاقه به 

کتاب دارند، اعام شد. /فرخی پور
? ساکن خیابان ۱۷ شــهریور تهران، 
کنار خیابان حاجیان فرد هستم. پل عابر 
این محل هیچ گونه مورد اســتفاده قرار 
نمی گیرد و مزاحمت و دردســرهای پل 
برای ساکنان و کاسبان بیشتر از معایب 
آن اســت. چرا شهردار منطقه۱۲ تهران 
نســبت به جمع آوری پل مزاحم کاری 

انجام نمی دهد؟ /فرج زاده
? شاید انتخابات این دوره نمایندگان 
مجلس شورای اســامی روزنه ای برای 
بهبود اوضاع نابسامان اقتصادی و مبارزه 
جدی با گرانی و رفع تبعیض ها باشــد. /

علی کاته
? متاسفانه کرایه خودروهای اینترنتی 
برای ســفرهای درون شهری در تهران 
گران شدند. چرا مسئولان نسبت به این 

موضوع بی تفاوتند؟ /فرخی پور
? آیا همه اقشار از جمله تحصیلکرده ها، 
وکای دادگستری، نظامیان و فرهنگیان 
در انتخابات حضور فعال خواهند داشت؟ 
آیا گرانی، مشکات اقتصادی و معیشتی 
مانع مشــارکت مردم نخواهد شــد؟ آیا 
کاندیدا تمام جوانــب را در نظر گرفته و 
توانایی رسیدگی و رفع مشکات گذشته 
را دارند؟ دشــمنان نظــام به هر بهانه ای 
خواهان عدم حضور مردم پای صندوق های 
رای هستند. اما خوشبختانه ملت همیشه 
در صحنه و انقابی هیچ وقت دشــمنان 
را باعدم حضورشــان شاد نمی کنند. بله 
گرانی و مشــکات اقتصــادی در برخی 
کشورها وجود دارد، این مسائل به رئیس 
جمهوری یک کشور و مدیریت ها و وزرای 
انتخاب شده و نمایندگان مجلس بستگی 
دارد که چگونه می توانند بر مشکات فائق 

آیند. /علی
? قیمت لوازم یدکی خودرو، لاستیک 
و دستمزد تعمیرکاران بالاست. رانندگان 
تاکسی اگر تصادف کنند، چند روز بیکار 
می شــوند. از شــرکت بیمه تقاضا دارم 
خسارت حوادث ناگوار رانندگی را زودتر 
پرداخت کنند تا آنــان در این اوضاع و 
احوال اقتصادی، بیشتر متضرر نشوند. /

میثم صراف اوغلی
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

4۵ میز خدمت در 4۵ نقطه تهران

۱۷۹ قاضی در چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی به دیدار مردم رفتند
هزار و ۳10 نفر مشکلات قضایی خود را با مقامات قضایی در میان گذاشتند

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در دومین گردهمایی ملی هیئت مدیره های وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه مطرح کرد

»مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه« 
پیشگام در اجرای سند تحول قضایی

حقیقتاً آقای »عبدلیان پــور« و همکارانش، مرکز را زنده 
کرده و به معنای واقعی کلمــه، تحول ایجاد کرده اند. من 
اگر امروز بخواهم سرم را بالا بگیرم و بگویم که یک بخش 
از »سند تحول« عملیاتی شده است، آن بخش، مربوط به 
وظایف و تکالیف »مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده« است؛ شما در ارتباط گیری با عموم مردم موفق 
عمل کردید و مســتمراً و بدون واسطه به مشکلات آن ها 
در مساجد و سایر مجامع رسیدگی کردید و مشاوره های 
لازم را بــه آن ها ارائه کردید؛ شــما با بخش های مختلف 
کشــور ارتباط گرفتید؛ شــما در مواقع و موارد حساس 
همچنین عملیات »طوفان الاقصی« و جنایات رژیم منحوس 
صهیونیســتی، اعلام موضع کردید؛ این ها نکات ارزنده ای 

است و قابل تقدیر می باشد
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آفتاب یزد ـ رضا بردســتانی: دقیقاً 715 روز از آغاز جنگ روسیه علیه 
اوکراین گذشته است و این یعنی؛ دو هفته مانده تا دو ساله شدن یک بحران 

در شرق اروپا با ابعادی جهانی و بین المللی!
طــی این نزدیک به دو ســال، جنگ اوکراین و روســیه فــراز و فرودهای 
بســیاری را سپری کرد اما، مســکو یک قدم از مواضع سیاسی و بخش های 
 اشغال شــده در اوکراین عقب نشینی نکرده است ضمن آن که، با توجه به
 گفــت و گوی اخیــر پوتین و یک خبرنگار جنجالــی نزدیک به »ترامپ«، 
چنین به نظر می رسد روسیه برای اوکراین و دیگر کشورهای هم مرز با خود 

برنامه های دراز مدتی دارد.
 نقطه ی عطف این مصاحبه، گفته های پوتین نیســت)!( حتی این جمله که:
» جنگ اوکراین یک جنگ داخلی است« بلکه نقطه ی عطف این مصاحبه، 
ابراز عقاید خبرنگاری اســت که رو در روی پوتین نشســت و از او سؤالات 
بسیاری پرسید. او در یک جمله، کل ماجرا را توضیح می دهد: »روس ها فقط 

مرزهای امن می خواهند.«
در نقطه ی مقابل اما، غربی ها برای محاصره ی روسیه و ناامن کردن مرزهای 
این کشــور، دســت به هر کاری زده اند، از ایجاد بحــران در جمهوری های 
مســتقل مشــترک المنافع با روســیه تا تلاش برای به عضویت درآوردنِ 
کشورهای هم مرز با روســیه در پیمان آتلانتیک شمالی)ناتو(. حرکت ناتو 
به سمت مرزهای روسیه به شدت روسیه را نگران و پوتین را عصبانی کرده، 
حمله به اوکراین تنها بخشــی از بروز این احساس دوگانه ی خشم و نگرانی 
اســت. چه بسا با ادامه ی سیاست های مهار کننده و ناامن کننده ی روسیه 
و مرزهای این کشور باعث شود تا فاجعه ی اوکراین در کشورهای دیگری از 

جمله لهستان، استونی، لتونی، لیتوانی و... تکرار شود.

پوتین در گفت وگو با تاکر کارلسون: بیایید مذاکره کنیم�
     جنگ اوکراین یک جنگ داخلی است

»تاکر کارلســون«، چهره رســانه ای آمریکایی چند روز پیش، گفت وگویی 
با »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روســیه انجــام داد. در این گفت وگو که 
پنجشنبه شب از ســوی کاخ کرملین در رسانه اجتماعی ایکس پخش شد، 
پوتین به بیان دیدگاه هایش درباره جنگ اوکراین و رابطه با غرب پرداخت. به 
گزارش ایسنا، تاکر کارلسون، روزنامه نگار، مصاحبه خود با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه را با پرسش در مورد احتمال حمله غافلگیرانه ایالات 
متحده به روســیه آغاز کرد. کارلسون در ابتدای این مصاحبه گفت: »به ما 
بگویید چرا فکر می کنید که ایالات متحده ممکن است روسیه را از بین ببرد. 
چطور به این نتیجه رسیدید؟« به گزارش اسپوتنیک، پوتین با تکذیب چنین 
ادعایی، پیش فرض سوال را رد کرد و از کارلسون پرسید که آیا این مصاحبه 
فقط یک »تاک شــو« اســت یا باید دو طرف یک گفت وگوی جدی داشته 
باشــند؟ کارلسون تأیید کرد که این مصاحبه یک گفتگوی »شدیدا جدی« 
اســت که پس از آن پوتین به صحبت در مورد تاریخ روســیه پرداخت و در 
عین حال خاطرنشــان کرد که این روزنامه نگار دارای ســابقه تاریخی است. 
این مجری سابق فاکس نیوز، از حامیان »دونالد ترامپ« رئیس جمهور سابق 
آمریکا و یکی از مروج های اصلی سیاست های او بوده و بسیاری کارلسون را 

پرنفوذترین چهره در رسانه های جریان راست آمریکا می دانند.
رئیس جمهور روســیه، به عنوان بخشــی از مصاحبه اسناد مربوط به تاریخ 
اوکرایــن را به خبرنــگار آمریکایی ارائه کرد. پوتین گفــت: برای اینکه فکر 
نکنید من چیزهایی را از خودم اختراع می کنم، من این اســناد را به شــما 
خواهم داد. این اســناد شامل نامه هایی از »بوهدان خملنیتسکی« است که 
به طور تاریخی مناطقی از اوکراین کنونی را کنترل می کرد. پوتین گفت که 

کارلسون باید اسناد را از روسی به انگلیسی ترجمه کند.
وی افزود: مخالفان مســلح اوکراین در ســال ۲۰1۴ با حمایت سیا در این 
کشــور کودتا کردند. همانطور که آمریکایی ها درخواســت کردند، ]رئیس 
جمهور وقت ویکتور[ یانوکوویچ نه از نیروهای مســلح و نه از پلیس استفاده 
کرد. با این حال، مخالفان مسلح در کی یف کودتا کردند. البته با حمایت سیا، 

سازمانی که شما می خواستید به آن بپیوندید، همانطور که می دانم.
رئیس جمهوری روســیه گفت که ایالات متحــده به هدف خود برای تغییر 
رژیم در اوکراین دســت یافت، اما این یک »اشــتباه بــزرگ« از نقطه نظر 
سیاســی بود. پوتین در پاســخ به این ســوال که چه چیزی باعث درگیری 
اوکراین شــد، گفت: کودتا در اوکراین، باعث درگیری بین روسیه و اوکراین 
شد. رئیس جمهور روســیه در ادامه گفت که به یاد می آورد بیل کلینتون، 
رئیس جمهور ســابق آمریکا، قبلًا ادعا کرده بود که پیوستن روسیه به ناتو 
امکان پذیر اســت: »اما او پس از صحبت با مشاوران خود در این مورد نظر 
خود را تغییر داد. در جلســه ای اینجا در کرملین با بیل کلینتون، همین جا 
در یک اتاق دیگر به او گفتم بیل، آیا فکر می کنی روسیه به ناتو می پیوندد یا 

فکر می کنی این اتفاق می افتد؟ او گفت فکر می کنم همینطوره.«
پوتین افزود: اما عصر، وقتی برای شام ملاقات کردیم، او گفت می دانید، من 
با تیمم صحبت کرده ام، نه، اکنون امکان پذیر نیســت! رئیس جمهور روسیه 
گفت که اگر مســکو تمایل واقعی این ائتلاف را برای مشــارکت با یکدیگر 
می دید، در نهایت روسیه به ناتو می پیوست. وی گفت: اگر او ]بیل کلینتون، 
رئیس جمهور وقت ایالات متحده[ می گفت بله، روند نزدیکی آغاز می شــد و 
در نهایت ممکن بود اگر آرزوی صادقانه ای در کنار شــرکای خود می دیدیم، 
این اتفاق می افتاد. رئیس جمهور روسیه هم چنین گفت که با اقدام غرب برای 
باز کردن درهای ناتو به روی اوکراین در ســال ۲۰۰۸ موافقت نکرده است. 
پوتین گفت: در نهایت در سال ۲۰۰۸، در نشست بخارست، آنها اعلام کردند 
که درها برای پیوســتن اوکراین و گرجستان به ناتو باز است... ما اینگونه به 
توافق نرسیدیم. پوتین ادامه داد: روسیه در سال ۲۰1۴ مجبور به محافظت 
از کریمه به دلیل تهدیدات علیه این شــبه جزیره توســط دولت مستقر در 
اوکراین بود. آنها شروع به آزار و اذیت کسانی کردند که کودتا ]در اوکراین[ 
را نپذیرفتند. آنها تهدیدی را برای کریمه ایجاد کردند که ما مجبور بودیم آن 
را تحت حفاظت خود بگیریم. تهدیدهای مطرح شــده علیه کریمه و منطقه 

دونباس ]در شرق اوکراین[ یک اشتباه بزرگ سیاسی بود.
پوتین تصریح کرد: اوکراین جنگ را در سال ۲۰1۴ آغاز کرد و هدف روسیه 
پایان دادن به آن اســت. درگیری بین روســیه و اوکرایــن با کودتای مورد 
حمایت سیا در سال ۲۰1۴ آغاز شد. اگر تحولات خونین کشتار غیرنظامیان 
و افســران مجری قانون در جریان به اصطلاح »انقلاب میدان« نبود، روسیه 

واکنشی نشان نمی داد.

رئیس جمهور روسیه با این 
حال ادامه داد: روسیه مایل 
توافقات  به اجــرای  اســت 
مینســک عمــل کنــد. اما 
وزیر  اوکراین،  فعلی  رهبری 
امور خارجــه، همه مقامات 
دیگر و پس از آن شــخص 
رئیس جمهــور گفتنــد که 
مینســک  توافق هــای  از 
خوششان نمی آید. ما خطاب 
به رهبــری ایالات متحده و 
کشورهای اروپایی خواستیم 
کــه فــوراً این تحــولات را 
توافقات  متوقــف کننــد و 
مینســک را اجرا کنند. اما 
صادقانه بگویم، نمی دانستم 
چگونه می خواهیم این کار 
را انجام دهیم. اما من برای 

اجرای آنها آماده بودم.
عملیات  کــه  پوتین گفت 
ویژه روســیه در  نظامــی 
اوکرایــن هنوز بــه اهداف 
خود نرســیده اســت و بر 
»نازی زدایــی«،  اهمیــت 
ممنوعیــت  جملــه  از 
تأکید  نئونازی  جنبش های 
کرد:  تصریــح  وی  کــرد. 
ما هنــوز به اهــداف خود 
نرســیده ایم زیــرا یکی از 
آنها نازی زدایی اســت. این 
به معنــای ممنوعیت انواع 

جنبش های نئونازی است.
رئیس جمهــور روســیه گفت که اگرچه روســیه در حال ریشــه کن کردن 

نئونازیسم و ناسیونالیسم است، اما در مورد اوکراین اینطور نیست.
پوتین گفت: به طور مداوم به ما می گویند که ناسیونالیســم و نئونازیسم در 
کشــورهای دیگر نیز وجود دارد. بله، آنها نهال هستند، اما ما ]روسیه[ آنها 
را ریشــه کن می کنیم و کشــورهای دیگر علیه آنها می جنگند. اما اوکراین 

اینطور نیست.
وی اظهار کرد، علیرغم اینکه آدولف هیتلر، رهبر نازی های آلمان ۸۰ ســال 
پیش درگذشــت، برخی همچنان از ایده های او حمایت می کنند و به رئیس 
جمهور اوکراین، ولودیمیر زلنســکی و رهبران کانادایی که سال گذشته در 

پارلمان کانادا از یک کهنه سرباز ۹۸ ساله نازی تجلیل کردند، اشاره کرد.
پوتین گفت کــه در جریان مذاکرات صلح با اوکراین در اســتانبول ]که به 
نتیجه نرســید[، توافق نامه ای به صورت کتبی حاصل شد که »نئونازیسم در 
اوکراین پرورش داده نشود، از جمله اینکه در سطح قانونگذاری ممنوع شود.« 
رئیس جمهور روسیه افزود: روسیه هرگز مذاکره با اوکراین را رد نکرده است. 
من قبلًا گفتم که ما از گفتگو امتناع نکردیم. ما حاضر به مذاکره هســتیم. 
این طرف غربی اســت که مخالف است و اوکراین آشکارا یک کشور اقماری 
ایالات متحده است. این واضح است. من نمی خواهم شما آن را طوری تصور 
کنیــد که انگار من دنبال یک کلمه قوی یا توهین هســتم، اما هر دوی ما 
می فهمیــم که چه اتفاقــی می افتد. او گفت: ایالات متحده، آلمان و ســایر 
کشورهای اروپایی به ارزش ده ها میلیارد دلار به اوکراین کمک مالی کردند. 
حمایــت مالی 7۲ میلیارد دلاری آمریکا ارائه شــد. آلمان رتبه دوم را دارد، 
سپس کشورهای اروپایی دیگر می آیند. ده ها میلیارد دلار آمریکا به اوکراین 
می رود. هجوم عظیمی از تسلیحات وجود دارد. در این مورد، باید به اوکراین 
بگویید. رهبری اوکراین باید متوقف شــود و به میــز مذاکره بیاید و فرمان 
پوچ ]ممنوعیت مذاکره درباره صلح[ را لغو کند. ما رد نکردیم. پوتین اظهار 
کرد: ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین در اوکراین به قدرت رسید 
و انتظار می رفت اوکراین را به صلح برســاند، اما رای دهندگان خود را فریب 
داد. من جزئیات را نمی دانم. البته قضاوت برای من دشوار است، اما معتقدم 
که او چنین کرده اســت. پدرش در طول جنگ جهانی دوم علیه نازی های 
 فاشیست جنگید. یک بار با او صحبت کردم. به او در این مورد گفتم ولودیمیر

 چــه کار می کنی؟ چرا امروز در اوکرایــن از نئونازی ها حمایت می کنی در 
حالی که پدرت علیه فاشیسم می جنگید؟ او یک سرباز خط مقدم بود. من به 
شما نمی گویم که او چه پاسخی داد. این یک موضوع جداگانه است و من فکر 
می کنم انجام این کار از نظر من نادرســت است. اما در مورد آزادی انتخاب، 
چرا که نه؟ او بر اساس انتظارات مردم اوکراین به قدرت رسید که اوکراین را 
به صلح برساند. او در مورد این صحبت کرد. اما بعد که به قدرت رسید به نظر 
من دو چیز را متوجه شد. اول اینکه بهتر است با نئونازی ها و ناسیونالیست ها 
درگیر نشوید زیرا آنها تهاجمی و بسیار فعال هستند. از آنها انتظار هر چیزی 
داشته باشید و ثانیاً، غرب به رهبری ایالات متحده از آنها حمایت می کند و 
همیشه از کسانی که با روسیه دشمنی می کنند حمایت خواهد کرد. بنابراین 
او با وجــود قول به مردم خود برای پایان دادن به جنگ در اوکراین، موضع 
مربوطه را اتخاذ کرد. او رای دهندگان خود را فریب داد. پوتین در پاســخ به 
این سوال که آیا زلنسکی آزادی عمل برای مذاکره مستقیم با روسیه را دارد 
یا خیر، گفت: چرا که نه؟ او خود را رئیس دولت می داند. او در انتخابات پیروز 
شــد. اگرچه ما در روســیه معتقدیم که کودتا منبع اصلی قدرت برای همه 
چیزهایی است که پس از سال ۲۰1۴ اتفاق افتاد. و از این نظر، حتی امروز، 
دولت دارای نقص اســت. اما او خودش را رئیــس جمهور می داند و آمریکا، 
تمام اروپا و عملًا بقیه دنیا او را در چنین جایگاهی می شناسند، چرا که نه، 
او می تواند، ما در اســتانبول با اوکراین مذاکره کردیم، توافق کردیم، او آگاه 
بود. رئیس جمهور روسیه گفت: او هنوز ریاست فراکسیون ریاست جمهوری 
در رادا، پارلمان کشور را بر عهده دارد. او هنوز در آنجا نشسته است. او حتی 
امضای اولیه خود را روی این ســند گذاشته اســت. پوتین افزود که مسکو 
»هرگز مذاکره را رد نکرده است« و افزود که »این آنها بودند که علناً امتناع 
کردند.« رهبر روســیه همچنین به زلنسکی پیشــنهاد داد که فرمان خود 

مبنی بــر ممنوعیت مذاکره 
با روســیه را لغو کند و وارد 
مذاکره شــود. پوتین افزود: 
احســاس  هنوز  اوکراینی ها 
هســتند،  روس  می کننــد 
بنابراین درگیری بین روسیه 
و اوکراین تا حدی عنصری از 
یک جنگ داخلی است. یک 
رویارویــی جنگی در میدان 
نبــرد وجــود دارد. این یک 
مثال خاص اســت؛ سربازان 
می شوند،  محاصره  اوکراینی 
آنها  به  ســربازان ما خطاب 
فریاد می زنند فرصتی نیست، 
خود را تسلیم کنید. بیایید 
بیرون و زنده خواهید ماند. 
اوکراینی  ســربازان  ناگهان 
از آنجــا بــه زبان روســی 
فریاد می زننــد و می گویند 
نمی شوند"  تسلیم  "روس ها 
و همه آنها از بین رفتند. آنها 
هنوز خــود را روس معرفی 
می کننــد. آنچه در حال رخ 
تا حدی یک  اســت،  دادن 
رئیس  اســت.  مدنی  عنصر 
ناتو  روســیه گفت:  جمهور 
می تواند کنترل روســیه بر 
ســرزمین های جدیــد ]در 
شــرق اوکراین[ خــود را با 
گزینه هایی  بپذیــرد،  عزت 
برای آن وجــود دارد. غرب 
در حال درک این موضوع اســت که تحمیل شکست استراتژیک به روسیه 
در میدان جنگ غیرممکن است. وی گفت: تاکنون سروصداها و فریادهایی 
مبنی بر تحمیل شکســت استراتژیک به روسیه در میدان نبرد وجود داشته 
اســت. اما اکنون آنها ظاهراً دریافته اند که دستیابی به آن، در صورت امکان، 
دشوار است. به نظر من، چنین است. بنا به تعریف غیرممکن است، هیچ وقت 
قرار نیســت اتفاق بیفتد، به نظر من الان کسانی که در غرب قدرت دارند به 
این موضوع پی برده اند، اگر اینطور است اگر تحقق پیدا کرده است باید فکر 
کنند که چه کار کنند. پوتین تاکید کرد: ما برای این گفتگو آماده هستیم.

وی در ادامه این مصاحبه به تاکر کارلســون گفت که شکست دادن ایالات 
متحده در جنگ تبلیغاتی به دلیل کنترل نســبی آنها بر تمام رســانه های 
جهان، از جمله رسانه های اروپایی، دشوار است: در جنگ تبلیغاتی، شکست 
دادن ایالات متحده بسیار دشوار اســت زیرا ایالات متحده تمام رسانه های 
جهان و بســیاری از رســانه های اروپایی را کنترل می کنــد. منتفع نهایی 
بزرگترین رســانه های اروپایی موسسات مالی آمریکایی هستند. آیا شما این 
را نمی دانید؟ در همین حال رئیس جمهور روســیه گفت که غرب با توجه به 
پتانســیل عظیم اقتصادی چین، از یک چین قوی بیشتر از یک روسیه قوی 
می ترســد. پوتین در این مصاحبه گفت: غرب بیشتر از اینکه از روسیه قوی 
می ترسد، از چین قوی می ترسد. اقتصاد ]چین[ با جهش در حال رشد است. 
پتانسیل چین بسیار زیاد است. این بزرگترین اقتصاد در جهان امروز از نظر 

برابری قدرت خرید و اندازه اقتصاد است.
رئیس جمهور روســیه در این مصاحبه  هم چنین گفت، از زمانی که روســیه 
عملیــات نظامی ویژه خود را در اوکراین در فوریــه ۲۰۲۲ آغاز کرد، با جو 

بایدن، رئیس جمهور آمریکا گفت وگو نکرده است.
پوتین در پاسخ به این ســوال که آیا از فوریه ۲۰۲۲ با بایدن صحبت کرده 
اســت، گفت: نه، ما صحبت نکرده ایم. با این حال، ایالات متحده و روســیه 

»تماس های خاصی« را حفظ می کنند.
رئیس جمهور روســیه همچنین گفــت که در مذاکرات گذشــته بارها به 
بایدن هشــدار داده است که حمایت از اوکراین و عقب راندن روسیه اشتباه 
بزرگی اســت. وی گفت: روسیه در حال برقراری ارتباط با ایالات متحده در 
مورد چشــم انداز پایان دادن به ارسال ســلاح به اوکراین است. ما از طریق 
آژانس های مختلف تماس داریم. من به شما خواهم گفت که ما در این مورد 
چه می گوییم و به رهبری ایالات متحده چه می گوییم؛ اگر واقعاً می خواهید 

جنگ را متوقف کنید، باید تهیه سلاح را متوقف کنید.
وی دربــاره رابطه با ایالات متحده افزود: بیایید روابط را به شــیوه ای دیگر 

بسازیم. بیایید در جای دیگری به دنبال زمینه های مشترک باشیم.
پوتین در بخش دیگری از این گفت وگو عنوان داشــت: ایالات متحده سال 
گذشته خط لوله نورد استریم ۲ را منفجر کرد. برای تمام جهان روشن است 
کــه در آن زمان چه اتفاقی افتاد. حتی تحلیلگران آمریکایی مســتقیماً در 
مورد آن صحبت می کنند. این درســت است. رئیس جمهور روسیه در ادامه 
مصاحبه با خبرنگار آمریکایی گفت که ناتو در حال ایجاد یک تهدید خیالی 
از روسیه برای ارعاب مردم خود است. پوتین گفت: آنها در تلاش هستند تا 
مردم خود را با تهدید خیالی روسیه بترسانند. این یک واقعیت آشکار است.

وی تصریح کرد: روســیه هیچ علاقه ای به کشورهای دیگر از جمله لهستان 
و لتونی ندارد. روســیه تنها در صورتی می تواند به لهستان نیرو بفرستد که 
لهستان ابتدا به روسیه حمله کند. پوتین همچنین گفت که او بارها مسائلی 
را در مورد حمایت واشــنگتن از تروریسم در قفقاز شمالی با ایالات متحده 
مطرح کرده است: اما این حمایت همچنان ادامه دارد. من بارها این موضوع 
را مطرح کردم که ایالات متحده نباید از جدایی طلبی یا تروریسم در قفقاز 
شمالی حمایت کند، اما آنها به هر حال این کار را ادامه می دهند، حمایت از 
گروه های تروریستی در قفقاز. رئیس جمهور روسیه در ادامه این مصاحبه با 
تاکر کارلســون گفت: روسیه در توسعه سیستم های تسلیحاتی مافوق صوت 
در جهان پیشــتاز است. پوتین گفت: ما سیستم های مافوق صوت با برد بین 
قاره ای ایجاد کردیم و به توسعه آنها ادامه می دهیم. ما اکنون از نظر توسعه 
سیستم های حمله مافوق صوت از همه، ایالات متحده و سایر کشورها جلوتر 

هستیم. ما هر روز در حال بهبود آنها هستیم.

رئیس جمهور روســیه هم چنین گفت: استفاده از دلار آمریکا به عنوان ابزار 
مبارزه سیاســت خارجی یکی از بزرگترین اشــتباهات استراتژیک از سوی 
رهبری ایالات متحده است. دلار سنگ بنای قدرت ایالات متحده است. من 
فکر می کنم همه به خوبی درک می کنند که مهم نیســت چگونه دلارهای 
زیادی چاپ می شود، آنها به سرعت در سراسر جهان پراکنده می شوند. تورم 
در ایالات متحده حداقل اســت. حدود ۳ یا ۳.۴ درصد است که به نظر من 
برای ایالات متحده کاملًا قابل قبول است. اما آنها چاپ را متوقف نمی کنند. 
بدهی ۳۳ تریلیون دلاری ]دولت آمریکا[ به ما در مورد چه چیزی می گوید؟ 
این در مورد انتشــار اســت. با این وجود، این ســلاح اصلی است که ایالات 

متحده برای حفظ قدرت خود در سراسر جهان استفاده می کند.
رئیس جمهور روســیه در پاسخ به این سوال که آیا دلار آمریکا جایگاه خود 
را در جهان حفظ می کند، گفت: به آنچه در جهان می گذرد نگاه کنید. حتی 
متحــدان ایالات متحده اکنون ذخایر دلاری خود را کاهش می دهند. با این 
شرایط، همه شــروع به جستجوی راه هایی برای محافظت از خود می کنند. 
ایــن واقعیت که ایالات متحــده اقدامات محدود کننــده ای را برای برخی 
کشورها اعمال می کند مانند محدودیت در معاملات، مسدود کردن دارایی ها 
و غیره باعث نگرانی شدید و ارسال سیگنال به کل جهان شده است. حدود 
۸۰ درصد از مبادلات تجاری خارجی روســیه تا ســال ۲۰۲۲ با دلار و یورو 
انجام می شد و دلار آمریکا تقریباً 5۰ درصد از معاملات ما با کشورهای ثالث 
را تشــکیل می داد اما اکنون ســهم دلار در معاملات روسیه تنها حدود 1۳ 
درصد اســت. این تصمیم ایالات متحده بود که معاملات ما با دلار آمریکا را 
محدود کند. من فکر می کنم این یک حماقت کامل از نظر منافع خود ایالات 

متحده و مالیات دهندگان آن است، زیرا به این کشور آسیب می رساند.
پوتیــن گفت: این کار اقتصــاد ایالات متحده، قدرت ایــالات متحده را در 
 سراسر جهان تضعیف می کند. با انجام تحریم، واشنگتن احتمالاً فکر می کرد 
که منجر به فروپاشی کامل اقتصاد روسیه می شود اما هیچ چیز فرو نپاشید. 
در مقابل سهم مبادلات روسیه با یوان از ۳ درصد به کمی بیش از ۳۴ درصد 
افزایش یافته است و کشورهای دیگر، از جمله تولیدکنندگان نفت، در حال 

فکر کردن و پذیرش پرداخت های نفت به یوان هستند. 
رئیس جمهــور پوتین هم چنین گفت که شــرکت در یــک جنگ جهانی 
برخلاف عقل ســلیم است و خطر سوق دادن بشــریت به لبه نابودی را در 
پی دارد. پوتین در ادامه گفت وگو عنوان کرد: بشــریت با تهدیدات متعددی 
مواجه است، زیرا پیشرفت ها در تحقیقات ژنتیکی ممکن است منجر به ایجاد 
»ابر انســان هایی« شود که از نظر ژنتیکی مهندسی شده اند. وی گفت: بشر 
در حال حاضر به دلیل تحقیقات ژنتیکی با تهدیدهای زیادی روبرو اســت. 
اکنون می توان این ابرانسان را ایجاد کرد؛ یک انسان متخصص، یک ورزشکار 
مهندسی ژنتیک شده، یک دانشمند، یک مرد نظامی. پوتین خاطرنشان کرد 
که با گزارش هایی در مورد کارآفرین میلیاردر آمریکایی، ایلان ماسک، که از 
تحقیق در مورد کاشت تراشه ها در مغز انسان حمایت می کند، آشنایی دارد

پوتین،اوکراینرابخشیازخاکروسیهمیداند؟!

 تاکر کارلسون از احساسش پس از مصاحبه با پوتین گفت�
تاکر کارلسون، روزنامه نگار آمریکایی، پس از مصاحبه با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه، برداشت خود از رهبر روســیه و کل بحث را به 
اشتراک گذاشت.به گزارش ایسنا، کارلسون خاطرنشان کرد که این تصور 
را به دست آورده اســت که ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه از 
موضع غرب بسیار عصبانی است. به گزارش اسپوتنیک، او نوشت: دولت 
ایالات متحده، روســیه را دوســت ندارد. فکر می کنم، مانند بسیاری از 
روس ها، او )پوتین( انتظار داشــت که پایان جنگ سرد به نوعی دعوت 
روســیه به اروپا باشد. چون روسیه یک کشور اروپایی است گرچه نیمی 
از آسیا را تشکیل می دهد. اما خیلی چیزهای اروپایی در مورد آن وجود 
دارد و اگر به مســکو بیایید، این یک شــهر بســیار اروپایی است، آن را 
می بینید و می توانید آن را از نظر فرهنگی احســاس کنید. اما غرب آن 
را رد کرد. غرب مصمم بود با روســیه متحد نشــود، این خیلی بدیهی 
اســت. فکر می کنم تمام هدف ناتو این اســت که روسیه را مهار کند و 
پوتین از این »زخمی« شده است، او از این موضوع بسیار ناراحت است. 
کارلســون در ویدئویی که در وب سایت خود منتشر کرد، توضیح داد که 
رئیس جمهور روسیه از این موضوع عصبانی است. این روزنامه نگار پوتین 
را »باهوش« خواند و خاطرنشــان کرد روســیه یک قدرت توسعه طلب 
نیســت آنگونه که »همــه دروغگوها و ایدئولوگ هایی کــه وزارت امور 
خارجــه آمریــکا را اداره می کنند« ارائه می کنند. وی افزود: شــما باید 
احمق باشید که فکر کنید روســیه، بزرگترین کشور جهان، می خواهد 
لهســتان را تصرف کند: چرا بخواهد این کار را انجام دهد؟ این ایده که 
آنها می خواهند به وین بروند یا چیزی؟! شــما باید یک احمق باشــید 
تا اینطور فکر کنید. کارلســون گفت: این درســت نیست، در واقع هیچ 
مدرکــی برای آن وجود ندارد. وی افزود که روس ها »فقط مرزهای امن 
می خواهند.« این روزنامه نگار همچنین عنوان داشــت که »دروغگویان 
حرفه ای در واشــنگتن واقعاً چیزی در مورد منطقــه یا چیزی واقعاً در 
مورد جهــان فراتر از نیویورک نمی دانند« و افــزود: هر چند که پوتین 
ایرادهای زیادی داشــته باشد... یک قدرت توسعه طلب نیست. به گفته 
کارلســون، پوتین خواهان توافق صلح در اوکراین است. با این حال، این 
روزنامه نگار آمریکایی گفت: مقامات آمریکایی »دیوانه« هستند که فکر 
می کنند »شرط صلح این است که پوتین کریمه را رها کند«، زیرا شبه 
 جزیره خانه ناوگان آب گرم روســیه و جمعیت روســیه است و آنها یک 
همه پرسی داشــتند، آنها روسیه را انتخاب کردند. این بخشی از روسیه 
است. این روزنامه نگار در ادامه گفت که واشنگتن خواهان »یک رهبری 
ضعیف در روسیه« است، در حالی که این سوال را مطرح کرد که »چگونه 
ایــن برای ایالات متحده خوب اســت؟« و گفت که »یک دولت مرکزی 
ضعیف در کشوری با بزرگترین ذخایر هسته ای جهان دیوانه کننده است. 
شــما به نوعی اجازه می دهید ذخایر هسته ای آزاد شود و امیدوار باشید 
که بهترین اتفاق بیفتد؟ اگر این را می خواهید، شما یک دیوانه  بداخلاق 
هســتید. ویکتوریا نولاند گفته »ما پوتین را برکنار خواهیم کرد.« خوب، 
ســپس چه اتفاقی می افتد؟ چه اتفاقــی در لیبی افتاد که ما رهبر آن را 
ســرنگون کردیم و اجازه دادیم قذافی به قتل برسد؟ چه اتفاقی در عراق 

افتاد که صدام را به دست عدالت سپردیم؟ آن کشورها سقوط کردند.«
کارلســون گفت: در افغانســتان، ما دولت مرکزی را خارج کردیم و آنها 
برگشــتند، هنوز هم توسط طالبان اداره می شــود. مواد مخدر اگر فکر 

می کنید ایده خوبی است این کار را با روسیه هم انجام دهید!

 اخبار مرتبط 

»دیمیتری مدودف«، معاون رئیس شورای امنیت روسیه درباره 
مصاحبه ای که »ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روسیه اخیرا با »تاکر 
کارلســون«، خبرنگار و مجری جنجالی آمریکایی انجام داد گفت: 
»پوتین در این مصاحبه کاملا به شــکلی دقیق و جزئی به غرب 
توضیح داد که چرا اوکراین اصلا به عنوان یک کشور وجود نداشته و 

در آینده هم وجود نخواهد داشت.«

  طی این نزدیک به دو سال، جنگ اوکراین و روسیه فراز و فرودهای 
بســیاری را سپری کرد اما، مســکو یک قدم از مواضع سیاسی و 
بخش های اشغال شده در اوکراین عقب نشینی نکرده است ضمن 
آن که، با توجه به گفت و گوی اخیر پوتین و یک خبرنگار جنجالی 
نزدیک به »ترامپ«، چنین به نظر می رسد روسیه برای اوکراین و 

دیگر کشورهای هم مرز با خود برنامه های دراز مدتی دارد

رئیس جمهور روسیه در گفت وگو با تاکر کارلسون: جنگ اوکراین یک جنگ داخلی است

»تاکر کارلسون« پس از مصاحبه خطاب به پوتین:  روس ها فقط مرزهای امن می خواهند  

جشنواره فیلم فجر  رسانه سینما
ادامه از صفحه اول:

... فیلمســازان جوان و پرتلاشــی را به جامعه سینمایی ایران و جهان 

معرفی کرده اســت البته باید دقت کرد وقتی 5۰ درصد فیلم های یک 
سال سینما توســط فیلمسازان اول ساخته می شود ادامه این وضعیت 
آینده ســینما را با خطر مواجــه می کند چون ظرفیت ســینمایی ما 
1۰۰ فیلم اســت به طور ســالیانه و اگر تعداد فیلم ســازان اول زیاد 

شــود ورودی ســینما تعادل آن به هم خورده و مثــلًا در طول یک 
دوره 1۰ســاله با 5۰۰ فیلم سازی مواجه می شــویم که فقط یک فیلم 

ساخته اند.
در جشــنواره فجر امســال فیلم های شــاخصی و خوبــی تا روزهای 

پایانی به نمایش گذاشــته شــده اند که حتمــاً امیدی برای دریافت 
ســیمرغ بلورین جشنواره را خواهند داشت؛

فیلم هایی چون: مجنون، پروین، تمساح خونی، بی تن، صبحانه با زرافه ها، 
صبح اعدام، تابستان همان سال، دو روز دیرتر

مرد نمی تواند با داشتن زن؛ 
همسر دوم اختیار کند

ادامه از صفحه اول:
۴- ابتلا زن به جنون یا امراض صعب العلاج موضوع بندهای 5 و ۶ ماده- ۸

5- محکومیت زن وفق بند ۸ ماده- ۸
۶- ابتلا زن به هر گونه اعتیاد مضر برابر بند ۹ ماده- ۸

7- ترک زندگی خانوادگی از طرف زن.
۸- عقیم بودن زن.

۹- غایب و  مفقودالاثر شدن زن برابر بند 1۴ ماده- ۸
و اما اگر برخلاف ماده 1۶ عمل گردد، تکلیف چیست؟

تکلیف این اقدام خلاف قانون را قســمتی از ماده 17 قانون حمایت خانواده 
مصوب 1۳5۳ مشخص نموده است و لذا مجازاتی که متوجه فرد متخلف از 

مقررات قانونی می گردد عبارتند از:
هر مردی با داشــتن همســر بدون تحصیل اجازه از دادگاه مبادرت به ازدواج 
نماید به حبس جنحه ای از شــش ماه تا یک سال محکوم خواهد شد همین 
مجازات مقرر است برای عاقد و سردفتر ازدواج و زن جدید که عالم به ازدواج 

سابق مرد باشند.
آیا گذشــت همســر اول در تعیین مجازات متخلفین از این قانون، تاثیرگذار 

خواهد بود؟
شــایان ذکر اســت؛ طبق قانون حاکم، در صورت گذشت همسر اول؛ تعقیب 
کیفری یا اجرای مجازات فقط نســبت به مرد و زن جدید موقوف خواهد شد 

ولی تاثیری در مجازات سردفتر ازدواج نخواهد داشت.



آفتاب یزد - رضا بردســتانی: اوایل دی ماه ســال جاری، 
پیرمحمدملازهی، کارشــناس »شبه قاره« در گفتگو با آفتاب 
یزد )۴ دی ۱۴۰۲(، ضمن بررســی فراز و فرودهای پیش روی 
انتخابات در پاکستان، پیش بینی کرده بود: »از آن جایی که مردم 
پاکستان احساس کرده اند دست هایی در کار است تا انتخابات 
پیش رو )به شرط آنکه به تعویق نیفتد( را به اصطلاح مهندسی 
 و به نفع حزب مســلم لیگ و »نواز شــریف« تمام کند باعث 
خواهد شد تا محبوبیت عمران خان از وضعیت فعلی نیز بیشتر 
شود« در همین حال این کارشناس مسائل بین الملل در همان 
زمان گفته بود: »اما و در نهایت این ارتش است که برای نخست 

وزیر آتی پاکستان تصمیم خواهد گرفت!«

< نامزدهای مستقل وابسته به حزب عمران خان 
         پیشتاز انتخابات در پاکستان

نتایج اولیه انتخابات پارلمانی پاکســتان از پیشتازی نامزدهای 
مســتقل که مورد حمایــت حزب عمران خان، نخســت وزیر 
پیشــین این کشور قرار گرفته بودند حکایت دارد. پیش از این 
نتایج ابتدایی نشــان می داد که حزب نواز شریف، یکی دیگر از 
نخست وزیران سابق پاکســتان از جریان سیاسی عمران خان 
پیش افتاده اســت. با این حال بنا به نتایج اعلام شده ۴۹ نامزد 
مستقل و مورد حمایت حزب عمران خان در رای گیری پیروز 
شده اند. تاکنون نتیجه ۱۲۲ کرسی پارلمان پاکستان مشخص 
شــده اســت. در همین حال عمران خان که در زندان به سر 
 می برد به همراه هوادارانش از تخلف در روند برگزاری انتخابات 

سخن گفته اند.
تیتر اکثر روزنامه های صبح جمعه پاکستان اعم از اردو و انگلیسی 
زبان به درخشش نامزدهای حزب جنبش عدالت که مطابق با 
قوانین انتخاباتی این کشــور »نامزدهای مســتقل« هستند، 
اختصاص یافت. در همین حــال رئیس حزب جنبش عدالت 
پاکستان نیز مدعی پیشتازی نامزدهای خود در انتخابات شد و 
گفت که نمایندگان عمران خان سرنوشت دولت آتی پاکستان 

را مشخص می کنند.
حساب رسمی حزب عمران خان در شبکه اجتماعی ایکس نیز 
با ادعای پیروی قاطع در انتخابات روز گذشته افزود که »بگذارید 
دنیا مشاهده نماید که چگونه رای قاطع مردم پاکستان در حال 
ربوده شدن اســت.« این حزب مسئولان برگزاری انتخابات در 
حوزه های مختلف را به تغییر غیرقانونی نتایج شــمارش آرا و 
تقلب متهم ســاخته و افزود: گزارش ها حاکی از آن اســت که 
نامزدهای این حزب که با اکثریت قاطع پیروز شده اند اکنون به 
طور ناگهانی در حوزه های مختلف انتخاباتی شکست خورده اند. 
برخی دیگر از مسئولان ارشد حزب عمران خان از ساعاتی قبل 
مدعی کسب اکثریت کرسی های مجلس ملی پاکستان شده و 
همزمان ماموران پایگاه های اخذ رای را به کارشکنی در شمارش 

آرا و تسهیل تقلب در انتخابات متهم کردند.
پیش از این عمران خان نخست وزیر برکنار شده پاکستان طی 
پیامی خطاب به هوادارانش که در حساب رسمی کاربری اش در 
شبکه اجتماعی ایکس منتشر شد، تاکید کرد: مردم پاکستان با 
حضور گسترده در انتخابات حرف خود را به صراحت اعلام کردند 
و همانطور که بارها گفته ایم؛ هیچ نیرویی نمی تواند ایده ای را که 
زمانش فرا رسیده است شکست دهد. گزارش های غیررسمی 
شبکه های خبری پاکستان حاکی از نتیجه غیرمنتظره شمارش 
آرای انتخابات این کشور است و اینکه نامزدهای مستقل وابسته 
به حزب عمران خان پیشتاز انتخابات هستند. با این حال نتیجه 
نهایی هنوز از سوی کمیسیون انتخابات پاکستان اعلام نشده 
و این وضعیت نگرانی احزاب این کشــور را درپی داشته است. 
نامزدهای انتخاباتی حزب عمران خان که به دلیل سلب نشان 
انتخاباتی حــزب خود )جنبش عدالت( از ســوی دیوان عالی 

پاکستان مجبور به حضور در رقابت های انتخاباتی 
بــدون عنوان حزب متبوع خــود بودند، در صورت 
پیشــتاز قطعی در انتخابات مجبور به پیوستن به 
یک حزب دیگر که دارای کرســی در مجلس ملی 
است، هستند زیرا براساس قانون اساسی پاکستان 
نامزدهای مستقلی که موفق به کسب کرسی شده اند 
تا زمانی که به حزبی ملحق نشوند قادر به تشکیل 
دولت نخواهند بود. رهبران دو حزب سنتی پاکستان 
مسلم لیگ نواز و حزب مردم که جز مدعیان اصلی 
تشکیل دولت آتی این کشور هستند، تاکنون نسبت 
به شــمارش آرای انتخابــات موضع گیری خاصی 
نکرده اند با این حال مسئولان این احزاب نیز خواستار 

اعلام فوری نتایج رسمی انتخابات شدند.
حزب مسلم لیگ پاکســتان متعلق به نواز شریف 
تاکنون ۳۹ کرســی پارلمان پاکستان را به دست 
آورده است. حزب مردم پاکستان به رهبری بلاول 
بوتو زرداری، پسر بینظیر بوتو، نخست وزیر پیشین 
پاکستان نیز تاکنون ۳۰ کرسی کسب کرده است. 
اگــر هیچ کــدام از احزاب و جریان های سیاســی 
نتوانند اکثریت کرسی ها را به دست بیاورند حزبی 
که بیشترین کرسی را در اختیار دارد مامور تشکیل 
دولت ائتلافی خواهد شد. پاکستان با تورم اقتصادی 
بالا، کمبودها در انرژی و ناآرامی های ناشی از حملات 

گروه های مسلح روبرو است.
آقای خان در حال حاضر در زندان به ســر می برد 
 )PTI( و حزب او به نام تحریک انصاف پاکســتان
از شــرکت در انتخابات منع شــده است، بنابراین 
هواداران او به عنوان مســتقل به رقابت پرداختند. 
تحلیلگران پیش بینی کرده اند که ممکن است هیچ 
برنده مشــخصی در انتخابات وجود نداشته باشد و 
این به مصائب کشوری که تلاش می کند بر بحران 
اقتصادی خود غلبه کند بیافزاید. همزمان افزایش 
خشونت های ستیزه جویانه، فضای سیاسی در این 

کشور را به شدت قطبی کرده است.
اعلام نتایج بســیار اندک آن هم پس از ۱۸ ساعت بعد از بسته 
شدن صندوق های رای گیری در پاکستان امر غیرمعمولی است 
و شاخص ســهام کراچی و اوراق قرضه دولتی پاکستان هم به 
دلیل عدم اطمینان نسبت به شرایط آینده کاهش یافته است. 
ظفر اقبال، دبیر ویژه کمیسیون انتخابات بدون اینکه اشاره ای به 
جزئیات داشته باشد مسئله و مشکل اینترنت را دلیل این تاخیر 
دانسته اســت. دولت پیش تر اعلام کرده بود که خدمات تلفن 
همراه را به عنوان یک اقدام امنیتی از دسترس خارج می کند. 
اتفاقی که با انتقادات زیــادی روبرو بود. انتظار می رود که نبرد 
اصلی بیــن نامزدهای مورد حمایت خان، که در انتخابات ملی 
گذشته پیروز شد و حزب نخست وزیر پیشین یعنی نواز شریف 
باشد. خان بر این باور است که ارتش برای از بین بردن حزبش 
تلاش می کند، و همزمان برخــی از تحلیلگران می گویند که 

شریف توسط ژنرال ها حمایت می شود.
آقای شریف که بســیاری از ناظران آن را یک نامزد قوی برای 
کسب نخست وزیری می دانند، روز پنجشنبه پس از رای دادن 
در شهر شرقی لاهور به خبرنگاران گفت: »در مورد یک دولت 
ائتلافی صحبت نکنید. برای یک دولت کســب اکثریت واضح 

بسیار مهم است و دولت نباید به دیگران متکی باشد.«

< طبق آخرین خبرها
        پیروزی ده ها نامزد طرفدار »عمران خان« در انتخابات پاکستان

یک رســانه پاکســتانی گزارش داد کاندیداهای مســتقل 

شــرکت کننده در انتخابات سراســری این کشــور که اکثرا 
طرفدار عمران خان هستند آنطور که برآوردهای این شبکه 
درباره کرسی های انتخابات تا کنون مشخص کرده توانسته اند 
۴۹ کرســی پارلمانی را به دســت بیاورند. به گزارش ایسنا، 
شبکه جئو نیوز پاکســتان گزارش داد طبق برآوردهای این 
رســانه از شــمارش آرای انتخابات پارلمانی روز پنجشنبه 
پاکســتان تا کنون که نتایج ۱۳۶ کرســی را تعیین کرده، 
کاندیداهای مستقل توانســته اند در ۴۹ کرسی از این ۱۳۶ 

کرسی پارلمانی به پیروزی برسند.
عمران نخســت وزیر پیشین در زندان اســت و حزب او به 
نام »تحریک عدالت و انصاف« از شــرکت در انتخابات منع 
شده اســت و نامزدهای این حزب به عنوان افراد مستقل در 
انتخابات عمومی شرکت کرده اند. خبرگزاری فرانسه به نقل از 
نتایج رسمی کمیسیون انتخابات گزارش داده که نامزدهای 
مورد حمایت حزب عمران خان تاکنون دســتکم ۴۹ کرسی 
را به دســت آورده اند و پس از آن، حزب مســلم لیگ شاخه 
نواز ۴۲ کرســی و حزب مردم ۳۴ کرسی به دست آورده اند. 
شمارش ۱۳۶ کرسی از ۲۳۵ کرسی تاکنون اعلام شده است.
در انتخابات پارلمانی روز پنجشــنبه پاکستان ۲۶۵ کرسی 
از مجمــوع ۲۶۶ کرســی در معرض رقابت قــرار گرفتند و 
یک حزب سیاســی برای کسب اکثریت ســاده در پارلمان 
نیازمند ۱۳۳ کرســی است. شــبکه جئو گزارش داد، حزب 
 مســلم لیگ نواز پاکســتان متعلق به نواز شریف، کسی که 
سه دوره نخست وزیر این کشور بود و چندی پیش از تبعید 

به وطنش برگشت تاکنون توانسته ۴۲ کرسی را 
کسب کند. اسحاق دار، دســتیار نواز شریف روز 
جمعه از احتمال اینکه این حزب با کاندیداهای 
مســتقل یک دولت ائتلافی را تشکیل دهد خبر 
داد. اسحاق دار بیان کرد: »من اطمینان دارم که 

ما یک دولت تشکیل خواهیم داد.«
او اضافه کرد حزب وی چنانچه هر حزب دیگری 
به عنوان پیروز واضح انتخابات بیرون بیاید نتایج 
انتخابات را خواهد پذیرفت. روز پنجشنبه ۱۲۸ 
میلیــون پاکســتانی به پــای صندوق های رای 
رفتند تــا دولت بعدی کشورشــان را برای پنج 
ســال آتی و همچنین مجلس قانونگذاری چهار 
ایالت کشورشــان را انتخاب کننــد. به گزارش 
رسانه پاکستانی داون، عمران خان، نخست وزیر 
پیشین پاکستان و دیگر سیاستمداران سرشناسی 
که در زندان به ســر می برند، از طریق پستی در 
انتخابات شرکت کردند. پاکستان یک دموکراسی 
پارلمانی اســت و رأی گیری برای کرســی های 
مجلس قانونگذاری فدرال به نام »مجلس ملی« 
و چهار مجلس قانونگذاری استانی یا ایالتی انجام 

می شود.
مجلس ملی پاکستان از ۳۳۶ کرسی تشکیل شده 
است. ۲۶۶ کرســی از طریق رای گیری مستقیم 
در روز انتخابات مشــخص می شود، در حالی که 
۷۰ کرســی اختصاصی - ۶۰ کرسی برای زنان و 
۱۰ کرسی برای غیرمسلمانان - بر اساس قدرت 
هر حزب در مجلس اختصاص داده شــده است. 
پس از تشکیل مجلس ملی، رای گیری پارلمانی 
بــرای انتخاب رهبر مجلس برگزار می شــود که 
نخســت وزیر می شــود. یک نامــزد موفق باید 
اکثریت ساده را در مجلس به دست آورد، یعنی 
حمایت حداقل ۱۶۹ عضو. هنگامی که یک نامزد 
نخست وزیری در مجلس ملی رأی آورد، به عنوان 
نخست وزیر سوگند یاد می کند. نخســت وزیر جدید وزرای 
کابینه را انتخاب می کند که دولت فدرال را تشکیل می دهند. 
روند مشــابهی در ســطح ایالتی برای انتخاب سروزیر و یک 

دولت محلی دنبال می شود.

< آیا پاکستان دچار بن بست سیاسی می شود؟
اغلب کارشناسان سیاســت بین الملل معتقدند اسلام آباد از 
زمان برکناری عمران خان دچار پریشانی در سیاست داخلی 
شده، انسجام و وحدت درونی مردم پاکستان جای خود را به 
کشمکش های سیاسی داده اســت و همین مسئله حتی بر 
تعاملات بین المللی و منطقه ای پاکستان تأثیر منفی برجای 

گذاشته است.
این کارشناســان همچنین بحران های اقتصــادی، امنیتی، 
قومی - مذهبــی، مهاجران غیر قانونــی، جدایی طلب ها، 
گروه های فعال داعش و تحریک طالبان پاکســتان که خیلی 
به هم نزدیک شــده اند و تحرکاتی که در ایالت بلوچســتان 
پاکســتان رخ می دهد را در کنار وضعیت نامعلوم طالبان در 
افغانستان مهم ترین دغدغه های پیش روی اسلام آباد معرفی 
کرده معتقدند، به دلیل این بحران ها و بن بست های سیاسی 
موجــود، ضمن آن کــه احتمال دارد انتخابــات عمومی در 
پاکستان با تاخیر برگزار شود، برگزاری انتخابات، به موقع یا با 
تاخیر نیز نمی تواند گره های موجود را باز کند. مسئله ی مهم 
دیگر، توافقات پنهانی »نواز شــریف« و مقامات ارشد ارتش 
در پاکستان است که به نظر می رسد این توافقات نیز خیلی 

پایدار باقی نماند و نواز شریف به دلیل کینه ای که به واسطه ی 
دو بار برکناری از قدرت توســط ارتش در دل دارد در زمان 
نخســت وزیری چندان به خواســت فرماندهان عالی رتبه ی 

ارتش گردن ننهد.
در مقابل اما عده ای از تحلیلگران سیاســی مسائل پاکستان 
نیز گفته اند؛ پنجابی بودن نواز شریف و فرماندهان عالی رتبه 
ارتش باعث خواهد شد تا اختلافات و کدورت های سابق حتی 
به صورت موقت به فراموشی ســپرده شود و توافقات نواز و 

ارتش چندان دستخوش چالش و تنش نشود.
نکته ی مهم تر اما، بحران هایی اســت که اسلام آباد را تهدید 
می کند. از همــه مهم تر، بحران های اقتصادی، فقر و تورم و 
بیکاری و در کنار این ها بحران های قومی، مذهبی و امنیتی 
است. پاکستان به دلیل ماه ها بی ثباتی، عمدتاً صحنه ای برای 
ترکتازی گروه های تروریســتی، جدایی طلب ها و کســانی 
است که به دنبال استقلال بلوچستان هستند. این مجموعه 
بحران ها، چه انتخابات به موقع برگزار شــود و چه با تاخیر، 
درنهایت دولت آینده ی پاکستان را درگیر مسائلی خواهد کرد 

که قادر است وضعیت را حتی از زمان فعلی بغرنج تر کند.

< آیا تحولات سیاسی در پاکستان مهم است؟!
ســوال مهمی که به آن باید پرداخــت این که: »آیا تحولات 
سیاســی در پاکســتان برای جمهوری اســلامی ایران مهم 

است؟« و اگر مهم است، چرا؟
اکثر کارشناسان مسائل سیاست بین الملل از جمله »پیرمحمد 
ملازهی« در سلسله گفتگوهای خود با آفتاب یزد همواره بر 
این مهم تاکید داشته اند که هر گونه بی ثباتی در کشورهای 
همسایه، مســتقیم یا غیر مستقیم ایران را نیز تحت الشعاع 
قرار خواهد داد. از مســائل مرزی گرفته تا تعاملات سیاسی 

اقتصادی.
نکته ی دیگر اما به هم پیوستگی نامرئی افغانستان، پاکستان 
و ایران در تحولات منطقه ای و بین المللی است. ملازهی در 
یکی از گفتگوهای خود با آفتاب یزد می گوید: » زمین رقابت 
بلوک شرق و غرب، سه کشــور ایران، پاکستان و افغانستان 
هستند. چه آمریکا موفق به بردن شود و چه پکن باید توجه 
داشت آن ها مجموعه ی این سه کشور را مد نظر دارند یعنی 
هدفگذاری چین و آمریکا به عنــوان دو قدرت برتر جهانی، 
کشاندن رقابت به زمین این سه کشور است فلذا هر تحولی 
در ایران، پاکستان یا افغانســتان بر سرنوشت هر سه کشور 
تاثیر خواهد گذاشــت. مسئله ی دیگر اما دولتی است که در 
اسلام آباد بر ســر کار می آید. دوری و نزدیکی این دولت به 
امریکا و برخی کشورهای حوزه جنوبی خلیج فارس مستقیماً 
بر ســردی و گرمی روابط تهران و اسلام آباد، کابل و تهران و 

کابل و اسلام آباد مؤثر خواهد بود.
مضاف بر این مســئله نباید از نظر دور داشت که اختلافات 
کهنه شده ی پاکستان و هندوستان در کنار بازیگری روس ها 
در این منطقه نیز می تواند بسیاری از پارامترها را دستخوش 
تغییر کند ضمن آن که، ایران طی چند سال اخیر، علی رغم 
همه ی تلاش هایی که به کاربســته، هنوز موفق به برقراری 

روابط گرم و صمیمانه با اسلام آباد نشده است.
در کنار همه ی این مســائل، ســرمایه گذاری های چین در 
پاکســتان و نامعلوم بودن سرنوشت این سرمایه گذاری ها به 
دلیل وجود اختلافات سیاسی در پاکستان نیز مزید بر علت 
شده است و همچنان باید منتظر تعیین نتیجه ی انتخابات در 
پاکستان و تصمیم مقامات پکن نیز باقی ماند. مجموعه ی این 
مسائل، فارغ از این که انتخابات به چه سرنوشتی دچار شود 
حکایت از آن دارد که جمهوری اســلامی ایران باید با دقت 

تحولات در پاکستان را زیر نظر داشته باشد.

< نتایج نهایی شــمارش آرای انتخابات عمومی پاکســتان 
همچنان در هاله ای از ابهام اســت درحالی که رســانه ها از 
پیشــتازی غیرمنتظره نامزدهای مســتقل وابسته به حزب 
عمران خان خبر می دهند در عین حال مردم این کشور منتظر 

شنیدن نتایج رسمی شمارش آرا هستند

< بر اســاس تحلیل ارائه شده از ســوی پیرمحمدملازهی، 
 کارشناس »شــبه قاره« در گفتگو با آفتاب یزد )۴ دی ۱۴۰۲(: 
»از آن جایی که مردم پاکستان احساس کرده اند دست هایی در 
کار است تا انتخابات پیش رو )به شرط آنکه به تعویق نیفتد( را 
به اصطلاح مهندسی و به نفع حزب مسلم لیگ و »نوازشریف« 
 تمــام کند باعث خواهد شــد تــا محبوبیــت عمران خان 
از وضعیت فعلی نیز بیشتر شود« در همین حال این کارشناس 
مســائل بین الملل در همان زمان گفته بود: »اما و در نهایت 
این ارتش اســت که برای نخست وزیر آتی پاکستان تصمیم 

خواهد گرفت!«

گزارش های غیررسمی شبکه های خبری پاکستان حاکی از نتیجه غیرمنتظره شمارش آرای انتخابات این کشور است

نامزدهای مستقل وابسته به حزب عمران خان پیشتاز انتخابات در پاکستان
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دعوت به مانور اتحاد
ادامه از صفحه اول:

این مرجع تقلید با تأکید بر این که این نظام بابرکت خون های شهدا به دست 
ما رسیده است، گفت: امروز همه ما موظفیم هم حوزه خوبی داشته باشیم، هم 
دانشــگاه خوبی داشته باشم، هم مسئولان خوبی داشته باشیم و هم جمعیت 
خوبی داشته باشیم که حق امام و شهدا و بزرگانی که در این راه رحلت کردند 

را داشته باشیم.

< دیگران را به حضور دعوت کنید
آیت الله مکارم شــیرازی از مراجع تقلید شیعیان، در مراسم عید سعید مبعث 
و در آستانه ســالروز پیروزی انقلاب اســلامی آحاد مردم را به حضور پرشور 
در راهپیمایــی ۲۲ بهمن دعوت کرد. وی با اشــاره به اهمیت حضور مردم در 
راهپیمایی ۲۲ بهمن و گرامیداشــت پیروزی انقلاب اسلامی گفت: بر همگان 

لازم است تا در این راهپیمایی مهم شرکت کنند.
این مرجع معظم تقلید افزود: هم سعی کنید در راهپیمایی شرکت کنید و هم 

دیگران را به حضور دعوت کنید.
آیت الله مکارم شــیرازی با اشــاره به تحولات رخ داده پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی در کشور، گفت: با پیروزی انقلاب اسلامی وابستگی کشور به بیگانه در 

بسیاری از زمینه ها قطع شد.
وی افزود: این انقلاب اسلامی بود که ایران را در جهان سرافراز و سربلند کرد.

< هویت اصلی
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای به مناسبت یوم الله ۲۲ بهمن 

با دعوت مردم به حضور پرشور در راهپیمایی، آوردده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

انقلاب اســلامی در ایران که به رهبری یک مرجع دینی و با حضور گســترده 
مردمی به پیروزی رسید، در حقیقت قیامی علیه تمام مظاهر فساد ابرقدرت های 

شرق و غرب بود.
 ِ منطقِ مبنایی و مکتبی انقلاب اســلامی »فَمَن یکَفُر باِلطّاغوتِ وَیؤُمِن باِللهَّ
فَقَدِ استَمسَــکَ باِلعُروَةِ الوُثقی« بود و این منطق به ما آموخت که ایمان بالله 
به تنهایی کفایت نمی کند و بدون کفر به طاغوت، نمی توان به دستاویز محکم 

الهی تمسک جست.
ما با انقلاب اسلامی مان خواســتار حاکمیت »الله« شدیم و امروز گرچه همه 
طاغوت های دنیا و در رأس آنان، آمریکا، بر ضد اسلام خواهی و ظلم ستیزی مردم 
مسلمان ایران، توطئه چینی می کنند؛ ولی ملت انقلابی با اتکای به امداد و نصرت 

الهی ثابت قدم و استوارند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با گرامیداشت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی و پاسداشت مقام منیع بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی حضرت 

آیت الله العظمــی امام خمینی رحمت الله علیه بر روح بلند آن عبد صالح خدا و 
شهدای گرانقدر راه آزادی درود می فرستد و اعلام می دارد:

۱. اســتقلال هویت ایمانی مردم ایران از اندیشه های مادی و ضد دینی، ایران 
را در مبارزه با طاغوت به پیروزی رســاند و توان دین در اداره جامعه را آشکار 
ساخت؛ برای ساختن ایران اسلامی باید فرهنگ، اقتصاد و سیاست تماماً رنگ 
دینی داشته باشند و مدیران و مسئولان بدانند، پیشتازی و پیش رانی در علم 
و تمدّن جهانی و تحقق حیات طیّبه در التزام فکری و عملی به دین و هویت 

ایمانی است.
۲. مردم مؤمن و انقلابی، کارگردان و طراح اصلی میدان سیاســت هســتند و 
هیچ گاه سیاست زده و بازی خورده نخواهند شد؛ ایمان، اخلاص و تفکر صریح و 
قاطع انقلابی آن ها هرگونه انحراف و لغزش که در برخی عملکردهای کارگزاران 
نظام سیاســی واقع شده است را به دوراز ذات پاک انقلاب تحلیل می کند و به 
همیــن دلیل اصل نظام و انقلاب اســلامی و ولایتمداری را هویت اصلی خود 
می دانند و حاضرند در راه صیانت و پاسداری از آن، مؤمنانه ایثار و فداکاری کنند.

حضور پرشور مردم در راهپیمایی ها، انتخابات ها و همچنین در دیگر میدان های 
مجاهدت نشان داده است که مشکلات اقتصادی و معیشتی گرچه در تدبیر و 
مدیریت زندگی اخلال ایجاد کرده است؛ اما در »تحلیل«، این مردم فهیم دچار 
اشتباه محاسباتی نشده اند و نخواهند شد؛ شایسته است کارگزاران سخت کوش 
نظام با درک شأن و کرامت ملت، بیش ازپیش خدمتگزار و خادم این ملت شریف 

باشند و با تمرکز و توجه ویژه ای به رفع مشکلات پیش روی مردم بپردازند.
۳. آمریکای جنایتکار که پی به ناتوانی خود در شکست ملت ایران برده است و 
توان درگیری مستقیم با ایران را ندارد، سال هاست با آشفته سازی امنیت منطقه 
تلاش دارد از قدرت یافتن گفتمان انقلاب اســلامی و تحقق بیداری اسلامی 
جلوگیری کند؛ حوادث این روزهای جهان و رسوایی آمریکا و رژیم صهیونیستی 
پس از عملیات »طوفان الاقصی« نشان داد، هژمونی آمریکا در منطقه و حتی در 
جهان آسیب بسیار جدی دیده است و این افول به زودی سقوط را نیز برای آن 
جنایتکاران در پی خواهد داشت؛ این تنها بخشی از قدرت نرم جمهوری اسلامی 
اســت و قاطعانه می توان اعلام داشت که اراده الهی، ادامه این پیروزی هاست و 

به شرط استقامت، راه تا فتح قله های پیروزی نزدیک و دست یافتنی است.
۴. امسال دو انتخابات سرنوشت ساز مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان 
رهبری را در پیش داریم. مردم حق و تکلیف خود در انتخابات را می شناسند و 
 ان شاءالله با انتخاب اصَلح، برگ زرین دیگری را در دفتر انقلاب ثبت خواهند کرد؛
نامزدهای نمایندگی در مجلس خبرگان رهبری و مجلس شــورای اسلامی از 
هم اکنون قدردان این ملت فهیم باشند و با خدای خود عهد ببندند که حق این 

ملت را با همه وجود بشناسند و ادا کنند.
۵. راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن و جشن بزرگ انقلاب در سراسر کشور، هرسال 
مشت محکمی بر دهان بدخواهان ملت ایران و نوید پیروزی و نصرت الهی برای 
دوستان ایران اسلامی است؛ جهان گرچه هرسال حضور پرشکوه ملت ایران را 
با حیرت و بهت به نظاره نشسته است، اما شیاطین داخلی و خارجی همچنان 

سعی در کمرنگ کردن عظمت حضور مردم دارند؛ مردم شریف ایران، امسال 
نیز با حضور چشمگیر خود، ضعف تحلیل و فهم نادرست آنان از حقیقت قدرت 
مردم را آشکار می کنند و نشان می دهند از شعار اصلی انقلاب، »استقلال، آزادی، 

جمهوری اسلامی«، با استقامت و اقتدار صیانت می کنند.
از خداوند متعال می خواهیم برکات و هدایت خود را بر همه ی ما نازل بفرماید و 
ما را در ظل توجهات حضرت ولیعصر ارواحنا لتراب مقدمه الفداء و هدایت های 
داهیانه مقام معظم رهبری مدظله العالی به ســوی قله های افتخار، راهنمایی و 

همراهی بفرماید، ان شاءالله.

< دعوت مجلس خبرگان رهبری
مجلــس خبرگان رهبری نیز با صدور بیانیه ای ضمن تبریک ایام الله دهه فجر 
مردم شریف ایران اسلامی را به حضور پرشور ۲۲ بهمن دعوت کرد که متن این 

بیانیه به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

چهل و پنج سال از طلوع فجر انقلاب اسلامی گذشت و نظام مقدس اسلامی ما 
که با الطاف خداوند منان، رهبری بنیانگذار انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی 
»قدس ســره« و فداکاری ملت شریف ایران، استقرار یافت، امروز با استقامت، 
پایــداری و هدایت های حکیمانه رهبر معظم انقلاب حضرت آیت الله العظمی 

خامنه ای »مدظله العالی« به شجره ای طیبه و پرثمر تبدیل گردیده است.
دهه فجر، در حقیقت مقطع رهایی ملت ایران و شکستن حصر وابستگی کشور 
به بیگانگان و نوید بخش صبح امید برای مظلومان و طلوع خورشید استقلال و 
آزادی در این سرزمین است و یوم الله ۲۲ بهمن هم روز شکست استکبار جهانی 
در برابر اراده و قدرت ملت ایران اســت که نقطه عطفی در تاریخ ایران و جهان 

بوده است.
اگر چه امروز دستگاه عریض و طویل تبلیغات دشمنان، همسو و همگام سعی 
در ناامید کردن مردم و ایجاد جو بی اعتمادی و سوء ظن مردم به نظام را دارند 
و در یک جنگ ترکیبی سیاسی، اقتصادی و رسانه ای، تطهیر نظام شاهنشاهی 
را دنبال می کنند، لیکن بحمدالله مردم ما همواره و در صحنه های مختلف نشان 

داده اند که بیدارند.
مجلس خبرگان رهبری ضمن گرامیداشت دهه مبارک فجر از مردم آگاه و فهیم 
ایران اسلامی می خواهد همچون تمام سالهای پس از پیروزی انقلاب اسلامی، 
امسال نیز که سال انتخابات مهم و سرنوشت ساز مجلسین شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری در پیش است با حضور پرشور در راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن 
از انقــلاب و آرمان های آن دفاع و تبعیت و بیعتشــان را با امام بزرگوار و رهبر 
معظم انقلاب اسلامی اعلام و پایه های اقتدار و امنیت ملی کشورمان را استحکام 

بخشند؛ ان شاءالله.

< دعوت شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با صدور اطلاعیه ای از ملت بزرگ ایران برای 

حضور در راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن دعوت کرد.
متن اطلاعیه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
بهمن، ماه دلدادگی عاشقانی است که با عشق به کلام و پیام معمار کبیر انقلاب 
اسلامی، حضرت امام خمینی »رحمت الله علیه« خود را به خط خون و آتش 

زدند و »گل تکبیر و شهادت« را در همه جای این میهن معنا بخشیدند.
دهــۀ فجر، کلید گشــایندة درهای پیروزی به روی ایــن ملت عظیم بود که 
»استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« را به ارمغان آورد. پیروزی انقلاب اسلامی، 
فجری بود که افق های پیشــرفت و امید را پیــش روی ملت مبارز و قهرمان 
 ایران روشــن ساخت و پرده های ظلمت شــرق و غرب را از هم درید و ایران را 

نورباران کرد.
در چهل و ســومین سالگرد پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی سرفرازتر از 
همیشه با شعار محوری »جشن ملی ۱۴۰۰« شاهد درخشش خورشید انقلاب 
اسلامی و تبلور شکوه و عظمت نهضتی مبتنی بر تعالیم نبوی و انقلابی مردمی 
 بــوده که در پگاه روشــن ۲۲ بهمن مطلع غزل زیبای پیــروزی ملتی آزاده و 

حق طلب شد.
مراســم یوم الله ۲۲ بهمن در سراسر کشــور در بیش از ۱۵۰۰ شهر و بیش از 
۳۰۰۰۰ روستا به صورت همزمان راس ساعت ۰۹:۳۰ صبح )روز جمعه ۲۲بهمن( 

با رعایت تمامی دستور العمل ها و نکات بهداشتی برگزار خواهد شد.
این مراسم در شهرهای با وضعیت قرمز کرونایی به صورت موتوری - خودرویی 
خانوادگی و در ســایر شــهرها با حضور پرشــور مردم بصیر و انقلابی ایران از 

مسیرهای اعلامی، برگزار می شود.
مراســم ۲۲ بهمن در تهران به صورت موتــوری - خودرویی خانوادگی، رأس 
ساعت ۰۹:۳۰ صبح از مسیرهای ۱۲ گانۀ اعلامی آغاز، و به سمت میدان بزرگ 

آزادی خواهد بود.
مراسم ۲۲ بهمن در میدان آزادی با اجرای برنامه های ویژه، ساعت ۱۱:۰۰ صبح 
به اتمام رســیده و در ادامه، مراســم »حضرت آیت الله دکتر رئیسی« »رئیس 
محترم جمهوری اســلامی ایران« به عنوان سخنران مراسم ۲۲ بهمن تهران، 
 در مصلی امام خمینی »رحمت الله علیه« ســاعت ۱۱:۳۰ دقیقه، ســخنرانی 

خواهند کرد.
»شورای هماهنگی تبلیغات اســلامی«، ضمن تبریک فرارسیدن یوم الله ۲۲ 
بهمن از ملت بزرگ و آگاه ایران اسلامی و تمامی گروه ها، احزاب و تشکل های 
وفادار به آرمان های انقلاب اسلامی دعوت می کند تا بار دیگر با حضور حماسی، 
انقلابی و آمیخته با بصیرت خود در صحنۀ آوردگاه مراســم یوم الله ۲۲ بهمن 
و رزمایش اقتدار و افتخار »شــکوه وحدت و همبســتگی حضور ملی، عزت و 
عظمت« خویش را به نمایش گذاشته و با آرمان های بلند بنیانگذار فقید نظام 
مقدس جمهوری اســلامی ایران، حضرت امام خمینــی »رحمت لله علیه«، 
شهدای گرانقدر و مقام معظم رهبری حضرت امام خامنه ای »مدظله العالی« 

تجدید بیعت کنند.

رفاه و تحریم
ادامه از صفحه اول:

در چنین اقتصادی با این مختصات طبیعتا ســطح رفاه مردم بالا می رود زیرا 

کشور در ریل توسعه اقتصادی قرار دارد و درآمدهای کلان از هر سو به سمت 
سعودی ها سرازیر می شود.

ولی در اقتصادی مثل اقتصاد کشــورمان که حقیقتا در بند است شما انتظار 
چندانی ندارید. هرچقدر هم که ایران ما سرشار از منابع باشد تا وقتی اقتصاد 

تحت تاثیر سیاست است راه به جایی نخواهیم برد.
در حال حاضر اقتصاد ایران حتی یک مجرای مشخص نیز برای تامین هزینه های 
خود ندارد چرا که نفت ما نیز در بســتری نا شــفاف به فروش می رود و اتفاقا 
به همین دلیل اســت که مسئولان به این نتیجه رسیدند اصل درآمد دولت را 

برمبنای مالیات ها پایه گذاری کنند. حال اینکه این درآمدها چقدر پایداری دارد 
و تا کجا می تواند راهگشا باشد مسئله ای دیگر است.

 ولی در مجموع باید تاکید کنم که بحث رفاه با تحریم همخوانی ندارد. ناچاریم فکری 
اساسی کنیم.
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آفتاب یزد -  یوسف خاکیان: جام ملت های آسیا 2023 هم به پایان خودش 
رســید و امروز تکلیف قهرمان این دوره از رقابت ها مشخص می شود، تیم ملی 
 فوتبال کشور ما هم که در این مسابقات حضور پیدا کرده بود تا مرحله نیمه نهایی 
 رفــت و در آنجا با تیم ملی قطر به رقابت پرداخت و متاســفانه نتوانســت به 
فینال این مسابقات راه پیدا کند؛ حال اینکه چه مسائلی باعث شد که تیم ما 
نتواند در بازی مقابل تیم ملی کشور قطر آنچنان که باید و شاید خوب بازی کند 
و خــوب گل بزنــد و بازی را از حریــف برده و به فینــال راه پیدا کند، بحث 
کارشناســانه ای می طلبد که شــوربختانه تاکنون هزار بار صــورت گرفته و 
پیشنهادات خوبی هم در این زمینه ارائه شده، اما دست آخر باز هم اش همان اش 
بوده و کاسه همان کاسه، با این تفسیر از نوشتن درباره چرایی شکست تیم ملی 
در این مرحله از بازیها چشم پوشی می کنیم و به مسئله مهمتری که متاسفانه 
هم توسط مسئولان فدراسیون فوتبال و هم توسط مسئولان دولت و هم توسط 
بسیاری از بازیکنان و کادر فنی تیم ملی فوتبال نادیده گرفته شد، می پردازیم، 
مسئله ای تحت عنوان »حفظ حرمت کشورهای دیگر و توهین نکردن به مردم 
و فرهنگ جامعه ای که در این مسابقات مظلوم واقع شده است.« بله، ما مظلوم 
واقع شدیم، مظلوم واقع شدیم و عجبا که هیچکسی بجز مهدی طارمی بازیکن 
بین المللی فوتبال ما و چند نفر دیگر از ما حمایت نکردند، به فوتبال ایران، به 
فرهنگ و تمدن و مردم و خیلی چیزهای دیگر این کشــور توهین شد، آنهم 
توســط افرادی که خود را ورزشکار یا دوســت دار ورزش می دانند، معمولا در 
زمین مســابقه وقتی خطایی صورت می گیــرد و بازیکن یک تیم روی زمین 
می افتد، بازی جوانمردانه را در پیش می گیرند و توپ را به بیرون می زنند تا به 
وضعیت بازیکن حریف رسیدگی شود، تیم مقابل هم وقتی بازیکنش سرپا شد 
در جــواب حرکت جوانمردانه رقیبش توپ را به ســمت آنها پرتاب می کند تا 
اینگونه  »فیِر پلِی« کرده باشند، اما همین افراد یا کسانی که طرفدار این افراد 
هستند در بیرون از زمین مسابقه حرفها و حرکت ها و الفاظ ناشایست بسیاری 
را نثار بازیکنان تیم مقابل و بدتر از آن نثار مردم کشوری که با تیم مسابقه دارند، 
می کنند. نمونه این مسائل را در همین بازیهای جام ملت های آسیا دیدیم، در 
بازی با امارات، در بازی با ژاپن و همینطور در بازی مقابل تیم ملی قطر، پیش 
از آغاز هر کدام از این بازیها و بعد از پایان بازی ایران و قطر، بازیکنان و فوتبال 
دوستان این کشورها برای بازیکنان تیم ملی و برای مردم ایران کری های زشتی 
خواندنــد و در واقع به ایران و ایرانی توهین کردند، بله، ما هم قبول داریم که 
 فوتبــال به همین کــری هایش جذابیت پیــدا می کند، اما کــری خواندن 
با توهین و بی تربیتی و بی ادبی و حرکات دور از شــان انســان و انسانیت فرق 
می کند. در این مســابقات،خارجی ها )منظور همین کشورهای عربی هستند( 
تنها برای ما کری نخواندند، بلکه به ما توهین کردند و همین توهین باعث شد 
که مهدی طارمی در پایان مســابقه ایران و قطر آنچنان برآشــوبد که همگان 
دیدیم، حق هم داشــت چون او یک ایرانی است و رگ غیرتش اجازه نمی دهد 
که غریبه ها به مردم کشورش توهین کنند، این توهین ها را بارها و بارها شاهد 
بوده ایم و شــاید اقدام مهدی طارمی اولین و تنهاترین واکنشی بود که به این 
جسارت ها صورت گرفت، ممکن است برخی مدعی باشند که در دو بازی قبل 
از مسابقه ایران و قطر بازیکنان ایران با برد خودشان پاسخ دندان شکنی به کری 
خوانهای اماراتی و ژاپنی دادند، اما نگارنده این خطوط این استدلال را چندان 
قوی نمی داند و معتقد است اگر ما بازی مقابل ژاپن و امارات را نمی بردیم هیچ 
واکنشــی از سوی هیچ فردی به کری های اهانت آمیز فوتبالیست ها و فوتبال 
دوســتان این دو کشور نشان داده نمی شد، سوال اینجاست که چرا؟ چرا هیچ 
عکس العملی صورت نمی گیرد؟ مگر ما ایرانی نیســتیم؟ مگر خارجی ها به ما 
توهین نکرده اند؟ پس چرا سکوت می کنیم؟ آیا این سکوت به منزله کار آنها 
نیست؟ آیا به منزله این نیست که ما باخته ایم، بد هم باخته ایم، هر چیزی هم 
درباره ما بگویند حقمان اســت و باید مزه اش را بچشیم، آیا این رفتار منطقی 
اســت؟ مورد تایید اســت؟ همین بازی تیم ملی عراق مقابل اردن را در نظر 
بگیرید، زننده گل تیم ملی عراق به خاطر رفتار خارج از عرف و شــادی نسبتا 
توهین آمیزی که پس از به ثمر رساندن گلش انجام داد، توسط علیرضا فغانی 

از زمین مسابقه اخراج شد، اما 
درباره ما، زمانی که تیم ملی به 
تیم فوتبال امارات گل زد، به 
بازیکنان ما هشــدار داده شد 
که نباید شــادی گلشان را به 
آن شــکلی که انجام شــد، 
صــورت بگیرد، چرا که چنان 
شــادی بعد از گلی، به منزله 
نوعی توهین تلقی می شــود، 
سوال اینجاست که چطور آن 
اقدامی که آنهــا قبل بازی با 
ایران و تیــم ملی قطر بعد از 
بازی با ایران مرتکب شــدند، 
توهین آمیز نیست، اما کاری 

که ما انجام دادیم توهین آمیز به 
حساب می آید؟ حال که بحث به 
اینجا رســید اجــازه دهید یک 
جوالدوز هم به خودمان بزنیم، ما 
هم در گذشته از این اشتباهات 
نابخردانه انجــام داده ایم، مثلا 
زمانی که در جام جهانی با تیم 
ملی پرتغال مســابقه داشــتیم 
بسیاری از ایرانی ها به در محوطه 
هتل تیم ملی پرتغال شــب تا 
صبح ســر و صدا کردند و اجازه 
ندادنــد رونالــدو و یارانــش به 
استراحت بپردازند، این هم یک 
نوع توهین است و قابل پذیرش 

نیســت و ما هم نفی اش می کنیــم؟ این اقدامات در دایره بــازی جوانمردانه 
نمی گنجد، خواب را بر بازیکنان تیم حریف حرام کنیم که در روز مسابقه نتوانند 
ما را ببرند؟ که مثلا نتیجه مساوی شود یا احیانا ما بازی را ببریم؟ چنین برنده 
شدنی ارزشمند است؟ مزه می دهد؟ متاسفانه خیلی ها می گویند: »فوتباله دیگه، 
از این اتفاقات پیش میاد، کاریش هم نمی شه کرد، این هم یکی از جذابیت های 
این ورزشــه.« به عنوان یک فرد رســانه ای که سالهاست در این حوزه فعالیت 
می کنم معتقدم که این اســتدلال اصلا قابل پذیرش نیست و فقط به درد دَرِ 
کوزه می خورد، آخر چرا باید تحقیر یک تیم، ســلب آرامش از یک تیم، خراب 
شدن ذهنیت بازیکنان یک تیم، ایجاد استرس و تشویق برای کادر فنی یک تیم 
و... جذابیت داشته باشد؟ می گویند: »پیش میاد... کاریش هم نمی شه کرد.« چرا 
باید پیش بیاید؟ مگر این پیشــامدها را ما انسانها ایجاد نمی کنیم؟ چرا نباید 
جلــوی پیش آمدن چنین مســائلی را گرفت؟ ورزش و ســاحت ورزش این 
رفتارهای زشت را برنمی تابد، آدمها آمده اند در این حوزه تا با هم رقابت سالم 
داشته باشند، نه ناسالم، جذابیت ورزش به زیبایی آن است نه به زشتی اش، در 
زمیــن چمنی که یک بازیکن )هر بازیکنــی از هر تیمی( پس از زدن گل زانو 

می زند و ســر به خاک می ساید و 
خداوندش را شــکر می کند، دیگر 
نباید هر رفتار دور از شانی در آن 
زمین صورت بگیرد، قطر ما را برد، 
نوش جانش، ما هم باختیم، حذف 
شــدیم، نوش جانمان، بالاخره در 
یک مســابقه یک تیم می برد یک 
تیــم می بازد، در بــازی با ژاپن ما 
بردیــم، در بازی بــا قطر باختیم، 
دیگر این جنجال هایی که در وسط 
زمین یا بعد از آن در فضای مجازی 
صورت گرفت چه مفهومی دارد؟ 
پوســتر درســت کرده بودند که 
علیرضا جهانبخش به خاطر باخت 
مقابــل قطر ناراحت اســت و گریه 
می کند، بعد ســه بازیکن قطری در 
حالیکه مست قهقهه هستند پایشان 
را بــالا آورده و می خواهند بر ســر 
کاپیتان تیــم ملی ایــران بکوبند، 
کجای چنین اقدامی ورزشــی است 
که چنین پوستری را طراحی کرده 
اند؟ دو ماه پیش از آغاز جام ملت ها، 
تیم ملی کشور ما چهار گل به همین 
تیم ملی قطــر زد، از این بازی ها در 
نیاوردیم، مگر ما بلد نبودیم پوستر 
طراحی کنیم؟ اما چنین اقدامی را 
انجام ندادیم، در همین مساابقه ایران 
و قطر حتی زمانی که قطری ها به ما 
توهین کردند، بازیکنان ایران از جمله همین مهدی طارمی با آنکه از دســت 
قطری ها و رفتار دور از شانشان عصبانی بود به تیم ملی قطر و بازیکنانش تبریک 
گفت، اما انها چه کردند، رفتاری توهین آمیز مرتکب شدند، در زمین سبز چمن، 
در مقابل هوادارانشــان، بردن خوب است اما نه به هر قیمتی، همین تیم ملی 
اردن بــا اقتــدار کامل تیم ملی کــره جنوبی را با آن ید بیضــا و با آن مربی 
سرشناســش برد، اما هیچکــدام از اردنی ها چنین مســخره بازی هایی را در 
نیاوردند، بازیکنان قطر اما، به جای اینکه مثل خیلی از بازیکنان فوتبال بیایند و 
به بازیکنان تیم بازنده دلداری بدهند شروع کردند به شلنگ تخته انداختن و 
جنجال به پا کردن، اصلا چرا باید توهین کنید؟ چرا باید به خودتان این اجازه 
را بدهید که برنده شــدنتان را اینگونه جشن بگیرید؟ آن زمانی که کشور شما 
بیابان برهوتی بیش نبود، ما در کشورمان استادیوم داشتیم، بازی های آسیایی 
برگــزار می کردیم، به جام جهانی صعود می کردیم، در همین مســابقات جام 
ملت های آســیا قهرمان می شــدیم، حالا شــما آمده اید برای ما رجز خوانی 
می کنیــد؟ آنهم اینگونه؟ کاش حداقل رجزخوانی بلد بودید و انجام می دادید، 
آنوقت می توانستیم بپذیریم، اما آخر اینگونه؟ اگر چنین برنده شدنی و چنین 

قهرمان شدنی به کامتان خوش می آید، نوش جانتان، اینطوری هستید دیگر، 
کاری نمی شود برایتان کرد، ما همان تیمی هستیم که در مقابل ژاپن غول پیکر 
که تمام آســیا از نامش می ترسد و در همین جام جهانی اخیر غولهای بزرگی 
مانند اســپانیا و آلمان را حذف کرد و در مسابقات تدارکاتی و دوستانه همین 
کشور آلمان را با آن ابهتش با نتیجه ای غیرقابل باور به چهار میخ کشید، یک 
چهل و پنج دقیقه آتشین را بازی کردیم و سامورایی ها را بردیم، این یعنی تیم 
بی در و پیکری نیستیم برادران قطری، مسئله اینجاست که در بازی مقابل تیم 
ملی شــما، روز، روزِ فوتبالی ما نبود، ما دروازه شــما را به توپ بسته بودیم اما 
توپهایمان داخل گل نمی رفت و شما فقط سه بار به دروازه تیم ما یورش آوردید 
که از خوش شانسی تان هر سه داخل شد، خوشحالیم که شبیه شما نیستیم، 
چون شبیه شما بودن اصلا قشنگ نیست، شبیه شما بازی کردن چندان به دل 
ما نمی چسبد، بهترین بازیکن شما قطری ها، »اکرم عفیف« بود که بسیار زیبا 
بازی می کرد، بســیار زیبا و با شکوه، مانده ام حیران، چنین بازیکنی در چنین 
ســطحی از فوتبال چرا باید وقتی یک خطای ســاده رویش صورت می گیرد 
خودش را طوری زمین بزند که انگار با تانک تصادف کرده، بعد هم همانطور به 
زمین بچسبد که چه؟ که مثلا مصدوم شده تا وقت بازی تمام شود، چرا؟ آقای 
»اکرم عفیف« شما که بلدید فوتبال بازی کنید، بلدید گل بزنید، بلدید دریبل 
کنید، بلدید بدوید، بازی بدون توپتان هم که عالیست، گل اولتان به تیم ما هم 
که یک شــوت از راه دور بودید، با اینهمه توانایی چرا واقعا داشــتید وقت تلف 
می کردید؟ شما در مقابل تیم ده نفره ایران که یک گل هم از شما عقب بودید 
وقت تلف می کردید؟ هه، ههه، هههه، ههههه، هههههه، خب چرا؟ با این شرایط 
باید یازده نفرتان خیمه می زدید روی دروازه ما و گلبارانمان می کردید، چون ما 
ده نفر بودیم، آاااااهاااااااااااان، فهمیدم، چرایش را فهمیدم، ترسیدید بلایی که سر 
ســوریه آوردیم، سر شما هم بیاوریم، یادتان که نرفته آن بازی را، ما در دقایق 
پایان بازی با سوریه ده نفره بودیم، یک گل هم عقب بودیم، اما سوری ها جرات 
نمی کردند به ما حمله کنند، می ترسیدند، از این می ترسیدند که تیم ده نفره ما، 
تیم یازده نفره آنها را ببرد، به همین خاطر مانند شما، چمباتمه زده بودند روی 
دروازه خودشــان تا گل نخورند، ما در مقابل سوریه بیش از 40 دقیقه ده نفره 
بودیم، کل سی دقیقه وقت اضافه اول و دوم ده نفره بودیم، دست آخر اما این 
ما بودیم که در ضربات پنالتی لباس سوریه ای ها را شستیم و روی بند رخت پهن 
کردیم، این اتفاق می توانست برای شما هم رخ دهد و خودتان هم می دانید که 
چندان دور از به واقعیت پیوســتن نبود، به خاطر همین با هر نسیم ملایمی 
خودتان را به زمین می انداختید تا کلی وقت تلف کنید، خجالت نکشید، بگویید، 
بگویید که نام ایران شما را می ترساند، نه فقط شما را به تنهایی، بلکه تمام شما 
کشورهای عربی و غیر عربی می ترساند، ما نه بازی تدارکاتی خوبی داشتیم و نه 
مثل شــما خرجهای کلان برای بازیکنانمان می شــود، اما بارها هم شما و هم 
تیم های دیگر آســیایی را نقره داغ کرده ایــم، ما قدرتمندیم با کمترین بازی 
تدارکاتی، با کمترین بودجه با کمترین امکانات و وسایل، با اینهمه قدرتمندیم 
و شــما از این قدرت می ترســید به همین دلیل خودتــان را به خاک و خون 
کشــیدید تا گل ســوم را در برابر تیم ده نفره ایران نخورید، که البته اعتراف 
می کنیم که تلاشتان قابل تقدیر بود، برایتان ایستاده دست می زنیم و تحسینتان 
می کنیم، شما بازی مقابل ایران را بردید، آفرین، احسنت، بارک الله، حسرت ما 
حتی برای رسیدن به فینال به بیش از نیم قرن رسید، در حالیکه شما در عرض 
چهار سال دو بار به فینال رسیدید و شاید امشب برای دومین بار قهرمان شوید، 
اگر شــدید که مبارکتان باشد، اگر هم نشدید، باخت در مقابل تیم همزبانتان 
نوش جانتان، اما این نصیحت را از من به یادگار داشته باشید، با این تیم خوبی 
که دارید، با این بازیکنان بی نظیری که دارید، مردانه در زمین حاضر شوید، با 
حقه هایی مانند خطای شدید خودتان را الکی روی زمین نیندازید، وقت مسابقه 
را تلف نکنید، مضاف بر اینکه هم خودتان و هم هوادارانتان از توهین کردن به 
بازیکنان و مردم و فرهنگ کشور رقیب دست بردارید، اینگونه برنده شدن هم 
به مزاجتان خوشتر می آید، از ما گفتن، دوست نداشتید می توانید با دست فرمان 

خودتان در مسیر خودتان به پیش برانید.

درباره کری های نامحترمانه ای که بازیکنان تیم های فوتبال کشورهای عربی برای ایرانیان خواندند

مووسطکیکخامهای!

 بهترین بازیکن شما قطری ها، »اکرم عفیف« بود که بسیار زیبا بازی 
می کرد، بسیار زیبا و با شکوه، مانده ام حیران، چنین بازیکنی در چنین 
صورت  رویش  ساده  خطای  یک  وقتی  باید  چرا  فوتبال  از  سطحی 
می گیرد خودش را طوری زمین بزند که انگار با تانک تصادف کرده، 
بعد هم همانطور به زمین بچسبد که چه؟ که مثلا مصدوم شده تا 

وقت بازی تمام شود

 ما نه بازی تدارکاتی خوبی داشتیم و نه مثل شما خرجهای کلان برای 
بازیکنانمان می شود، اما بارها هم شما و هم تیم های دیگر آسیایی را 
نقره داغ کرده ایم، ما قدرتمندیم با کمترین بازی تدارکاتی، با کمترین 
بودجه با کمترین امکانات و وسایل، با اینهمه قدرتمندیم و شما از این 
قدرت می ترسید به همین دلیل خودتان را به خاک و خون کشیدید تا 

گل سوم را در برابر تیم ده نفره ایران نخورید 

ایرج تنظیفی، هنرمند پیشکســوت هنر 
نقاشی و مجسمه سازی معاصر ایران صبح 
روز گذشته 20 بهمن ماه درگذشت. این 
هنرمند، هفته گذشــته به دلیل بیماری 
قلبی در بیمارســتان خاتم الانبیا )ص( 
بستری شده بود و پزشکان پس از بررسی 
و معاینه، انجام عمل قلب را برای بهبودی 

کامل وی ضروری تشخیص دادند. ایرج تنظیفی متولد ۱3۱۷ شهر گرگان است 
و تحصیلات خود را در دانشــکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران به انجام رسانده 
اســت. تنظیفی در ســال های دهه ۵0 با برپایی نمایشگاه های متعدد نقاشی به 
عنوان یکی از هنرمندان مطرح کشور نام خود را شناساند و در این سال ها با شیوه 
نقاشی سورئالیستی فعالیتش را ادامه داد. این هنرمند در سال های پایانی دهه ۵0 
با فراگیری صنعت مســگری ایرانی و توجه به ارزش های نهان آن، اقدام به خلق 
مجسمه های مدرن با اســتفاده از فرم های رایج در ابزارهای عامیانه ایرانی مانند 
لگن ها و مجمع های مسی کرد. تنظیفی همچنین در دهه ۶0 شمسی مروج نقاشی 
هایپررئالیستی در ایران شد. نقاشی هایپررئالیستی گونه ای از نقاشی است که به 
بازنمایی طبیعت به گونه ای دقیق تر از ثبت تصویر با دوربین عکاســی می پردازد. 
این گرایش هنری در تضاد کامل با هنر نقاشی آبستره قرار دارد که در دهه ۶0 و 
۷0 شمسی گرایش رایج غالب هنرمندان کشور بود. این هنرمند از دهه ۷0 تاکنون 
علاوه بر هنر مجسمه ســازی، به خلق مجموعه ای از آثار نقاشی با الهام از جنگ 
تحمیلی و تاثیرات روانی آن اقدام کرد. این مجموعه با نام انسان جنگ، استخوان 
سنگ خلق شده است و تابلوهایی با تکنیک رنگ برجسته بر روی تخته هستند. به 
گزارش ایسنا، ایرج تنظیفی علاوه بر درخشش در عرصه نقاشی و مجسمه سازی 
در زمینه تدریس و انتقال دانش هنری خود به نسل های بعدی نیز فعال بوده است 
و سال ها به عنوان استاد مدعو در دانشگاه های هنر و صنعت، دانشگاه آزاد اسلامی 

و آموزش ضمن خدمت معلمان نیز فعالیت کرده است.

آفتاب یزد: چهارمین برنامه از سلســله جلســات نمایش فیلم تئاترهای 
شــاخص با همکاری مشــترک انجمن صنفی منتقدان، نویســندگان و 
پژوهشــگران خانه تئاتر و ســینماتک خانه هنرمندان ایــران به نمایش 
فیلم تئاتر »در انتظار گودو« با زیرنویس فارسی اختصاص دارد. نمایش »در 
انتظار گودو« نوشته ســاموئل بکت، به کارگردانی مایکل لیندسی هاگ، 
ســال 200۱ در مدت زمان ۱۱0 دقیقه اجرا شــده است و فیلم تئاتر آن 
چهارشنبه 2۵ بهمن ۱402 ساعت ۱۷ در سالن استاد فریدون ناصری برای 
علاقه مندان نمایش داده می شــود. پس از نمایش این فیلم تئاتر، نشست 
تحلیل و بررسی آن با حضور عباس غفاری )میزبان(، دکتر رامتین شهبازی 

)استاد دانشگاه و منتقد تئاتر( برگزار می شود.

ســریال طنز »نون.خ« یک اثر خانوادگی است که از اواخر اسفند ماه سال 
جاری و همزمان با آغاز ماه مبارک رمضان روی آنتن می رود. این فصل از 
سریال »نون.خ« در 2۵ قسمت تدارک دیده شده و مانند سری های قبلی 
با کارگردانی و نقش آفرینی سعید آقاخانی با شخصیت نورالدین خان زاده 
پخش می شود. این ســریال در چند وقت اخیر در شهرهای مختلفی در 
کشور از جمله در اســتان های کرمان و سیستان و بلوچستان و با حضور 
هنرمندان بومی این مناطق به تولید رســیده است. حالا عوامل سریال به 
تهران بازگشــته و در اطراف تهران مشــغول ادامه ضبط سریال هستند. 
حمیدرضا آذرنگ، ســعید آقاخانی، ســیروس میمنت، مجید یاسر، بیژن 

بنفشه خواه و... از بازیگران سریال در فصل های پیش بودند./مهر 

پرویز فلاحی پــور، بازیگر تئاتر، ســینما و تلویزیون با اشــاره آخرین 
حضورش روی صحنه تئاتر گفت: »حدود ۷ ســال پیش با نمایش »راز 
مهر راز ســپهر« به نویسندگی و کارگردانی شکرخدا گودرزی در تالار 
اصلی تئاتر شهر روی صحنه رفتم که خوشبختانه مورد توجه مخاطبان 
قرار گرفت.« او ادامه داد: »دوســت دارم روی صحنه تئاتر بازی کنم و 
یا حتی به عنوان کارگردان اثری را برای اجرا آماده کنم اما کارگردانی 
نیاز به آســودگی خاطر و زمان دارد. البته در صورتی که نمایشنامه ای 
 مناســب و کم پرســوناژ داشــته باشــم، کارگردانی خواهــم کرد.«
 ایــن هنرمند افزود: »با توجه به شــرایط اقتصادی فعلی، روی صحنه 
بردن نمایش بیگ پروداکشن بسیار سخت است.« فلاحی پور با اشاره به 
اهمیت نمایشــنامه و تاثیر آن در یک اجرای خوب گفت: »نمایشنامه 
مانند ریشه درختی اســت که ما آن را به عنوان نمایش می شناسیم و 
بازیگری مثل شــاخ و برگ این درخت به شمار می آید. برای تولید یک 
اثر نمایشــی مطلوب؛ نمایشنامه خوب و بازیگری درست قطعا راهگشا 
هســتند.« او با اشاره اهمیت تئاتر توضیح داد: »تئاتر هنری انسان ساز 
و بیش از هرچیز بازیگرساز اســت. به همین دلیل هم همواره تئاتر را 
دوســت داشــته و دارم و به تمامی عزیزانی که دوست دارند به عنوان 
بازیگر فعالیت داشته باشــند، توصیه می  کنم حتما به تئاتر بپردازند.« 
بــه گزارش ایران تئاتــر، این هنرمند ادامه داد: »بــرای بازیگری روی 
صحنه باید به فن بیان توجه ویژه ای داشــت. متاسفانه هم اکنون صدا 
و فن بیان در دانشــگاه ها ریشه ای آموزش داده نمی شود. در واقع بیش 
از بخش عملی به بخش نظری و به صورت ســطحی مورد بررسی قرار 

می گیرد.« 

»در انتظار گودو« در خانه هنرمندان خالق مجسمه های مسی درگذشت  

»نون.خ« به تهران بازگشت 

فلاحی پور در صورت مهیا شدن  شرایط 
کارگردانی می کند
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ســاندویچ با چیپس سیب زمینی و نوشابه برای علاقه مندان 
به این نوع غذاها، مطمئنا بهترین گزینه است اما اگر بدانید 
خوردن این غذاهای خوشــمزه خطرات جدی برای سلامت 
عصبی دارد، آیا مصرف این غذاها را افزایش خواهید داد؟ به 
گزارش ایسنا، متاسفانه، بر اساس نتایج تحقیق جدیدی که در 
مجله بیماری آلزایمر منتشر شده است، رژیم غذایی با مقدار 
زیادی گوشــت و غذاهای فرآوری شــده به شدت با ابتلا به 
بیماری آلزایمر مرتبط است. دانشمندان دانشگاه باند استرالیا 
بــا مطالعه عادات غذایی ۴۳۸ نفر به این همبســتگی قوی 
پی بردند. از این گروه، ۱۰۸ شــرکت کننده مبتلا به آلزایمر 
تشخیص داده شدند و بقیه این بیماری را نداشتند. محققان 
پس از انجام تجزیه و تحلیل آماری با اســتفاده از داده های 
نشــانگر زیستی تصویربرداری اســترالیایی و مطالعه سبک 

زندگی پیری به این نتایج دســت یافتند. آنان به طور اساسی 
آنچه شــرکت کنندگان خوردند را دنبال کردند تا ارتباطی با 
ابتلا به آلزایمر پیدا کنند. به طور کلی، بیماران مبتلا به آلزایمر 
تمایل به رژیم غذایی غنی از غذاهای فرآوری شــده و اقلام 
گوشتی داشــتند. مواد غذایی که آنان به طور منظم مصرف 
می کردند شامل گوشت گاو، پای گوشت، سوسیس، ژامبون، 
همبرگر و پیتزا بود و در مقایسه با گروه سالم، آنان تمایل به 
خوردن میوه و ســبزیجات کمتری داشتند. به نظر می رسد 
این تحقیق، موردی هشــداردهنده باشد؛ رژیم غذایی حاوی 
گوشت فرآوری شده سنگین است و می تواند بعدها دردسرهای 

جدی ایجاد کند. محقق ارشد این تحقیق، دانشجوی دکترای 
آمار زیســتی، طاهرا احمد اظهار کرد: رشــد آلزایمر در مغز 
از میانسالی شروع می شــود و اثرات آن را می توان به سبک 
زندگی کنترل نشده از ســنین پایین تر نسبت داد. افزایش 
آگاهــی جوانان در مــورد فواید مصرف ســبزیجات برگدار، 
غذاهای ارگانیک یا غذاهای خانگی و نه مصرف منظم غذاهای 
ناسالم یا فرآوری شده ضروری است. تحقیق کنونی بخشی از 
مجموعه تحقیقات رو به رشدی است که نشان می دهد آنچه 
می خوریم ممکن است بر ابتلای ما به زوال عقل یا آلزایمر در 
آینده تاثیر بگذارد. اما چرا علت آن تا حدودی مبهم باقی مانده 

اســت؟ محققان معتقدند که ممکن است خوردن غذاهای 
چرب و فرآوری شده التهاب و اکسیداسیون را در داخل بدن 
ما افزایش دهند و منجر به عملکرد مغزی شود که آنطور که 
باید، مغز عمل نکند. یا ممکن است مکانیسم متفاوتی وجود 
داشــته باشد که هنوز درک نشده است، زیرا هنوز توضیحی 
برای خود آلزایمر نزد پزشکان وجود ندارد. محققان همچنین 
در تلاشند تا دریابند که آیا ساختار بیوم روده ما ممکن است 
بر مسیر سلامت مغز ما تاثیر بگذارد یا خیر. در همین حال، 
اگر هنگام خواندن این خبر به ناهار فکر می کنید، احتمالا باید 

سالاد را انتخاب کنید.

6aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: گاهی برجســتگی های قرمز 
رنگی روی پوســت کودکان دیده می شود که برخی از آن ها 
تومورهای خوش خیم، همانژیوم هســتند. شاید جالب باشد 
بدانیــد که گاهی این توده ها با نام ماه گرفتگی در بین مردم 
شناخته می شود و افســانه های زیادی در این باره نقل شده 
است. همانژیوم یک بیماری مادرزادی عروقی رایج است. این 
برآمدگی هــا از هر ۱۰۰ نوزاد در ۲ نفــر آن ها وجود دارند و 
بیشــتر آن ها تا سن ده ســالگی بروز پیدا می کنند. تا کنون 
هیچ راهی برای جلوگیری از همانژیوم شــناخته نشده است 
لذا با توجه به اهمیت موضــوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر 
محمد صمدیان، جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات و دکتر 
مهــران مرادی، جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات و دکتر 
بهار اشجعی، فوق تخصص جراحی کودکان گفتگو کرده است.
دکتــر صمدیان در اینباره می گویــد: همانژیوم یک بیماری 
مــادرزادی عروقی رایج اســت که به دلیــل رگ های خونی 
اضافی در پوست ایجاد می شود. این ضایعه معمولاً یک توده 
خوش خیم است که دلیل شکل گیری آن هنوز به طور کامل 

مشخص نیست.
وی بیان کرد: گرچه هنوز هیچ ارتباطی بین دلیل شکل گیری 
ضایعه همانژیوم و مســائل ژنتیکی وجود ندارد اما بر اساس 
مطالعات انجام شــده، احتمالاً دیگر افــراد خانواده نیز به آن 

مبتلا بوده اند.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اظهار کرد: همانژیوم 
یا همانژیوم نوزادی، رشد غیر سرطانی عروق خونی است که 
در کودکان بســیار شایع اســت. این توده های غیر سرطانی 
برای مدتی رشــد کرده و بعد از مدتی به خودی خود درمان 

می شوند.
وی ادامــه داد: این عارضه به طور معمــول در اکثر نوزادان 
مشکلی ایجاد نمی کند ولی با این حال، برخی از همانژیوم ها 
ممکن است باز شوند و خونریزی داشته باشند و در نهایت با 

زخم و درد همراه شوند.
دکتر صمدیان اشــاره کرد: عارضه همانژیوم بسته به اندازه و 
مکان شکل گیری اش، ممکن است که تغییر شکل دهد. علاوه 
بر این، ممکن است با ســایر ناهنجاری های سیستم عصبی 
مرکزی یا ستون فقرات همراه شود. در برخی موارد، این توده 
در قسمت های داخلی بدن، مانند کبد، سیستم گوارش، مغز و 

اندام های دستگاه تنفسی، شکل می گیرد.

< همانژیوم در دختران بیشتر از پسران است
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفت: به طور معمول، 
همانژیوم هایی که روی اندام ها رشد می کنند، مشکل خاصی 
برای فرد ایجاد نمی کنند. بر اســاس مطالعات انجام شــده، 
همانژیوم در دختران بیشتر از پسران است و این عارضه بیشتر 

در نوزادان نارس و دوقلوها دیده می شوند.
وی مطرح کرد: اکثر همانژیوم ها چند مرحله رشــد دارند؛ در 
هفته های اول زندگی ظاهر می شوند و بعد از تکمیل این دوره، 
طی دو الی سه ماه به طور طبیعی از بین می روند. در صورتی 
که اثری از این ضایعه روی پوســت باقی بماند، با استفاده از 

جراحی و لیزردرمانی می توان جای آن ها را از بین برد.
دکتر صمدیان اذعان داشــت: همانژیوم پوست زمانی ایجاد 
می شــود که رگ های خونی به صــورت غیر طبیعی در یک 
ناحیه ای از بدن و روی پوست، رشد کنند. گرچه هنوز دلیل 
مشــخصی برای شکل گیری این عارضه مشخص نشده است 
اما برخی از پزشــکان معتقد هســتند که همانژیوم توسط 
پروتئین هــای خاصی که در طول بــارداری در جفت تولید 

می شوند، ایجاد می شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اضافه کرد: همانژیوم 
پوست می تواند در لایه بالایی پوست یا در لایه چربی زیرین 
که لایه زیر جلدی نامیده می شود، ایجاد شود. در ابتدا ممکن 
است که همانژیوم به شکل یک نشان قرمز رنگ و مادرزادی، 
روی پوست ظاهر شود اما این قرمزی به آرامی رشد می کند، 

از سطح پوست بیرون می زند و به سمت بالا رشد می کند.
وی تصریح کرد: همانژیوم کبدی در سطح کبد و روی آن ایجاد 
می شود. این نوع همانژیوم معمولاً از همان بدو تولد همراه فرد 
است یا در طی زمان و به دلیل حساسیت به استروژن ایجاد 
می شود. بارداری و گاهی اوقات استفاده از قرص های ضد بار 

داری، می توانند اندازه همانژیوم را افزایش دهند.
دکتر صمدیان گفت: لازم به ذکر اســت که علاوه بر پوست 
و کبد، همانژیوم می تواند روی نواحی دیگر بدن، مانند کلیه 
ها، ریه ها، روده بزرگ و مغز رشد کند یا آن ها را تحت تاثیر 

قرار دهد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات توضیح داد: همانطور 
که گفته شــد، دلیل مشــخصی برای شــکل گیری ضایعه 
همانژیــوم وجود ندارد. با این وجــود برخی عوامل تاثیرگذار 
در ایجاد همانژیوم کبدی عبارتند از سن، جنسیت و بارداری 

می باشند.
وی ادامه داد: همانژیوم می تواند در هر ســنی ایجاد شود، اما 
بیشتر در افراد ۳۰ تا ۵۰ساله تشخیص داده می شود و احتمال 

ابتلا به همانژیوم کبدی در زنان بیشتر از مردان است.
دکتــر صمدیان افزود: احتمال تشــخیص همانژیوم کبدی 
در زنان باردار بیشــتر از زنانی اســت که هرگز باردار نشده 
اند. اعتقاد بر این اســت که هورمون استروژن که در دوران 
بارداری افزایش می یابد، ممکن است در رشد همانژیوم کبد 

نقش داشته باشد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات تشریح کرد: بسته به 
محل و اندازه همانژیوم، علائم و نشــانه های مختلفی در افراد 
ظاهر می شود. همانژیوم پوست معمولاً به صورت خراش های 
کوچک قرمز رنگ یا برآمدگی ظاهر می شــود. همانژیوم های 
پوســتی به دلیل ظاهر قرمز تیره خود گاهی اوقات همانژیوم 

توت فرنگی نامیده می شوند.

وی ادامــه داد: در صورتی کــه همانژیوم در یکی از 
اندام های داخلی مانند سیســتم گوارش رشد یافته 
باشد، با علائمی همچون حالت تهوع، استفراغ، درد 
شکمی، از دست دادن اشــت ها و احساس پری در 

شکم همراه است.
دکتر صمدیان، نحوه تشــخیص همانژیوم را اینگونه 
تشــریح کرد: در صورتی که همانژیوم روی پوست 
شــکل گرفته باشد، به راحتی و با استفاده از معاینه 
فیزیکی و بصری، قابل تشخیص است اما در صورتی 
کــه این ضایعه روی یکــی از اندام های داخلی بدن 
شکل گرفته باشد؛ با استفاده از سونوگرافی،  ام آر آی 

و سی تی اسکن تشخیص داده می شود.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات خاطرنشان 
کرد: جهت درمان همانژیوم حتما تحت نظر پزشک 
متخصص، بیماری خود یا فرزندتان را پیگیری نمایید 
و به هیچ عنوان درمان خودســرانه انجام ندهید. در 
صورتــی که همانژیوم یک عدد و در ســایز کوچک 
باشــد، نیازی به درمان نــدارد و احتمالاً به خودی 
خود از بین برود ولی با این حال در برخی شــرایط، 
احتمالاً به جراحی یا لیزردرمانی نیاز داشته باشند. به 
عنوان مثال در شرایطی که زخم شوند و یا در نواحی 

حساس مانند لب ایجاد شده باشند.
وی عنوان کرد: برخی از رایج ترین روش های درمان 
همانژیوم عبارت اســت از مصرف داروی بتا بلاکرز 
)مســدود کننده های بتا(، کورتیکواســتروئید، لیزر 

درمانی و جراحی است.
دکتر صمدیــان افزود: پروپرانولــول خوراکی اولین 
خط دفاعی برای همانژیوم اســت که نیاز به درمان 
سیســتمیک دارد. بتا بلوکرهای موضعی، مانند ژل 
تیمولول را می توان برای درمان همانژیوم های کوچک 
و ســطحی استفاده کرد. استفاده از این روش درمان 
موضعی برای همانژیوم هایی که در ســطح پوســت 
شــکل گرفته اند و سایز بزرگی ندارند، مناسب است. 
در صورتی که اســتفاده از این دارو توســط پزشک 
متخصص تجویز شده باشد؛ مشکلی برای فرد ایجاد 

نخواهد شد.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات ادامه داد: 
کورتیکواستروئیدها ممکن است به همانژیوم تزریق 
شوند تا رشد آن را کاهش دهند و التهاب را متوقف 
کنند. مصرف اســتروئیدهای سیســتمیک، مانند 

پردنیزون و پردنیزولون، معمولاً توصیه نمی شود اما در صورتی 
که فرد قادر به اســتفاده از دیگر داروها مانند بلاکرزهای بتا 

نباشند، استفاده از این دسته دارویی توصیه می شود.
وی اشــاره کرد: لیزر درمانــی می تواند بــرای از بین بردن 
همانژیوم در لایه های بالایی پوســت استفاده شود. در برخی 
موارد، جراح ممکن است از لیزر درمانی برای کاهش قرمزی و 

بهبود ظاهر جای آن استفاده کند.
دکتر صمدیان مطرح کرد: اگر همانژیوم به اندازه کافی کوچک 
باشد که بتوان آن را با جراحی برداشت، پزشک ممکن است 

جراحی را یک گزینه درمانی در نظر بگیرد.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقــرات گفت: در صورتی 
کــه همانژیوم روی یکــی از اندام های داخلی شــکل گرفته 
باشد، بیش از حد بزرگ باشــد و احساس درد در فرد ایجاد 
کنــد، احتمالاً به یک روش درمانی جــدی نیاز دارد. در این 
شــرایط معمولاً روش های مختلفی بــرای درمان همانژیوم 
پیشنهاد می شود که عبارتند از برداشتن همانژیوم با جراحی، 
برداشتن اندام آسیب دیده یا ناحیه آسیب دیده با جراحی و 
در همانژیوم کبد، بستن منبع خون اصلی به همانژیوم ممکن 

است یک گزینه درمانی باشد.

< همانژیوم در اولین سال پس از تولد رشد می کند
در ادامه نیز دکتر مرادی در اینباره خاطرنشان کرد: همانژیوم 
توده ای غیرســرطانی از ســلول ها اســت که به علت تجمع 
غیرطبیعی رگ های خونی ظاهر می شــود. این توده ها اغلب 
روی پوســت یا اندام های داخلی ظاهر می شــوند و معمولاً 
مادرزادی هستند؛ یعنی در بیشتر افراد قبل از تولد در هنگام 

رشد در رحم ظاهر می شوند.
وی اظهار کرد: همانژیوم در اولین ســال پس از تولد رشــد 
می کند اما با گذر زمان از بین می رود. کودکی که در نوزادی 
دچار همانژیوم بوده معمولاً نشــانه قابل مشاهده کوچکی در 

۱۰ سالگی خواهد داشت.
ایــن جــراح مغــز و اعصاب و ســتون فقرات مطــرح کرد: 
همانژیوم هایی که روی اندام های داخلی مانند کبد وجود دارند 
معمولا نشــانه خاصی ندارند و تا زمان انجام آزمایشی دیگر 
روی اندام مورد نظر کشــف نمی شوند. در کودکان به شکل 
خراش های کوچکی وجود دارند که با افزایش ســن بزرگ تر 

می شوند.
وی تصریــح کرد: همانژیوم می توانــد در هر نقطه ای از بدن 
ایجاد شود، اما اغلب در صورت، پوست سر، سینه و پشت رشد 
می کند. این ضایعه نیازی به درمان ندارد، مگر اینکه در دید یا 

تنفس تداخل ایجاد کنند.
دکتــر مرادی ادامه داد: این برآمدگی هــا ازهر ۱۰۰ نوزاد در 
۲نفر آن ها وجود دارند و بیشــتر آن ها تا سن ۱۰ سالگی بروز 
پیدا می کنند. تا کنون هیچ راهی برای جلوگیری از همانژیوم 

شناخته نشده است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ابراز داشت: همانژیوم 
پوســت زمانی به وجود می آیند که گروهی از رگ های خونی 
جمع شده و تشکیل توده ای را می دهند. پزشکان علت دقیق 
جمع شــدن این رگ هــای خونی را نمی داننــد اما احتمال 
می دهند به علت تولید پروتئین خاصی در زمان شکل گیری 

جفت در رحم رخ می دهد.
وی متذکر شــد: همانژیومی که روی سطح پوست است، در 
ابتدا شبیه ماه گرفتگی به نظر آمده و سپس به تدریج برجسته 
خواهند شــد. این نوع همانژیوم می تواند روی خارجی ترین 
لایه ی پوســت یــا روی لایه ی چربی زیریــن آن که لایه ی 

زیرجلدی نام دارد، شکل گیرد.
دکتــر مرادی مطرح کرد: همانژیوم ســطح کبــد به میزان 
استروژن بدن حساس هســتند. در زمان یائسگی که میزان 
این هورمون به حداقل خود می رســد، بسیاری از بانوان برای 
کاهش مشکلاتی از قبیل گرگرفتگی، عرق کردن مکرر شبانه 
و تغییرات حالات روحی، اســتروژن را به شکل قرص یا ژل 
مصرف می کنند که این مصرف استروژن می تواند سبب بروز 

همانژیم روی سطح کبد شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: همانژیوم ها 
می توانند در ســایر نقاط بدن نظیر کلیه، شش، روده بزرگ و 
مغز نیز رشد کنند و همچنین می توانند در سایر حفرات بدن 
رشد کنند که در آن صورت همانژیوم غاری نامیده می شوند.

وی مطرح کرد: همانژیوم ممکن اســت هنــگام تولد ایجاد 
شــود، اما اغلب در طول چند ماه اول زندگی ایجاد می شود. 
در ابتــدا به صورت یک علامت قرمــز در هر نقطه ای از بدن 
شــروع می شــود. معمولاً هر بچه تنها یــک همانژیوم دارد. 
برخی کودکان ممکن است چندین همانژیوم داشته باشند به 

خصوص در موارد چندقلویی.
دکتر مرادی می گویــد: در طول اولین ســال زندگی نوزاد، 
علامت قرمز رنگ روی پوســت به ســرعت رشد کرده و به 
توده ای اســفنجی تبدیل می شــود که از پوســت برجسته 
می شــود. پس از آن همانژیوم وارد فاز اســتراحت شده و در 

نهایت به آرامی ناپدید می شود.
وی یــادآور شــد: در حالت نرمــال، همانژیوم هــا در حین 
شــکل گیری یا پس از آن علائــم خاصی ایجاد نمی کنند اما 
در صورتی که اندازه آن ها از حد طبیعی بیشــتر شــده یا در 
ناحیه ای از بدن چندین همانژیوم شکل بگیرند و یا در صورتی 
که درناحیه بســیار حساســی در بدن رشد کنند، می توانند 

علائمی ایجاد کنند.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات ابراز کرد: همانژیوم 
پوستی به شکل خطوط کوچک و قرمزی است که در صورت 
رشد می تواند به شکل خال های قرمز تیره ظاهرشوند. به این 
نوع همانژیوم، همانژیم توت فرنگی مانند نیز گفته می شود و 
احتمال بروز آن در ناحیه گردن، صورت، شانه ها و پوست سر 

بیشتر است.
وی متذکر شد: تقریباً نیمی از همانژیوم ها تا پنج سالگی رفع 
می شوند و نزدیک به تمام آن ها تا ۱۰ سالگی از بین می روند. 
گرچه رنگ علامت مادرزادی محو می شــود- اما دائمی است 
و تغییر رنگ پوست یا پوست اضافی ممکن است باقی بماند.

دکتــر مرادی اضافه کرد: همانژیــوم اندام های داخلی نیز در 
حالت نرمال بدون نشــانه اســت و در صورت بزرگ شدن یا 
شکل گیری چندین همانژیوم ممکن است نشانه هایی را داشته 
باشــد که عبارتند از حالت تهوع، اســتفراغ، درد در ناحیه ی 

شکم، کاهش اشت ها و کاهش وزن است.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات خاطرنشــان کرد: 

آزمایش خاصی بــرای تشــخیص همانژیوم وجود 
ندارد. همانژیوم پوســتی با معاینه بالینی پزشــک 
قابل تشخیص اســت ولی همانژیوم های داخلی نیز 
در تســت هایی مانند ام آر ای و ســی تی اسکن قابل 

شناسایی هستند.
وی توضیح داد: پزشک کودک را در طول چکاپ های 
روتین بررســی خواهد کرد. اگر همانژیوم شروع به 
خونریزی کرده، سوراخ شده و یا عفونت کند باید به 
پزشک مراجعه شود و اگر همانژیوم با بینایی، تنفس 
و شــنوایی کودک تداخل کند باید فوراً به اورژانس 

مراجعه شود.
دکتــر مرادی مطرح کرد: همانژیوم کوچک و منفرد 
معمولا نیاز به درمان خاصــی ندارد و پس از مدتی 
خود بــه خود از بین مــی رود امــا در برخی موارد 

همانژیم به درمان نیاز دارد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اضافه کرد: در 
صورتی که همانژیوم منجر به ایجاد زخم یا ضایعه در 
محل شود نیاز به درمان است. راه های معمول درمان 
آن عبارتند از مصرف داروهای کورتیکواستروئید زیرا 
باعث کاهش رشــد و از بین رفتن التهاب در محل 
می شوند و در صورتی که همانژیوم بسیار بزرگ باشد 
یا در نقطه ای حساس مانند چشم رشد یافته باشد، 

استفاده از عمل جراحی ضروری است.
وی عنوان کرد: اســتفاده از ژل های مخصوص مانند 
بکاپلرمین برای درمان زخم های سطحی ایجاد شده 
توســط همانژیوم کاربــرد دارد و تاثیری روی خود 

همانژیوم ندارد.
دکتر مــرادی اظهار کــرد: در صورتی که همانژیوم 
داخلی بزرگ شــود یا باعث درد و مشــکلاتی دیگر 
شــود به درمان نیاز دارد. راه های مختلف درمان این 
نوع همانژیوم عبارتند از برداشــتن با عمل جراحی، 
برداشتن قســمتی از ارگان یا ناحیه آسیب دیده و 
مســدود کردن عروق خونی تغذیه کننده همانژیوم 

است.
این جــراح مغز و اعصاب و ســتون فقــرات گفت: 
مشــکلات ناشی از بیماری همانژیوم بیشتر از جنبه 
زیبایی مدنظر هستند و دربیشتر موارد، نیاز به درمان 
خاصی وجود ندارد. در صورتی که هرگونه نگرانی در 
قبال پیشــرفت آن دارید توصیه می شود با پزشک 

متخصص مشورت کنید.

< همانژیوم مویرگی رایج ترین نوع بیماری همانژیوم است
در ادامه نیز دکتر اشجعی در اینباره ابراز داشت: همانژیوم یا 
اصطلاحاً توده عروقی غیر ســرطانی، یک تومور خوش خیم 
اســت که رگ های خونــی را تحت تاثیر قــرار می دهد. این 
بیماری هنگام تولد و یا هفته های اول یا دوم زندگی نوزاد به 
صورت لکه های قرمز رنگ و متورم در هر نقطه از بدن کودک 

یا نوزاد مشاهده می شود.
وی افزود: این لکه های متورم قرمز رنگ از سلول های مشابه 
سلول های سازنده رگ های خونی تشکیل شدند که با تکثیر 

این سلول های سازنده، لکه ها بزرگ تر و ضخیم تر می شوند.
این فوق تخصص جراحی کــودکان مطرح کرد: همانژیوم یا 
همانژیومــا در کودکان در ابتــدا به صورت یک خال کوچک 
ظاهر می شــود و به مرور تا ســن دو سالگی شروع به رشد و 

بزرگ شدن می کند.
وی عنــوان کرد: دلیل به وجود آمدن انواع همانژیوم متفاوت 
است و با این وجود هنوز علت دقیق بروز همانژیوم در کودکان 
به درستی مشخص نیســت. برای مثال در نوزادان همانژیوم 
می تواند به دلیل بروز خطاهایی در سیستم عروقی نوزاد رخ 
دهد که این خطا می تواند به رشد در دوران جنینی بازگردد 
ولی با این حال در بســیاری از مــوارد علت بروز این بیماری 

مشخص نیست.
دکتر اشــجعی ادامه داد: از نظر برخی از پزشــکان همانژیوم 
کودکان بــه دلیل افزایش نوعی پروتئیــن در زمان بارداری 
در جفت به وجــود می آید البته علت و دلیل اصلی پیدایش 

همانژیوم هنوز مشخص نشده است.
این فوق تخصص جراحی کودکان خاطرنشــان کرد: به طور 
کلی برخی از عواملی که می تواند در بروز همانژیوم در نوزادان 
و کودکان نقش داشــته باشــد عبارتند از دختر بودن نوزاد، 
ســفید پوســت بودن نوزادان، نارس بودن نوزادان، جراحت 

پوستی در کودکان و نوزادان و ناهنجاری های ژنتیکی است.
وی متذکر شــد که هیــچ ارتباط تایید شــده ای بین مواد 
رادیواکتیو و شــیمیایی کــه در محیط اطــراف کودکان و 
نوزادان وجود دارد و بیمــاری همانژیوم وجود ندارد و علاوه 
بر آن هیچ دارو، غذا و فعالیتــی در دوران بارداری به مادران 
 توصیه نشده است که بتواند از بروز همانژیوم در کودکان آن ها 

جلوگیری کند.
دکتر اشجعی توضیح داد: علائم بیماری همانژیوم در کودکان 
وابســته به نوع بیماری اســت. علائم همانژیوم ســطحی یا 
همانژیوم توت فرنگی به صورت برجســتگی های با بافت نرم 

به رنگ قرمز و گاهی آبی ظاهر می شود.
این فوق تخصــص جراحی کودکان افــزود: همانژیوم اغلب 
بــه صورت یک برآمدگی روی پوســت ظاهر می شــود، این 
ضایعات ممکن است خونریزی کنند و یا به یک زخم تبدیل 
 شــوند مخصوصا زمانی که به آن ها فشار وارد شود یا آسیبی 

وارد شود.
وی مطرح کرد: همانژیوم هــای عمیق که در ماهیچه ها قرار 
دارنــد می توانند موجــب ایجــاد درد و ورم در اطراف توده 
همانژیوم شوند که با افزایش فعالیت کودک این درد و ورم ها 

بیشتر نیز می شود.

دکتر اشــجعی افــزود: همانژیوم عمقی به دلیــل اینکه در 
بافت های عضلانی و اســتخوانی رخ می دهد، علائم متفاوتی 
نســبت علائم همانژیوم ســطحی دارد. این علائم شــامل 
استفراغ، درد در نواحی مختلف، کاهش اشت ها و بزرگ شدن 

استخوان ها در کودکان می شود.
این فــوق تخصص جراحی کودکان بیان کــرد: به طورکلی 
بیمــاری همانژیوم در کــودکان یکی از اذیــت کننده ترین 
بیماری هایی اســت که ممکن است فرزند شما در سال های 
ابتدایــی زندگی خــود تجربه کنــد. همانژیــوم در صورت 
بی توجهی و پشــت گوش انداختن می تواند بسیار خطرناک 

و گاهی مرگبار باشد.
وی عنــوان کرد: بیمــاری همانژیوم در هــر نقطه ای از بدن 
کــودکان می تواند به وجود اید و اغلب در پوســت مشــاهده 
می شود ولی ممکن است در نواحی داخلی بدن نیز ایجاد شود. 
به طور کلی بیماری همانژیوم کودکان در سه دسته از نواحی 
بدن یافت می شود که عبارتند از همانژیوم در نواحی سطحی، 

همانژیوم در نواحی عمقی و همانژیوم مختلط.
دکتر اشــجعی اظهار کرد: همانژیوم مویرگی رایج ترین نوع 
بیماری همانژیوم اســت. این نوع همانژیــوم از مویرگ های 
کوچکی که ابعاد و قطر طبیعی دارد ساخته می شود و تعداد 

زیادی از آن ها در یک محل ایجاد می شوند.
این فوق تخصص جراحی کــودکان ادامه داد: همانژیوم های 
مویرگی در نواحی ســطحی بدن در لایه ای سطحی پوست 
مانند سطوح دست، پا، صورت، قفسه سینه و.... دیده می شوند.

وی افزود: به دلیل نزدیکی بیش از حد این مویرگ ها به سطح 
پوست نوزادان و کودکان این نوع همانژِیوم به صورت لکه هایی 
به رنگ قرمز روشــن تا ارغوانی دیده می شــود. به این نوع، 

همانژیوم توت فرنگی نیز گفته می شود.
دکتر اشــجعی اظهار کــرد: همانژیوم غاری در مقایســه با 
همانژیوم مویرگی از رگ های بزرگتری ساخته شده است که 

این رگ ها به طور معمول بزرگ و گشاد می شوند.
این فوق تخصص جراحی کــودکان اضافه کرد: در همانژیوم 
غاری، رگ های خونی بر خلاف همانژیوم مویرگی به یکدیگر 
متصل نیستند و فاصله بین آن ها با خون پر شده است. گاهی 
می توان این نوع همانژِوم را در زیر پوســت و بصورت ورم آبی 

رنگ مشاهده کرد.
وی ابراز داشــت: همانژیــوم مختلط یکی از انــواع بیماری 
همانژیوم در کودکان اســت که در آن هم همانژیوم سطحی 

)مویرگی( و هم عمقی )غاری( مشاهده می شود.
دکتر اشــجعی توضیــح داد: از آنجایی که ضربه دیدن محل 
برجســتگی همانژیوم می تواند باعث خونریزی شود، والدین 
کودکان مبتلا به بیماری همانژیوم می بایست برای جلوگیری 
از ضربه دیدن محل عارضه، از فرزندان خود مراقبت بیشتری 
به عمــل آورند. خطر مرگ یکی از عوامــل تهدید کننده در 
صورت پارگی برجستگی بیماری وعدم جلوگیری از خونریزی 

است. از این رو مراقبت از کودک اهمیت زیادی دارد.
این فوق تخصــص جراحی کودکان مطرح کرد: پزشــک و 
متخصــص اطفال تنها با نگاه کردن و معاینه پوســت بیمار 
می تواند ضایعه همانژیوم را تشــخیص دهــد. معمولا برای 
تشــخیص این عارضه پوستی نیازی به انجام آزمایش نیست 

و متخصص اطفال می تواند با یک نگاه آن را تشخیص دهد.
وی تصریح کرد: در مواردی که بیماری همانژیوم درکودکان حاد 
نباشد )بیماری پیشرفت نکند و در مراحل ابتدایی باقی بماند( و 
عارضه نزدیک به اعضای حساس بدن کودک مانند چشم نباشد، 

با گذر زمان احتمال بهبود خود به خودی وجود دارد.
دکتر اشــجعی اذعان داشــت: در صورت پیشرفت بیماری 
همانژیــوم در کودکان، از روش های درمانی مختلفی می توان 
اســتفاده کرد که شــامل دارو درمانی، لیزر درمانی و درمان 

جراحی است.
این فوق تخصص جراحی کودکان می گوید: در درمان بیماری 
همانژیــوم با دارو بنا به صلاحدید پزشــک معالج کودک، از 
داروهای تزریقی و خوراکی استفاده می شود. دارو های کورتیکو 
استروئید و داروهای بتا بلاکر از متداول ترین دسته های دارویی 

مناسب برای دارو درمانی همانژیوم کودکان بشمار می آیند.
وی اضافــه کرد: یکی از بهترین روش هــای درمانی بیماری 
همانژیوم در کودکان لیزر درمانی اســت که به عنوان یکی از 
موثرترین روش های درمانی همانژیوم کودکان مورد استفاده 

قرار می گیرد.
دکتر اشجعی مطرح کرد: درمان جراحی همانژِیوم در صورتی 
که ضایعات در حال تخریب بافت های سالم اطراف باشند برای 

همانژیوم غاری به دستور پزشک تجویز می شود.
این فوق تخصص جراحی کــودکان می گوید: در صورتی که 
روش های لیزر درمانی و دارو درمانی برای بیماران موثر واقع 
نشــود، می توان از جراحی همانژیوم کودکان اســتفاده شود 
که البته از روش لیزر درمانی درد بیشــتری خواهد داشت و 
همچنین در صورتیکه همانژیوم علائــم دردناکی را در بدن 
نوزاد ایجاد کند، دکتر و متخصص اطفال می تواند برای درمان 

سریع آن، جراحی را انتخاب کند.
وی اظهار کــرد: درمان همانژیوم نــوزاد )همانژیوم نوزادی( 
معمولاً مورد نیاز نیســت زیرا با گذشت زمان از بین می رود. 
کودکــی که در دوران شــیرخوارگی به ایــن بیماری مبتلا 
می شود، معمولاً تا سن ۱۰ سالگی اثر کمی از رشدش مشاهده 

می شود.
دکتر اشــجعی در پایان گفت: ممکن است بیماری همانژیوم 
در مراحــل اولیه خود باقی بماند و خــود به خود همانژیوم 
کودک درمان شود اما در صورت پیشرفت بیماری و قرارگیری 
برجســتگی های همانژیوم نزدیک ارگان های حســاس بدن 
کودک، بهتر اســت حتما به یک متخصــص جراحی اطفال 
مراجعــه کنید تا روند درمان بیماری همانژیوم کودک هرچه 

سریع تر آغاز شود.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

راه های درمان همانژیوم 

مواد غذایی مرتبط با ابتلا به بیماری آلزایمر کدامند؟

دکتر صمدیان: عارضه همانژیوم بسته به اندازه و مکان 
شکل گیری اش، ممکن است که تغییر شکل دهد. علاوه 
بر این، ممکن است با سایر ناهنجاری های سیستم عصبی 
مرکزی یا ســتون فقرات همراه شود. در برخی موارد، 
این توده در قسمت های داخلی بدن، مانند کبد، سیستم 

گوارش، مغز و اندام های دستگاه تنفسی، شکل می گیرد

دکتــر مرادی: در صورتی که همانژیــوم داخلی بزرگ 
شود یا باعث درد و مشکلاتی دیگر شود به درمان نیاز 
دارد. راه های مختلف درمان این نوع همانژیوم عبارتند 
از برداشــتن با عمل جراحی، برداشتن قسمتی از ارگان 
یا ناحیه آســیب دیده و مســدود کردن عروق خونی 

تغذیه کننده همانژیوم است

دکتر اشجعی: ممکن است بیماری همانژیوم در مراحل 
اولیه خود باقی بماند و خــود به خود همانژیوم کودک 
درمان شود اما در صورت پیشرفت بیماری و قرارگیری 
برجستگی های همانژیوم نزدیک ارگان های حساس بدن 
کودک، بهتر اســت حتما به یک متخصص جراحی اطفال 
مراجعه کنید تا روند درمــان بیماری همانژیوم کودک 

هرچه سریع تر آغاز شود
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آفتاب یزد: شروع فصل سرد سال و آلودگی هوا همیشه به دنبال متهم است. اخیرا انگشت 
اتهام به سمت مازوت سوزی نیروگاه هاست. اما رئیس سازمان محیط زیست اعلام کرده است 
که مازوت سوزی در هیچ یک از نیروگاه هایی که نزدیک کلان شهرها و مراکز جمعیتی قرار 
دارند، انجام نمی شود و این موضوع فقط برای نیروگاه هایی است که دور از مراکز جمعیتی 
قرار دارند. در کشــورهای پیشرفته بر روی دودکش های نیروگاه، تجهیزات رفع آلودگی و 
فیلتراسیون به منظور تصفیه و فیلتر گاز خروجی از نیروگاه ها نصب می شود و همین مسئله 
مانع از انتشار آلودگی ناشی از سوخت زغال سنگ و مازوت در محیط می شود. اما ایران هنوز 
راه درازی در پیش دارد تا سیستم کنترل آلودگی هوا در نیروگاه های خود داشته باشد. اما 
نکته حائز اهمیت این است که محققان کشور با کسب فناوری تولید نانوالیاف موفق به تولید 

صنعتی فیلترهای نیروگاهی ارتقاء یافته با استفاده از این فناوری شدند.
هر ســال با شروع فصل ســرما یافتن مقصر برای آلودگی هوا آغار می شود؛ موضوعی که 
متهم های زیادی دارد. یکی از متهم های آلودگی هوا، مازوت سوزی نیروگاه هاست. در ابتدا باید 
با مفهوم »مازوت« آشنا شویم. مازوت یا نفت کوره یکی از هیدروکربن های نفتی است که در 
مراحل پالایش نفت خام پس از نفتا، بنزین و نفت سفید به دست می آید و چون سیاه رنگ 
است به نام »نفت سیاه« نیز خوانده می شود. این ماده ارزان ترین ماده سوختنی برای کوره ها، 
حمام ها و تنور نانوایی ها، موتورهای دیزلی دریایی و برخی نیروگاه ها است. این تعریفی است 

که ویکی پدیا از این ماده دارد.
جست وجوها نشان می دهد که در اروپا و ایالات متحده، ترکیب مازوت شکسته به گازوئیل 
تبدیل می شود. در گذشته، مازوت برای گرم کردن خانه ها در شوروری سابق و شرق دور مورد 
استفاده قرار می گرفت؛ چراکه آن ها تجهیزات لازم برای تبدیل مازوت به سایر محصولات 
پتروشیمی را نداشتند. در کشــورهای غربی به کوره هایی که از مازوت استفاده می کنند، 

کوره های ضایعات سوز نیز می گویند.
مازوت که به طور عمده توســط کشورهای روســیه، قزاقستان، آذربایجان، ترکمنستان و 
 ایران تولید می شــود برای گرم کردن بویلرها )دیگ بخار( جهت تولید بخار مورد استفاده 
قرار می گیرد؛ زیرا این ماده، گرمای سوختن بسیار بالایی دارد. از عوامل مهم در درجه بندی 
 این ســوخت باید بــه محتوای گوگرد آن اشــاره کرد که متاثر از منبع اصلی آن اســت. 
در حمل ونقل، مازوت به طور معمول به این سوخت، نفت کثیف )Dirty Oil( می گویند و 
از آن جایی که ویسکوزیته )میزان مقاومت سیال در مقابل جاری شدن( بسیار بالایی دارد، 
پمپ کردن آن به تجهیزات خاصی نیازمند است. تفاوت در ویسکوزیته مازوت باعث می شود 

تا این سوخت به چند دسته ی مختلف تقسیم شود:
CST180 ●
CST230 ●
CST280 ●
CST380 ●

M100 ●
دراین میان، مازوت M100( 100( نیز به دلیل وجود مقادیر مختلف گوگرد، به ۴ نوع مختلف 

تقسیم می شود:
● گوگرد زیاد )High Sulphur(: شامل 2 تا 3.۵ درصد گوگرد

● گوگرد معمولی )Normal Sulphur(: شامل 1 تا 2 درصد گوگرد
● گوگرد کم )Low Sulphur(: شامل 0.۵ تا 1 درصد گوگرد

● گوگرد بسیار کم )Very Low Sulphur(: شامل 0.۵ درصد گوگرد
پس از آنکه با مازوت آشنا شدیم، باید در مورد مازوت سوزی در نیروگاه ها اطلاعاتی کسب 
کنیم. با اینکه مصرف مازوت در نیروگاه ها و سایر صنایع در پاییز و زمستان ممنوع است، 
اما همچنان تردیدهایی در این باره وجود دارد و برخی دلیل تشدید آلودگی هوا را استفاده از 
مازوت در نیروگاه ها و صنایع می دانند. اما نیروگاه زیر بار مصرف مازوت در شش ماه دوم سال 
نمی روند و معتقدند که مازوت تنها ۶ درصد سوخت مورد نیاز نیروگاه ها را تشکیل می دهد؛ 

بنابراین نمی تواند سبب آلودگی هوا باشد.
گفتنی اســت، سهم سوخت های مصرفی در نیروگاه ها بدین شــرح است؛ 8۵ درصد گاز، 

۹درصد گازوئیل و ۶ درصد مازوت.

< اظهارنظر مسئولان در مورد مازوت سوزی نیروگاه ها در کشور
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق در تاریخ 1۵ آذر ماه 1۴02 در گفت وگو با 
همشهری آنلاین درباره اینکه آیا در نیروگاه های کشور مازوت استفاده می شود، گفت: در پنج 
نیروگاهی که در استان تهران برق تولید می کنند، مازوت مصرف نمی شود؛ ضمن اینکه برنامه 
و اولویت ما در نیروگاه های شهرهای پرجمعیت و کلانشهرها استفاده از گاز و سپس گازوئیل 
استاندارد برای تولید برق است. وی ادامه داد: در مقایسه با سال گذشته گاز بیشتری برای 
مصرف در نیروگاه ها تحویل گرفتیم و اگر هموطنان در مصرف برق و گاز صرفه جویی کنند از 

سوخت مایع در تولید برق استفاده نخواهیم کرد.
رجبی مشــهدی با اشاره به اینکه در نیمه نخست آذر ماه به نسبت مدت مشابه سال قبل، 
30درصد کم تر از سوخت مازوت در نیروگاه ها استفاده شد، اظهار کرد: در مجموع، مازوت 
سهم بسیار اندکی از سوخت موردنیاز نیروگاه ها را تشکیل می دهد و در برخی نیروگاه ها از 

مازوت همزمان با گاز استفاده می شود.

< بیش از ۱۰ سال است که هیچ یک از نیروگاه های تهران سوخت مازوت دریافت نکرده اند
مجید شــهیدی، مدیرکل روابط عمومی شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز که 
سوخت نیروگاه های کشور را تامین می کند درباره احتمال مازوت سوزی در نیروگاه ها، توضیح 
داد: شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در طول سال سوخت مورد نیاز نیروگاه ها 
را تامین می کند. برخی نیروگاه ها مازوت سوز هستند و برخی دیگر با سوخت گاز فعالیت 
می کنند. شهیدی تصریح کرد: براساس قانون هوای پاک و مصوبه شورای عالی امنیت ملی، 
شــهرهای بزرگ و مراکز استان که نیازمند مازوت سوزی باشند باید مجوز شورای امنیت 
بگیرند، اما با همین قانون هم بیش از 10سال است که هیچ یک از نیروگاه های تهران سوخت 
مازوت دریافت نکرده اند اما در برخی نیروگاه ها که گاز کم بیاید، چاره ای جز سوزاندن سوخت 
فسیلی نیست. وی با اشاره به اینکه دو پالایشگاه گازی در سال های گذشته به دلیل مصرف 
بالای گاز خاموش شدند، خاطرنشان کرد: آن ها ۶0 میلیون مترمکعب مصرف گاز داشتند و 

همین موضوع باعث شد پالایشگاه خاموش شود.
این مقام مسئول بیان کرد: نیروگاه را هم نمی توان در این شرایط غیرفعال کرد؛ به همین 
دلیل برخی نیروگاه ها با نفت گاز فعالیت کردند و اکنون نیز در تهران گازوئیل زیر 10پی پی ام 
توسط پالایشگاه ها تامین می شود. اما سهمیه مازوت سالانه به نیروگاه ها تحویل داده شده و 

آن ها در مخازنشان نگهداری می کنند.
شهیدی با اشاره به این موضوع که نیروگاه ها مازوت می سوزانند یا نه به ما ارتباط ندارد، گفت: 
این شرکت تنها تامین کننده نیاز سوختی کشور است؛ تا جایی که ما می دانیم 10سال است 

شیر توزیع مازوت باز نشده است.

< نیروگاه های تهران، اصفهان، کرج و اراک مازوت سوزی ندارند
داریوش گل علی زاده، رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست نیز در 
گفت وگو با همشهری آنلاین، اظهار کرد: درحال حاضر نیروگاه های شهرهای تهران، اصفهان، 
کرج و اراک هیچ کدام مازوت ســوزی ندارند و اگر هم مازوت بسوزانند، انتشار آلاینده های 
حاصل از این ســوخت فسیلی علت آلودگی هوا نیست، بلکه عامل تشدیدکننده آلودگی 
هواست. گلی علی زاده درخصوص آلودگی هوای کلانشهرها در فصل های پاییز و زمستان، 

بیان کرد: بارگذاری در هر پهنه و منطقه باید منطبق بر ظرفیت اکولوژیکی سرزمین باشد.
وی تصریح کرد: در بحث آلودگی هوا هم باید ظرفیت تهویه هوا را درنظر بگیریم و میزان 
انتشار آلاینده ها از منابع متحرک و منابع ثابت باید به گونه ای باشد که اقلیم منطقه، توان 
و ظرفیت پالایش آن را داشــته باشد. این مقام مسئول با اشاره به اینکه بیش از ۹۴ درصد 
تولید انرژی ایران متکی به مصرف سوخت های فسیلی است، گفت: در نتیجه اگر مصرف 
سوخت های فســیلی با بهترین تکنولوژی هم همراه باشد، سبب انتشار آلودگی می شود؛ 
درصورتی که اگر میزان انتشار متناسب با ظرفیت تهویه هوا نباشد، مشکلی که به آن دچار 

هستیم، کماکان ادامه خواهد داشت.

< مازوت سوزی در هیچ یک از نیروگاه هایی که نزدیک کلان شهرها و مراکز جمعیتی قرار دارند، انجام نمی شود
به نقل از پایگاه خبری شــانا، علی سلاجقه، رئیس سازمان محیط زیست نیز 22 آذر ماه 
1۴02 در حاشیه نشست دولت، با اشاره به موضوع مازوت سوزی، گفت: به عنوان امین مردم 
اعلام می کنم که مازوت سوزی در هیچ یک از نیروگاه هایی که نزدیک کلان شهرها و مراکز 
جمعیتی قرار دارند، انجام نمی شود و این موضوع فقط برای نیروگاه هایی است که دور از مراکز 

جمعیتی قرار دارند.

ســلاجقه با بیان اینکه طبق ابلاغیه روز 21 آذر ماه ســال جاری، چند نیروگاهی که در 
کلان شهرها هستند، به هیچ وجه مجوز مازوت سوزی ندارند، اظهار کرد: کیفی سازی بنزین 

یورو ۴ وضع خوبی دارد و بنزین یورو ۵ نیز در کلان شهرها توزیع می شود.
ساناز جعفرزاده، مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی در گفت وگو 
با پایگاه خبری شانا در تاریخ 1۹ آذر ماه سال جاری با بیان اینکه از ابتدای امسال تاکنون در 
هیچ یک از نیروگاه های داخل کلان شهرهای کشور از سوخت مازوت استفاده نشده است، 
خاطرنشان کرد: با این وجود شاهد آلودگی شدید هوای شهرهایی همچون تهران، اصفهان و 

اراک هستیم؛ بنابراین نباید از دلایل اصلی آلایندگی هوا غافل شویم.

< نیروگاه طرشت مازوت سوزی ندارد
افشین داودی، مدیر بهره برداری نیروگاه طرشت نیز با تأکید بر اینکه این نیروگاه مازوت سوزی 
ندارد، گفت: این نیروگاه تنها از سوخت گاز )سی ان جی( استفاده می کند و واحدهای بخار 
نیروگاه به دلیل رعایت موازین زیست محیطی از سوخت مازوت استفاده نمی کنند. وی اظهار 
کرد: مخازن سوخت مازوت بیش از 30 سال است که از این نیروگاه جمع آوری شده و بخش 

مازوت سوز این نیروگاه به مجموعه ورزشی تبدیل شده است.

< راهبردهای مهم برای رفع مشکل زیست محیطی مازوت سوزی نیروگاه ها
به نقل از پایگاه خبری شانا، اسماعیل کفایتی، رئیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت ۶ 
شهریور ماه سال 1۴02 در آیین رویداد گوگردزدایی و ارتقای کیفیت نفت کوره با اشاره به 
اینکه افزون بر گوگردزدایی مازوت می توانیم آن را به ارزش افزوده تبدیل کنیم، اضافه کرد: از 
این رو افزون بر تولید محصولاتی نظیر گازوئیل، بنزین و... می توانیم فرآورده با ارزش بالاتر نیز 
از مازوت بگیریم. کفایتی گوگردزدایی پیش از استفاده از نفت کوره، گوگردزدایی از دودکش 
پس از مصرف و جایگزین کردن با سوخت های دیگر را از راهبردهای مهم جهانی برای رفع 
مشکل محیط زیست دانست و اظهار کرد: برای گوگردزدایی مازوت نشستی را با یک شرکت 

چینی برگزار کرده ایم.
رئیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت گفت: گوگردزدایی باید از دو جنبه پسا احتراق و 
پیش از استفاده بررسی شود، اما به دلیل مسائل محیط زیستی، پسا احتراق گزینه مناسبی 
نیست؛ از این رو با هدف ارزش افزوده باید پیش از استفاده مازوت گوگردزدایی انجام و تبدیل 
 به فرآورده بهتر شود. وی افزود: برای مدیریت ناترازی گاز باید از مازوت استفاده شود؛ از این رو
باید کیفیت مازوت بهبود یابد و برای این کار سیستم های جدیدی را برای کاهش مازوت 

استخراج کنیم.
شهنام اشتری، مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی ۹ دی ماه سال جاری در 
گفت وگو با خبرگزاری ایرنا با تایید مازوت سوزی نیروگاه حرارتی تبریز، اظهار کرد: این موضوع 

در آلودگی هوای این کلانشهر تاثیر به سزایی دارد.
بهنام یوســفی، عکاس خبرگزاری مهر نیز در تاریخ ۹ دی ماه سال جاری عکس هایی را از 
مازوت سوزی نیروگاه شازند روی سایت این خبرگزاری منتشر کرد. نیروگاه شازند شبانه روز ۴ 

میلیون لیتر مازوت می سوزاند که سهم قابل توجهی در آلودگی هوای اراک دارد.

< اثرات ورود مازوت به محیط زیست
همانطور که در پاراگراف های بالاتر اشاره شد، برای گرم شدن بویلرها در نیروگاه های حرارتی 
از مازوت استفاده می کنند اما ورود مازوت و سایر نفت های کوره به محیط زیست آثار مختلفی 
را به همراه دارند؛ نفت های کوره همچون مازوت از مواد شیمیایی مختلفی تشکیل شده اند 
و هریک نوعی مخلوط متفاوت از دیگری به شــمار می آید. زمانی که این مواد به خاک یا 
آب های سطحی می رسند، بخشی از آن ها تبخیر می شوند؛ برخی دیگر نیز به دلیل نشتی 
مخازن نگهداری آن ها در آب و خاک حل خواهند شد. مواد شیمیایی تبخیر شده می توانند 
در اثر تابش نور خورشــید به ترکیبات دیگری شکسته شوند. این اتفاق در اثر فعالیت های 
قارچ ها و باکتری های داخل آب یا خاک نیز صورت می گیرد. این مواد شیمیایی که در خاک 
و محیط های دیگر وجود دارند می توانند تا بیش از یک دهه در محیط زیست باقی بمانند. 

بنزن، تولوئن و زایلین از جمله این ترکیبات سمی هستند.
 امــروزه ما به روش های مختلفی در معرض فرآورده های نفتی از جمله نفت کوره و مازوت 
قرار می گیریم. محتمل ترین حالت زمانی اســت که برای گرم کردن خانه ها از نفت سفید 
اســتفاده شود که در گذشته بسیار رواج داشته اســت. علاوه بر این، از نفت سفید و سایر 
ترکیبات نفتی به عنوان حلال و پاک کننده نیز بهره می گیرند؛ بنابراین در صورت ذخیره و 
نگهداری این مواد در منزل و تبخیر آن ها، احتمال تماس آن ها با پوست بسیار زیاد است. 
علاوه بر این، وجود نیروگاه های حرارتی در نزدیکی شهرها و استفاده از مازوت در آن ها سبب 

قرارگیری انسان در معرض ترکیبات حاصل از سوختن ناقص این فرآورده ها خواهد شد.
مازوت و سایر سوخت ها زمانی که آن ها را در هوا تنفس و یا آب و غذای آلوده را مصرف کنید 
و همچنین به هنگام تماس پوست با این مواد، وارد بدن می شوند. همچنین اگر محل کار یا 
زندگی شما در نزدیکی کارخانه ها و نیروگاه هایی باشد که از این سوخت استفاده می کنند، 

مازوت و سایر سوخت ها وارد بدن می شوند.

< اثرات استفاده از مازوت بر سلامتی
 Sox در اثر سوزاندن سوخت های فسیلی حاوی گوگرد همچون مازوت، ترکیباتی موسوم به
منتشر می شوند که بخش بیشتر آن را SO2 تشکیل می دهد؛ SO2 گازی سمی است که 
برای سلامتی مضر است. این گاز، وزن بیشتری نسبت به هوا دارد و زمانی که غلظت آن در 
هوا به بیش از ۵00ppb برسد، بوی بدی خواهد داشت که در این سطح، کشنده خواهد بود.
این گاز در غلظت های پایین تر، درد قفسه سینه، مشکلات تنفسی، قرمزی چشم و افزایش 
احتمال بروز بیماری های قلبی و تنفسی را به همراه دارد. به طور کلی، غلظت معمول این گاز 
در اتمسفر کم تر از 10ppb باید باشد که در این غلظت اثر مخربی بر سلامتی نخواهد داشت.

اثر دوم سوزاندن مازوت و سایر سوخت های گوگردی، تشکیل سولفات ها و نیترات ها به شکل 
آئروســول یا ذرات بسیار ریز هوا است که »ذرات معلق« )Particulate Matter( موجود 
در هوا را سبب می شوند. این ذرات معلق با تشدید آلودگی هوا خطر آسم و حملات قلبی 
و تنفسی را افزایش می دهند. اثر سوم سوزاندن مازوت از منبع انتشار آن فراتر می رود و در 
این حالت اکسیدهای گوگرد به دلیل واکنش در اتمسفر و فاز محلول در آب، به اسید تبدیل 
می شوند. این آئروسول های اسیدی تحت شرایط خاص هواشناسی به باران اسیدی، برف و 
مه تبدیل خواهند شد. زمانی که آلودگی هوا ناشی از عملکرد و فعالیت های انسانی نباشد، 
pH باران های اسیدی در حدود ۵.۵ خواهد بود که این میزان خاصیت اسیدی به دلیل وجود 

کربنیک اسید حاصل از واکنش بخار آب با دی اکسید کربن است.
این باران های اسیدی اثرات مخرب دیگری نیز بر جای می گذارند که از میان آن ها می توان به 
حل شدن فلزات سنگین در باران های اسیدی اشاره کرد و خاک ها نیز دیگر توانایی نگه داشتن 
ریشه درختان را نخواهند داشت. در نتیجه با فرسایش خاک و از بین رفتن پوشش گیاهی، 

احتمال بروز سیل افزایش می یابد.

< ضرورت استفاده از دستگاه تصفیه هوا
این نکته که افزایش غلظت آلاینده ها در هوا سیســتم های حیاتی انسان را به شدت تحت 
تاثیر قرار می دهد و عوارض جانبی فراوانی بر محیط زیست دارد به اثبات رسیده است. هرگاه 
صحبت از آلودگی هوا پیش می آید، عموم افراد ماندن در فضای بسته خانه را توصیه کرده و 
به آلودگی هوای شهری و محیط بیرونی فکر می کنند. غافل از آنکه میزان آلاینده ها و ذرات 
معلق در فضاهای سربسته می تواند تا حدود ده برابر بیشتر از فضای بیرون باشد. اندازه میزان 
آلایندگی در فضاهای سربسته نشان دهنده آلودگی بیشتر در مقایسه با فضاهای بیرونی بوده 

است.
اگر چه توصیه های بهداشتی و سلامتی بسیاری برای کاهش آثار منفی آلاینده ها وجود دارد 
اما در نهایت کارشناسان توصیه می کنند استفاده از دستگاه تصفیه هوا برای کاهش خطر 

مسمومیت با آلاینده های ناشی از سوزاندن سوخت های فسیلی مانند مازوت ضروری است.
یکی از متداول ترین سوالاتی که درباره دستگاه های تصفیه هوا پرسیده می شود، این است که 
آیا واقعا دستگاه تصفیه هوا قابلیت کاهش دادن آثار سوء ناشی از مازوت سوزی در فضاهای 
بســته مانند خانه را دارد؟ که در پاســخ یه این ســوال می توان گفت: در شرایط فعلی که 
راهکارهای موثر برای رفع پدیده آلودگی چندان عملی نیست، بررسی عملکرد دستگاه تصفیه 
هوا در مقابله با آثار مازوت سوزی در محیط های سربسته به عنوان یک راهکار کوتاه مدت 

می تواند تاثیر آن در سلامت خانواده و در نهایت جامعه را به خوبی نشان دهد.
در کشورهای پیشرفته بر روی دودکش های نیروگاه، تجهیزات رفع آلودگی و فیلتراسیون به 
منظور تصفیه و فیلتر گاز خروجی از نیروگاه ها نصب می شود و همین مسئله مانع از انتشار 
آلودگی ناشی از سوخت زغال سنگ و مازوت در محیط می شود. خبرگزاری اسپوتنیک در 
سال 2018 گزارشی به نقل از روزنامه South China Morning Post، منتشر کرد که 
در آن اعلام شده بود چین بزرگ ترین دستگاه تصفیه هوا در جهان را فعلا به طور آزمایشی 
راه اندازی کرده است. دستگاه تصفیه هوا با استفاده از نیروگاه های حرارتی ساخته شده در 
اطراف این برج کار می کند. هوایی که وارد این نیروگاه ها می شــود، بر اثر گرم شدن بر اثر 
نور خورشید در برج بالا رفته و از فیلترهای تصفیه هوا عبور می کند. طراحان می گویند در 
نتیجه احداث این دســتگاه تصفیه هوا، در کاهش میزان دود در هوای یک منطقه پهناور 
توفیق حاصل خواهد شد. در ایران نیز به دلیل عدم استفاده از فناوری های موجود در حوزه 
فیلتراسیون، به تمام نیروگاه ها سوخت گاز و گازوئیل تحویل داده می شود، اما در فصول سرد 
سال به علت کمبود گاز و گازوئیل، به طور محدود در برخی نیروگاه ها نفت کوره توزیع و ارائه 

می شود، اما در کنار آن می بایست نسبت به استانداردسازی نیروگاه ها اقدام شود.
با توجه به اینکه مشــتقات گوگرد موجود در مازوت اصلی ترین عامل آلودگی این فرآورده 
نفتی هستند، از این رو حذف این عنصر می تواند تا ۹0 درصد از آلودگی های انتقال یافته به 
هوا را تعدیل کند. بر همین مبنا دو راهکار حذف مشتقات گوگرد از سوخت پیش از ورود به 
نیروگاه، همچنین حذف مشتقات گوگرد از طریق فیلتراسیون دود پس از سوخت مازوت در 
نیروگاه از شیوه های فنی کاهش قابل توجه آلودگی هوا است. با توجه به تحلیل اقتصادی و 
زمان مورد نیاز در دسترس باید نسبت به انتخاب یکی از این دو راه حل در کاهش آلودگی 

ناشی از مصرف مازوت اقدام کرد.
نصب فیلتر و استفاده از شیوه های حذف مشتقات گوگرد در دودکش نیروگاه ها می تواند زمینه 
استفاده از مازوت را مهیا کند و به عبور مؤثر از چالش قطعی برق و قطعی گاز بدون تشدید 

آلودگی هوا منجر شود.

< نیروگاه های ایران مجهز به سیستم کنترل آلودگی و یا تصفیه هوا هستند؟
روزنامه ایران در گزارشــی که در تاریخ ۶ آذر ماه ســال 1۴00 منتشــر کرد، آورده است 
»نیروگاه ها براساس ماده 23 قانون هوای پاک موظف به استفاده از سیستم کنترل آلودگی 

هستند اما هیچ نیروگاهی تاکنون به این سیستم تجهیز نشده است«.
اما خبرگزاری ایسنا در 1۹ دی ماه سال 1۴01 در گزارشی تحت عنوان »تنیده شدن نانو 

الیاف ها در کلاف آلایندگی صنایع نیروگاهی« این چنین آورده است:
علی اصغر نجیمی، مدیر گروه صنعت ستاد توسعه فناوری نانو، نانو فیلترها شامل دو دسته 
»هوای ورودی« و »هوای خروجی« کارخانه ها و واحدهای صنعتی اســت و هر صنعتی که 
موتور و یا توربین داشته باشــد، دارای هوای ورودی است که در حال حاضر در این زمینه 
تکنولوژی »نانو فیبر« را در اختیار داریم که شــامل دســتگاه های تولیدکننده نانو الیاف و 
فیلترهای نانویی می شود که توسط شرکت های دانش بنیان از سال 13۹0 توسعه یافته است.

نجیمی با بیان اینکه برخی از شــرکت های صنعتی برای تصفیه هوای خروجی واحدهای 
صنعتی خود اقدام به واردات این نوع فیلترها کردند، اظهار کرد: اما به دلیل اعمال تحریم ها 
از فروش آن به ایران امتناع شد و شرکت های نانویی دانش بنیان در این زمینه وارد شدند و 
توانستند این نوع فیلترها را به صورت صنعتی تولید کنند؛ به گونه ای که در حال حاضر در 
یکی از شرکت های صنعتی پنج خط تولید این نوع فیلترها راه اندازی شده و ظرفیت بالایی 
از تولید فیلترهای ویژه هوای ورود کارخانجات و واحدهای صنعتی و نیروگاه ها ایجاد کرده اند. 
وی با اشاره به اینکه سایر شرکت های صنعتی نیز دستگاه های تولیدکننده نانو فیلترهای 
داخلی را خریداری و اقدام بــه راه اندازی خطوط فیلترهای نانویی هوای ورودی واحدهای 
صنعتی کردند، یادآور شد: ویژگی این فیلترها این است که هوای پاک تری را وارد محفظه 
احتراق می کند. زمانی که هوای پاک وارد محفظه شود، احتراق به صورت کامل انجام می شود.

نجیمی اضافه کرد: این ویژگی هم کاهش مصرف سوخت را به دنبال دارد و هم باعث می شود 
آسیب به قطعات متحرک موتور کاهش یابد و نتیجه این دو عامل کاهش هزینه های تعمیر و 

نگهداری در مجتمع هایی که از نانو فیلتر بهره می برند، خواهد شد.
مدیر گروه صنعت ســتاد توسعه فناوری نانو، افزایش بهره وری تولید برق در نیروگاه ها را از 
دیگر دستاوردهای بهینه سازی مصرف سوخت دانست و یادآور شد: بر اساس گزارش های 
منتشر شده استفاده از فیلترهای نانو برای تصفیه هوای ورودی نیروگاه ها، تا حدود یک درصد 
بهره وری را افزایش می دهد که عدد بالایی برای نیروگاه ها به شمار می رود. وی با بیان اینکه 
در حال حاضر حدود 30 نیروگاه از این نوع فیلترها استفاده می کنند، اضافه کرد: علاوه بر 

نیروگاه ها شرکت نفت و گاز نیز از این نوع فیلترها در واحدهای خود استفاده می کنند.

< نسل جدید نانو فیلتر با قابلیت جذب دوده
در شرایطی که آلودگی هوای کلانشهرها مشکلات بســیاری را ایجاد کرده است، نوآوری 
محققان ایرانی به کمک رفع آلاینده های هیدروکربنی محیط زیست آمده است. فیلتر دوده 
تولید شده قابلیت اجرا بر روی انواع خودروی دیزل و حتی با پایه موتور یورو 2 و با شرایط 
ســوخت گازوئیل یورو 2 و PPm ۷00 گوگرد را دارد. همچنین عمر و پایداری 3 برابری 
نســبت به نمونه فیلتر سرامیکی خارجی دارد. این فیلتر هوا قدرت جذب ذرات کوچک تر 
از 2.۵ میکرون را دارد. پس می تواند برای کنترل آلودگی گامی مهم باشد؛ ضمن آنکه این 

فیلترها با نصب یک نانو کاتالیست جاذب، قابلیت استفاده در خودروهای بنزینی را نیز دارد.
یکی دیگر از شرکت های دانش بنیان نانو فیلترهای صنعتی را به تولید رسانده و توانسته است 
فیلترهای نیروگاهی خود را به عراق و فیلترهای خودرویی را به افغانســتان صادر کند. در 
فیلترهای هوای این شرکت از نانوالیاف استفاده شده است که این نانوالیاف نیز در این شرکت 

با خرید ۴ دستگاه تولید نانوالیاف ایرانی، تولید می شود.
فیلترهای صنعتی و نیروگاهی تولید شده در این شرکت دانش بنیان از قابلیت هایی چون 
حفاظت بهتر از قطعات توربین های نیروگاهی، کاهش هزینه های توقفات و افزایش توان تولید 

برق و افزایش عمر فیلترها حداقل به 1.۵ برابر عمر فعلی برخوردارند.

< تولید فیلترهای نانویی نمونه برداری از آلاینده های هوا
محققان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی موفق به اخذ گواهینامه نانومقیاس برای فیلتر 
نمونه برداری از سیلیس کریستالی شده اند که در فرآیند شناسایی کمی و کیفی آلاینده های 
هوا کاربرد دارد. تاکنون تولید فیلترهای نمونه برداری از آلاینده های هوا در داخل کشور با 
محدودیت همراه بوده و واردات آن نیز با توجه به تحریم های اقتصادی و نوسانات قیمت 
ارز، دشوار بوده است. بر این اساس توسعه فیلترهای تجاری بر پایه نانوالیاف برای اهداف 
نمونه بــرداری از آلاینده های ذره ای هوا مد نظر این محققان قرار گرفت. هدف اصلی این 
پروژه، جلوگیری از واردات این محصول و خروج ارز، معرفی نمونه های جدید و جایگزین 
برای فیلترهای نمونه برداری معمول و فراهم کردن شرایط فروش خطوط تولید نانوالیاف 

برای استفاده در تولید محصولی جدید به دنیا است.
در شناســایی و تعیین مقدار مواد شــیمیایی در هوای محیــط کار، مرحله ای با عنوان 
نمونه برداری وجود دارد که دارای اهمیت خاصی اســت و بر مبنای این نمونه برداری ها، 
آزمایشات لازم برای شناسایی کمی و کیفی آلاینده های هوا انجام گرفته و نتایج به دست 
آمده برای انجام اقدامات بعدی یعنی کنترل خطر آلاینده های شــیمیایی مورد استفاده 

قرار می گیرد.

< تولید مدیاهای منسوج فیلترهای صنعتی هوا
هوای ایران در میان آلوده ترین هواها در جهان بوده و با توجه به رشــد صنعتی در حال 
وخیم تر شدن است و ذرات معلق ناشی از فرآیند تولید مواد معدنی و سیمان در کارخانه ها 
به عنوان یکی از عوامل مهم ایجادکننده این آلودگی ها محســوب می شود. بر این اساس 
 محققان جهاد دانشگاهی صنعتی امیرکبیر تولید مدیاهای منسوج فیلترهای صنعتی را 

در دستور کار قرار دادند.

7گزارش

? نهرها زباله دانی نیســتند؛ متاسفانه 
برخی شهروندان به جای این که زباله ها 
را در مخازن زباله بگذارند، داخل نهرها 
می اندازنــد یا این کــه مقابل خانه های 
مردم می گذارند و با این کارشان موجب 
زحمت پاکبان ها می شوند. /علی از تهران

? پنجشــنبه مورخــه 12بهمن برای 
رسیدگی به پرونده ای به کلانتری 121 
سلیمانیه تهران رفتم، خوشبختانه رئیس 
دایره قضائی و همکاران ایشان بدون اتلاف 
وقت به کار مراجعه کنندگان رســیدگی 
می کردند که جای قدردانی دارد. /حسین 

عابدینی - وکیل دادگستری
? جوانان پرتلاش و جهادی سرای محله 
کوثــر واقع در میدان خراســان، خیابان 
لرزاده، خیابان قدیر کاشــانی، توانسته اند 
کمک هــای مردمی و خدمــات درخور 
توجهی به خانواده نیازمندان انجام دهند 
و با این کار فرهنگی و انساندوستانه برای 
شادی محرومان محله، قدم خیری بردارند. 

محمدرضا کرمی قهی - تهران
? بســیاری از مردم فرهنگ دوســت 
علاقه مندند از کنسرت هایی که با مجوز 
برگزار می شــود دیدن کنند، اما قیمت 
بلیت کنســرت ها بســیار گران است و 
قدرت خرید بلیــت و مراجعه ندارند. /

عرفان از تهران
? طنز و واقعیت؛ یکی از کاربران فضای 
مجازی دو تصویر از پفک... یکی میمونی با 
موتورسیکلت و دیگری بدون موتورسیکلت 
را به نمایش گذاشت و به طنز نوشت: »این 
بیچاره هم به علت گرانی مجبور به فروش 
موتورسیکلت اش شد!« گرچه این موضوع 
آمیختگی طنز است، اما در زندگی واقعی 
مردم گرانی، مشکلات اقتصادی و کاهش 
قدرت خرید مایحتاج ضروری وجود دارد. 
متاسفانه برخی مســئولان فقط شعار و 

وعده می دهند. /ع. فرقانی
? دقت در تشــخیص بیمــاری باعث 
می شود بیماران زودتر به نتیجه برسند. 
به عنوان نمونه ســه ماهی اســت که به 
بیماری بلز مبتلا شده ام، به سه متخصص 
مغز و اعصاب مراجعه کردم، تجویز اولین 
پزشــک، دارودرمانی و انجام فیزیوتراپی 
بود که متاسفانه تاثیرگذار نبود. به دومین 
 پزشــک مراجعه کردم، تجویز ام. آر.  آی 
دادنــد. به دلیل ازدحام بیماران در مراکز 
ام. آر. آی، نوبــت گرفتم برای یک هفته 
بعد. برای اطمینان بیشــتر به ســومین 
متخصص مغز و اعصــاب مراجعه کردم 
که منشــی بیان کرد؛ دکتر تا نوار مغزی 
نداشته باشــید، از پذیرش بیمار معذور 
هســتند. نوار مغزی از سرم گرفته و نزد 
پزشــک رفتم. پس از دیدن نوار مغزی، 
 پزشک نســخه الکترونیکی فیزیوتراپی و 
ام. آر. آی نوشتند و گفتند هر زمانی جواب 
آماده شــد بیاورید تــا دارو تجویز کنم. 
متاسفانه با دو بار مراجعه به فیزیوتراپی 
و پزشــک مذکــور، نســخه فیزیوتراپی 
در سیســتم ثبت نشــده بود. تا این که 
جــواب ام. آر. آی، آماده و برای تفســیر 
جواب و دارو نزد متخصص سومی رفتم، 
ایشــان گفتند که من برای یک ماه دارو 
می نویســم و همچنین باید به جراح مغز 
و اعصاب مراجعه کنیــد. با تحقیقات از 
برخی پزشکان پی بردم علاوه بر بیماری 
 بلز، بیماری واســکولیت مغزی هم دارم. 
اگر همان متخصص مغــز و اعصاب که 
 اولین بار مراجعه کردم، دستور ام. آر.  آی 
می داد، بیهوده وقت و روند درمانم ســه 
ماه به تعویق نمی افتاد. ای کاش پزشکان 
با مطالعه بیشتر، علم پزشکی شان را بالا 
ببرند و فقط بــه فکر خالی کردن جیب 

مردم نباشند. /فاطمه فرخی پور
? ازدحام در مترو؛ کمتــر اتفاق افتاده 
وقتی تصمیم می گیرید بــرای رهایی از 
ترافیک آزاردهنده خیابان ها و بزرگراه های 
تهران از مترو استفاده کنید، خلوت باشد. 
ازدحام داخل ترن طوری است که مسافران 
خواسته یا ناخواسته فشارهای مضاعفی را 
از هر سو تحمل می کنند. به عنوان نمونه 
سه شنبه مورخ دهم بهمن ساعت 1۵:1۵ 
از ایستگاه دروازه دولت به مقصد کهریزک؛ 
خط یک به سختی توانستیم خودمان را 
به داخل ترن برسانیم. بدتر این که بیشتر 
مواقع ایستگاه ها اعلام نمی شود یا اشتباه 
اعلام می شــود. نقص فنی پیجرها برای 
سالمندان و بی سوادان مشکل ساز است. 
شــرکت بهره برداری متــرو به مهندس 
هاشمی رفسنجانی نیاز دارد. به دلیل این 
که ایشان از دانش و تبحر بالایی برخوردار 

است. /علی اکبر - ف، از تهران
? خــدا قوت؛ بــه نظر من پزشــک، 
داروساز و نسخه پیچ و کارکنان داروخانه 
بیمارســتان امیراعلــم تهــران از بقیه 
بخش ها منظم تــر، مودب و با اخلاق تر 

هستند. /فاطمه، ف
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آفتاب یزد - گروه شبکه: چهارشنبه شب تیم ملی 
ایران به مصاف تیم قطر رفت. دیداری که حساس بود و 
پر از استرس و نگرانی. هر دو تیم آمده بودند که فینال 
این رقابت ها را از آن خود کنند اما شانس با تیم ملی ایران 
یار نبود و علی رغم عملکرد نسبتا خوبی که داشتند این 
بازی را با نتیجه دو بر سه به نفع قطر واگذار کردند و یک 

حسرت ۵۰ساله راه یابی به فینال جام ملت های آسیا را بر دل ها نشاندند. حالا باخت ایران 
مقابل تیم قطر با واکنش های متفاوتی روبرو شده است. بعضی ها عملکرد تیم ملی ایران را 

در این رقابت ها خوب توصیف کردند و برخی دیگر خلاف این عقیده را داشتند.

< بهترین نسل تاریخ هستیم
اما دروازه بان تیم ملی معتقد است تیم ملی بهترین نسل خود را دارد و در آینده موفقیت های 
بزرگی به دست می آورد. به گزارش ایسنا، علیرضا بیرانوند اظهار کرد: ابتدا باید از مردم و 
کشورم عذرخواهی کنم. شرمنده همه شدیم. خیلی برنامه ریزی کرده بودیم که بتوانیم 
جشن بزرگی با هم بگیریم. خیلی تلاش کردیم. فکر می کردیم این دوره می توانیم اتفاق 
خوبی رقم بزنیم اما نشد. بعضی وقت ها اتفاقاتی میفتد که فکر کردن به آن سخت است. 
او درباره حذف کره مقابل اردن گفت: خوشحال نمی شدیم هر تیمی حذف می شد. تیمی 
که یک تیم قدرتمند را شکست می دهد، حتما برنامه ریزی خوبی داشته است. تلاش مان 
قهرمانی بود و با کم و زیادی که بود می خواستیم قهرمان شویم. شما نمی دانید در برخی 
از اردوها چه فشاری روی ما بود. در تورنمنت اردن می گفتند این چه اردویی است. دیدید 
اردن و قطر که در همان مسابقات بودند، فینالیست شدند. بیرانوند اضافه کرد: ما وقتی با 
قطر بازی کرده بودیم، ســرمربی دیگری داشتند. البته به تیمی باختیم که قهرمان دوره 
قبل بود و میزبان بودند. با این حال از مردم عذرخواهی می کنم. شاید وقتی ژاپن را بردیم، 
همه فکر می کردند قهرمان می شویم اما تیم ما می دانست که کار بزرگی انجام ندادیم و 
می دانستیم تازه کارمان شروع شده است. او درباره عملکرد خوب اکرم عفیف و نقطه ضعف 
تیم در خط دفاعی گفت: هر بازی شــرایط خودش را دارد. ما می دانســتیم که اگر پیروز 
شویم، بعد از ۴۷ سال تاریخ سازی می کنیم. با قاطعیت می گویم این نسل بهترین نسل 
تاریخ ماست. هیچ تیمی در این ۱۰ تا ۱۲ سال اینقدر یک دل نبود. مطمئنم تا یکی دو ماه 
این اتفاق را فراموش نمی کنم. بعضی وقت ها اتفاقاتی رخ می دهد که تمرکز از دست می رود. 
دروازه بان تیم ملی درباره عملکرد قلعه نویی عنوان کرد: مطمئن باشید با این تیم اتفاقات 
بزرگی را رقم می زنیم. همین بچه ها اتفاقات بزرگی را در جام جهانی رقم می زنند. ما تیمی 
بودیم که راحت می توانستیم قهرمان شویم. این تیم آینده خوبی دارد و جوانان خوبی به ما 
ملحق می شود. بیرانوند در پایان درباره هواداری که پس از حذف ایران جان باخت، عنوان 
کرد: به خانواده اش تسلیت می گویم. اتفافی افتاد که همه مردم ناراحت شدند. ۹۰ درصد 
مردم آماده جشن بودند. شرمنده مردم هستیم و به این خانواده تسلیت می گویم. امیدوارم 

دیگر این اتفاقات رخ ندهد.

< قوی تر بر می گردیم
سردار آزمون نیز بعد از حذف تیم ملی از جام ملت های آسیا در قالب پست اینستاگرامی 
به حواشــی واکنش نشان داد: »در دوران فوتبالم کم باخت ندیدم و کم روز بد نداشتم و 
همچنین کم با تیمم از دور مسابقات کنار نرفتم اما این یکی به نسبت قبلی ها حس خیلی 
بدتری داشت. نتوانستیم این جام بزرگ را ببریم بنابراین حتی اگر بازی خوبی هم کرده 
باشیم حرفی باقی نمی ماند. حتی امید ابراهیمی هم خداحافظی کرد که ناراحتی این باخت 
را برایمان دو چندان کرد. مردم عزیز ایران شما تنها و بزرگ ترین انگیزه ما برای دویدن، 
جنگیدن و بودن هستید. ما را ببخشید و بدانید که قوی تر برمی گردیم و جبران می کنیم.«

< عذرخواهی می کنم
در پیام علیرضا جهانبخش هم آمده است: »این نسل و گروه از بازیکنان تیم ملی در کنار 
کادر و تمامی اعضای تیم در طول این مدت، هر روز و هر بازی با تمام وجود برای شادی 
مردم عزیزمان تلاش کردند. برای تمامی دعاها و انرژی های خوبی که برای من و این تیم 
فرســتادید ممنونم. امیدوارم در این مدت حتی کوچک توانسته باشیم که دل تان را شاد 
کنیم. بنده به نمایندگی از کل مجموعه تیم ملی از مردم شریف ایران عذرخواهی می کنم 
که نتوانستیم در ادامه مسیر، شادی بیشتری را به ارمغان بیاریم. با تمام وجود به این تیم 

افتخار می کنم، لایق بهترین ها هستید.«

< اتحاد ما خائنان را ناامید می کند
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در حساب توییتر خود نوشت: »آن چه 
تمام ایرانیان را علی رغم هر اختلاف و تفاوتی با هم متحد می کند آن است که در شادی و 
غم، اشک و لبخند، روزهای خوب و بد کنار ایران ایستاده اند. هم در پیروزی کنار فرزندان 
عزیز ایران هستیم و هم در شکست. اتحاد ما خائنان و دشمنان را ناامید می کند. پاینده 

وسرافراز باد ایران و ایرانی.«

< واکنش وزیر ورزش
همچنین وزیر ورزش و جوانان کشــور گفت: به لحاظ فوتبالی از تیم قطر برتر بودیم و 
می توانستیم به پیروزی برسیم، اما در مهار بازیکنان تاثیرگذار تیم قطر موفق نبودیم. به 
گزارش فارس، کیومرث هاشمی گفت: تیم فوتبال قطر در بازی مقابل ایران از امتیاز میزبانی 
به طور ۱۰۰ درصد استفاده کرد و این کاملاً قابل پیش بینی بود. وی اضافه کرد: به لحاظ 
فوتبالی در این بازی برتر از قطر بودیم و موقعی که ۱۰ نفره شدیم می توانستیم نتیجه بازی 
را به تساوی کشانده و حتی به پیروزی دست یابیم؛ اما در مهار اکرم عفیف بازیکن تیم قطر 
ناکام بودیم. وزیر ورزش در مورد دلایل شکست ایران عنوان کرد: در بخش هایی ضعیف 
عمل کردیم و گل های دوراز انتظاری دریافت کردیم که نتیجه اشتباهات فردی بود. هاشمی 
در مورد قضاوت داور کویتی گفت: در مجموع این داور قضاوت خوبی داشت و تصمیمات 
وی نقشی در شکست تیم ملی برابر قطر نداشت. وی یادآور شد: قدرت های بزرگ فوتبال 
آسیا در این جام حذف شدند و هیچ کس پیش بینی نمی کرد که اردن و قطر به دیدار نهایی 

راه یابد و این از جذابیت های فوتبال است.

< کلی تماشاگر با خودشان به قطر بردند!
اما در این میان سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران، گفت: تیم ملی در مجموع در جام 
ملت های آسیا عملکرد خوبی نداشت. محمد مایلی کهن در گفت وگو با ایسنا، درباره شکست 

تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر در مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا، اظهار کرد: دیگر 
فوتبال همین است. همین باخت ها و نتایج دور از انتظار باعث جذابیت فوتبال شده است. 
ممکن است در یک بازی یک تیم باید ۶ گل بخورد اما نمی خورد و در مقابل تیمی می تواند 
۶ گل بزند و نمی زند. ما در مجموع در این مسابقات خوب نبودیم. در جایی که گروه ما گروه 
سختی نبود و صعود کردیم. بعد از دور گروهی مگر ندیدید جلوی سوریه چطور برنده شدیم 
و آمدیم بالا؟ مقابل تیمی مثل سوریه کارمان به پنالتی کشیده شد. سرمربی پیشین تیم 
ملی، افزود: اگر یادمان باشد در سال ۲۰۰۷ هم با همین مربی در ضربات پنالتی اوت شدیم. 
به هر حال فوتبال همین است. آیا سال گذشته حق پرسپولیس قهرمانی بود یا سپاهان 
باید قهرمان می شد؟ سپاهان در بازی آخر در خانه مقابل ملوان که اصلا نیازی به امتیاز 
نداشت مساوی کرد و با همین مساوی، پرسپولیس به قهرمانی رسید. وی درباره انتظار به 
حق مردم از تیم ملی برای قهرمانی در جام ملت های آسیا در شرایطی که تیم هایی مثل 
قطر و اردن را برای رســیدن به این حسرت پیش رو داشت، گفت: مردم که به حق توقع 
داشتند. همه امکانات برای تیم ملی مهیا بود. زمان من تعداد کادر فنی ام فقط ۴ نفر بود. 
حتی دکتر هم نداشتیم و بعدا به تیم اضافه شد اما این جا دیدید که فقط ۲۵ نفر با کت 
و شلوار یک دست فقط همراه تیم ملی به قطر رفته بودند. چندین نفر لیدر به قطر بردند. 
تماشاگران زیادی برده بودند که خود آقای تاج برای استقبال از آن ها به فرودگاه رفته بود. 
مایلی کهن با اشاره به عملکرد داور این مسابقه، گفت: آقای مسعود مرادی که بهترین داور 
ما هستند صراحتا اعلام کرد داور مسابقه بهترین قضاوت خود را داشته است. حرف هایی که 
باید در تلویزیون توسط خداداد عزیزی که عنوان بهترین بازیکن آسیا را دارد، زده شد. وی 
در ادامه، با انتقاد از این که چرا به بازیکنی مثل قایدی فرصت حضور در این بازی داده نشده 
است، خاطرنشان کرد: مگر قایدی بد بازی کرده بود که به او فرصت بازی ندادند؟ او فقط 
چوب خوب بازی کردنش را خورد. هر بازیکنی که در تیم ملی خوب بازی کرد مجازات شد 
و رفت روی نیمکت. مایلی کهن در پایان درباره انتقادها از علت تعویض نشدن بازیکنانی مثل 
مهدی طارمی با وجود عملکرد ضعیف در این بازی، گفت: به هر حال بازیکنی مثل طارمی 

هر لحظه ممکن بود که یک توپ را به گل تبدیل کند.

< تیم ما بزرگ تر و کاپیتان نداشت
بازیکن پیشین تیم ملی نیز درباره عملکرد تیم ملی گفت: تیم ما از نبود بزرگ تر در زمین 
و بیرون زمین ضربه خورد. تیم ما بزرگ تر و کاپیتان نداشت. امیرحسین صادقی، بازیکن 
پیشــین تیم ملی در گفت وگو با ایسنا درباره حذف تیم ملی از رقابت های جام ملت های 
آسیا اظهار کرد: ناراحت کننده بود که تیم ملی نتوانست مقابل قطر برنده شود در صورتی 
که چندین موقعیت گلزنی داشت که استفاده نکرد. بازیکنان در این بازی تمرکز لازم را 
نداشتند و همین باعث شد ۳ گل دریافت کنند. او درباره علت باخت تیم ملی ادامه داد: 
قبل از بازی هم گفته بودم باید تمرکز داشته باشیم که این مهم را نداشتیم. حواشی روی 
تیم ما تاثیر می گذارد و همین باعث شد تحت تاثیر قطری ها باشیم. عامل اصلی باخت ما 
گل نزدن بود. هم بعد از گل اول و هم دوم مبتدیانه گل نزدیم و روی ضد حمله گل سوم 
را هم دریافت کردیم. بازیکن پیشین تیم ملی درباره عملکرد خط دفاع افزود: گل خوردن 
ما ضعف خط دفاع ما نیست. دفاع کردن یک کار تیمی است و اشتباهات تیم ما بود که ۳ 
گل دریافت کردیم. خط دفاع ما در بازی های قبلی عملکرد خوبی داشت اما در این بازی 
همان طور که گفتم تمرکز کافی را نداشت. صادقی درباره اخراج خلیل زاده از زمین بیان 
کرد: اخراج شجاع طبیعی بود. او باید در این بازی باتجربه تر عمل می کرد. در صحنه اخراج 
اکرم عفیف در نهایت یک ضربه ســر می زد و شجاع می توانست آن خطا را انجام ندهد. 
فینال تمام عربی؟ بازیکن پیشین تیم ملی در این باره ادامه داد: فوتبال همین است که 
قابل پیش بینی نیست. تمام تیم های بزرگ آسیا مانند کره جنوبی، عربستان، استرالیا، ژاپن 
و ایران از این مسابقات حذف شدند. چه کسی فکر می کرد اردن به فینال این مسابقات راه 
پیدا کند. الان هم دیگر مهم نیست چه تیمی قهرمان این مسابقات می شود. این بازیکن 
پیشین تیم ملی درباره این که آیا قلعه نویی در این مسابقات موفق بود یا خیر؟ گفت: فوتبال 
خوبی را در این مسابقات انجام دادیم. چیزی را که باید بگویم این است که تیم ما از نبود 
بزرگ تر در زمین و بیرون زمین ضربه خورد. تیم ما بزرگ تر و کاپیتان نداشت. بستن بازوبند 
خیلی اهمیت ندارد مهم بزرگی و جمع کردن تیم است. بازیکنان بزرگ ما خیلی بهتر از 

این می توانستند عمل کنند.

< قلعه نویی تمام هوشش را به کار گرفت
از سوی دیگر یک پیشکسوت فوتبال گفت: خیلی دوست داشتم که در این جام با یک مربی 
ایرانی به فینال و قهرمانی دست پیدا کنیم، واقعا حیف شد. مجید نامجو مطلق در گفت وگو 
با ایســنا، در ارزیابی از عملکرد تیم ایران برابر قطر در مرحله نیمه نهایی و حذف از جام 
ملت های آسیا، اظهار کرد: حیف شد که ایران به فینال راه پیدا نکرد؛ فینال را مفت از دست 
دادیم. شرایطی این بازی داشت که در مصاحبه های قبلی خود گفته بودم؛ قلعه نویی بعد از 
بازی با ژاپن با چالشی مواجه بود و آن این که میانه ی زمین را پر کنیم یا با دو مهاجم بازی 
کنیم. یکی از دلایل برد ما برابر ژاپن این بود که با ۵ هافبک بازی کردیم و مرکز زمین را به 

خوبی کنترل کردیم. به ویژه در نیمه دوم بازیکنان خوب، 
باهوش و منطقی بازی کردند. بازسازی خوبی داشتیم و 
به خوبی در حمله شرکت می کردیم و تیم ژاپن را اذیت 
کردیم. او افزود: قلعه نویی بعد از این بازی با چالشی مواجه 
بود که برابر قطر به سیستم قبل خود بازگردد یا روند بازی 
که برابر ژاپن داشت پیاده کند. تصمیم کادر فنی این بود 
که با همان سیستم قبلی بازی کند. در نیمه اول تیم در مجموع مشکل داشت اما در نیمه 
دوم با وجود این که عقب بودیم تیم بازی بهتری را به نمایش گذاشت، البته این که مثل 
بازی با ژاپن برتری محسوس برابر قطر داشتیم این طور نبود. نامجو مطلق تصریح کرد: 
تیمی که مهدی طارمی را داشته باشد به راحتی نمی تواند از او بگذرد و قطعا شرایطی را 
فراهم می کند که بازی کند. معتقدم ترکیب ما مقابل ژاپن خیلی بهتر از این بازی بود و 
بهتر جواب داد، به هر صورت این تصمیم کادر فنی بود و بازیکنان و کادر فنی تمام توان 
خود را گذاشتند و این جای تبریک دارد. کادر فنی باید حمایت شود؛ دوست داشتم در این 
تورنمنت با یک مربی ایرانی به فینال یا قهرمانی می رسیدیم و این افتخارش برای فوتبال 
کشور بود و همین این که جایگاه و شان مربی ایرانی را بالا ببریم. الان نیز به اعتقاد من 
قلعه نویی تمام هوشــش را به کار گرفت و زحمتش را کشید. تعویض هایی که نیمه دوم 
انجام داد تعویض های خوبی بود اما شرایط به گونه ای رقم خورد که بازی را واگذار کردیم. 
این پیشکسوت فوتبال خاطرنشان کرد: باید از کادر فنی ۱۰۰ درصد حمایت شود و این 
تجربه سبب شود تا در تورنمنت ها و دوره های بعد با حضور قلعه نویی به موفقیت برسیم. 
وی ادامه داد: خیلی دوست داشتم که با یک مربی ایرانی به قهرمانی برسیم اما متاسفانه با 
آن همه موقعیت توپ ها وارد دروازه نشد و موقعیت ها را خیلی راحت از دست دادیم؛ حتی 
شانس هم با ما یار نبود به طوری که در دقایق آخر بازی با بغل پای زیبایی که جهانبخش 
زد باید می چرخید و وارد دروازه می شد اما این اتفاق رخ نداد. اما با این وجود باید به تمام 
بازیکنان و کادر فنی خسته نباشید بگوییم و همواره حمایت لازم را از آن ها داشته باشیم تا 
در تورنمنت های آینده با همین کادر فنی جبران کنیم. نامجومطلق خاطرنشان کرد: واقعا 
خیلی سخت است که مهدی طارمی را داشته باشید و در ترکیب قرار ندهید در بازی با 
ژاپن حتی خودش عنوان کرد که تیم ملی بدون من بهتر بازی کرد و آن ترکیب به اعتقاد 
من بهتر جواب داد. او در پایان گفت: جام را از دست دادیم اما بازیکنان از تمام توان بدنی 
و فنی مایه گذاشتند و جنگیدند، وقتی بازیکنان تا دقایق پایانی می دوند و کم نمی آورند 
یعنی این که بازیکنان برای قهرمانی هم دل بودند، دست شــان درد نکند و باید به آن ها 

خسته نباشید بگوییم.

< کاش نه لذت بردِ ژاپن را تجربه می کردیم نه غم باخت به قطر را!
در این میان عصر ایران به قلم مهرداد خدیر، طی یادداشتی در این باره نوشت: »حسرت 
راه یابی به فینال جام ملت های آسیا با باخت در مقابل قطر میزبان، ۵۰ساله شد. البته فاصله 
زمانی از ۱۹۷۶ تا ۲۰۲۴ می شــود ۴۸ سال ولی چون ۴ سال دیگر جام ملت های بعدی 
برگزار می شود، تعبیر حسرت ۵۰ساله نادرست نیست و تازه ۵۲ساله درست تر است! تیم 
ملی فوتبال ایران در حالی از راه یابی به فینال جام ملت های آسیا بازماند که ۴ ضلع مدعی 
و سنتی دیگر )عربستان، استرالیا، کره و ژاپن( حذف شده بودند و هیچ گاه جام اینقدر به ما 
نزدیک نبود. اگر بردِ لذت بخش در مقابل ژاپن در روز شنبه نبود که همه را به وجد آورد 
چهارشنبه شب انتقاد از امیر قلعه نویی و چینش او صریح تر می شد و به نظر می رسید قدری 
رودربایستی دارند چون همین چند روز قبل در ستایش تیم او - بی مهدی طارمی- سخن ها 
گفته شد و حالا تیم او - با مهدی طارمی- آرزوها را بر باد داد. بخش قابل توجهی از این 
رودربایستی در همین نام نهفته است: مهدی طارمی. چندان که مجید نامجو مطلق گفته 
بــود مهم ترین چالش امیر قلعه نویی حضور یا غیبت طارمی خواهد بود. چون اگر به تیم 
برگردد آرایش مقابل ژاپن بر هم می خورد در حالی که به ترکیب برنده نباید دست زد و اگر 
او را روی نیمکت بنشاند چگونه این کار را با بین المللی ترین بازیکن حال حاضر ایرانی انجام 
دهد؟ تفاوت مربی ایرانی با خارجی اما در همین رودربایستی هاست و امیر قلعه نویی در واقع 
به رودربایســتی خود با او باخت و به این که ترسید اگر به مهدی قایدی بازی دهد که از 
هر نظر به درد این مسابقه می خورد و اگر گل هم نمی زد می توانست کاشته بگیرد متهم 
به گرایش استقلالی می شود و حالا استقلالی ها بیش از پرسپولیسی ها حسرت می خورند 
چون اگر ایران به فینال می رفت و قهرمان می شــد هر ۴ قهرمانی تیم ملی ایران در جام 
ملت های آسیا با مربی گری ۴ مربی با پیشنیه تاج/استقلال رقم خورده بود: محمود بیاتی، 
محمد رنجبر، حشمت مهاجرانی و امیر قلعه نویی و این چهارمی محقق نشد. درباره قبلی ها 
هم شاید گفته شود رنجبر نبود و پرویز دهداری بود در حالی که دهداری مدیر فنی بود نه 
سرمربی یا حشمت مهاجرانی از پاس آمد که آن هم به خاطر اجبار نظامی بودن او بود که 
ناچار از ترک تاج به سوی پاس شد. نویسندۀ این سطور به دنبال تحلیل بازی نیست و به 
جنبه های اجتماعی و رسانه ای کار دارد. از جمله این که هر چه خداداد عزیزی اصرار داشت 
شانس، دخیل نیســت آن دو مجری تلویزیونی )جواد خیابانی و مهدی توتونچی( اصرار 
داشتند اگر توپ جهان بخش به جای تیر به تور می خورد چه؟ در حالی که با این منطق 
گل هایی که قطری ها به ثمر نرساندند هم در واقع شانس ما تلقی می شد! سخن اصلی را 
اما ساکت الهامی گفت -که هر چند او را بیشتر با ادبیات و گاه رفتار نامناسب می شناسیم 
ولی به نکته درستی اشاره کرد- که یکی از بهانه های این قلم برای پرداختن به این موضوع 
اســت. این که دو جور بازی می کنند: یکی سازمان یافته و هماهنگ و دیگری بی نظم و 
آشفته و فوتبال ایرانی همان فوتبال آشفته و بی نظم اما احساسی و غریزی است. او نگفت 
اما کارلوس کی روش برای این فوتبال ایرانی ساختار دفاعی ایجاد کرد منت ها امیر قلعه نویی 
اصرار داشت از میراث کی روش یک فوتبال ایرانی را دوباره بیرون بکشد و در بازی با ژاپن 
توانست و در بازی با قطر نه. چرا؟ چون در بازی با ژاپن مهدی طارمی نبود و همین نبودن به 
بازیکنان اجازه داد غریزی و احساسی بازی کنند و طارمی هم در بیرون زمین اشک بریزد. 
در بازی با قطر اما طارمی را آورد و مثلا می خواستیم با برنامه بازی کنیم در حالی که ذات 
فوتبال ایرانی و زیست اجتماعی ما با نظم سازگار نیست و حالا که قرار بود غریزه به کار آید 
مهدی قایدی گزینۀ مناسب تری بود! چندان که در تیم مقابل دیدیم اکرم عفیف یک تنه 
چه می کرد. دهه ۲۰ یک خبرنگار اروپایی که به تهران آمده بود نوشته بود در نهایت نظم در 
حال بی نظمی اند! ترافیک تهران را نیز همین گونه می توان توصیف کرد: یک بی نظمی اما در 
نظم! این نوشته به خاطر آن است که بعد از بازی ایران و قطر و دو حس متفاوت برد ژاپن و 
باخت به قطر به یاد آن جمله مشهور بنجامین پیر در مزرعۀ حیوانات یا قلعۀ حیوانات افتادم 
که گفت: »خدا به من دُم داده تا مگس ها را بپرانم ولی ای کاش نه دُمی داشتم و نه مگسی 
بود«. می خواهم مثل بنجامین پیر بگویم کاش نه لذت برد ژاپن را تجربه می کردیم نه اندوه 

باخت به قطر و ۵۰ساله شدن حسرتِ راه یابی به فینال جام ملت های آسیا را!

بازتاب شکست تلخ تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل قطر

حسرت ۵۰ساله

 

 دیالوگ 

گاهی معمولی ترین و ابتدایی ترین داشته های 
زندگی آدم ها میشه بزرگترین حسرت زندگیت!
بی خوابی/کریستوفر نولان
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تنم از واســطه دوریِ دلبر بگداخت حافظ نامه 
جانم از آتشِ مهرِ رخِ جانانه بسوخت

تفسیر: با توجه به شکســت تیم ملی مقابل قطر و عدم راهیابی به 
فینال جام ملت ها حافظ هم از غم دوری جام هم می نالد! 

لزوم احیای سیستم کنترل آلودگی هوا 
در نیروگاه ها

ادامه از صفحه 7:
در زمینه استفاده از غبارهای تولیدی توسط کارخانه های سیمان 
کشور باید گفت که سیستم های فیلتراسیون قوی )فیلترهای 
هیبریدی( با مدیای منسوج بافته از الیاف معدنی مقاوم در برابر 
حــرارت با ضریب بازدهی کم تر از ۱۰ میلی گرم در مترمکعب 
وارد کشور شده که مطابق با استانداردهای جهانی بوده و این 
سیســتم ها به دلیل وارداتی بودن و قیمت آن تاکنون فقط در 
تعدادی از کارخانه های سیمان کشور نصب شده اند. با کاربرد 
این نوع فیلترها در صنایع ســیمان این شاخه از صنایع نیز به 
جمع دوستداران محیط زیست پیوسته است. بومی سازی فناوری 
تولید مدیای منسوج از الیاف معدنی برای غبارگیری از گازهای 
خروجی کارخانه های آلاینده هوا و قطع وابســتگی به خارج و 
پاسخگویی به نیازهای کنونی صنایع آلاینده هوا نظیر سیمان، 
مواد معدنی، فلزات و... از ضرورت های اجرای این طرح هستند. 
از دستاوردها و خروجی این طرح می توان به تدوین دانش فنی 
تولید مدیای منسوج فیلتر بافته شده از الیاف معدنی مقاوم در 
برابر حرارت، ارزیابی عملکرد کیفی فیلترهای منسوج بافته شده 
از الیاف معدنی مقاوم در برابر حرارت در شــرایط واقعی، قطع 
وابستگی به مدیای منسوج فیلتر بافته شده از الیاف معدنی مقاوم 

در برابر حرارت وارداتی و جلوگیری از خروج ارز و جلوگیری از 
آلودگی محیط زیست اشاره کرد.

< کاهش آلودگی هوا با نانوفیلترهای صنعتی
با توجه به افزایش آلاینده ها در کلانشــهرهای کشور یکی از 
شرکت های دانش بنیان نانوفیلترهای صنعتی را به بازار عرضه 
کرده که قدرت جذب آلاینده های بیشــتری نسبت به سایر 
فیلترها دارد. این محصول به دلیل وجود نانوالیاف، قدرت جذب 
آلاینده های آن نسبت به فیلترهای رایج بسیار بالاتر بوده و امکان 
گیرانــدازی ذرات زیر ۲.۵ میکرون در این فیلترها وجود دارد؛ 
بنابراین شرکت ها و کارخانه های تولیدی می توانند با استفاده 
از این فیلترها نســبت به جذب ریزگردها از خروجی کارخانه 
اقدام کنند و در نهایت میزان رهایش ریزگردهای خطرناک به 
محیط زیست به حداقل برسد. فیلترهای صنعتی حاوی نانوالیاف 
پلیمری از دیگر دستاوردهای دانش بنیان محققان کشور است 
که قابلیت زدایش ذرات آلاینده از خروجی کارخانه ها را دارد و 
در صنایع سیمان، فولاد، آرد، گچ، روغن نباتی و هر صنعتی که 

در جریان تولید، غبار ایجاد می کند، کاربرد دارد.

< فیلترهای صنعتی با قابلیت جمع آوری غبار
پروسه تولید اکثر کارخانجات صنعتی همراه با غبار است و این 
ذرات غبار اگر جمع آوری نشوند، به راحتی وارد محیط زیست 

شــده و موجب آلودگی آن خواهند شد. نمونه این آلایندگی 
افزایش ذرات کمتر از ۲.۵ میکرون در فصول سرد سال است که 
بخشی از آن از سوی کارخانجات صنعتی تولید می  شود؛ از این 
رو محققان فیلترهایی را به تولید رساندند که حاوی پوشش های 
نانو الیاف است و قدرت جذب ذرات از ۳۰۰ نانومتر را دارند. در 
گذشته کارخانجات از فیلترهای میکرومتری استفاده می کردند 
که جذب ذرات بالایی نداشتند، ولی نانوفیلترهای تولیدی مانع 

از انتشار ذرات کمتر از ۲.۵ میکرون به هوا می شوند.

< جمع بندی
مازوت یا نفت کوره یکی از هیدروکربن های نفتی است که در 
مراحل پالایش نفت خام پس از نفتا، بنزین و نفت سفید به دست 
می آید و چون سیاه رنگ است به نام »نفت سیاه« نیز خوانده 
می شود. با اینکه مصرف مازوت در نیروگاه ها و سایر صنایع در 
پاییز و زمستان ممنوع است، اما همچنان تردیدهایی در این باره 
وجود دارد و برخی دلیل تشدید آلودگی هوا را استفاده از مازوت 
در نیروگاه ها و صنایع می دانند. اما نیروگاه زیر بار مصرف مازوت 
در شــش ماه دوم سال نمی روند و معتقدند که مازوت تنها ۶ 
درصد سوخت مورد نیاز نیروگاه ها را تشکیل می دهد؛ بنابراین 
نمی تواند ســبب آلودگی هوا باشد. سخنگوی صنعت برق در 
گفت وگوهای اخیر خود اعلام کرده است که در پنج نیروگاهی 
که در استان تهران برق تولید می کنند، مازوت مصرف نمی شود. 

مدیرکل روابط عمومی شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
نیز بیان کرده است این شرکت تنها تامین کننده نیاز سوختی 
کشور است؛ تا جایی که ما می دانیم ۱۰سال است شیر توزیع 
مازوت باز نشده است. رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
حفاظت محیط زیست نیز می گوید: درحال حاضر نیروگاه های 
شهرهای تهران، اصفهان، کرج و اراک هیچ کدام مازوت سوزی 
ندارند و اگر هم مازوت بسوزانند، انتشار آلاینده های حاصل از این 
سوخت فسیلی علت آلودگی هوا نیست، بلکه عامل تشدیدکننده 
آلودگی هواست. رئیس سازمان محیط زیست نیز ۲۲ آذر ماه 
۱۴۰۲ در حاشیه نشست دولت، گفت: به عنوان امین مردم اعلام 
می کنم که مازوت سوزی در هیچ یک از نیروگاه هایی که نزدیک 
کلان شهرها و مراکز جمعیتی قرار دارند، انجام نمی شود و این 
موضوع فقط برای نیروگاه هایی است که دور از مراکز جمعیتی 
قرار دارند. رئیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت نیز به این 
نکته اشاره کرد که افزون بر گوگردزدایی مازوت می توانیم آن را 
به ارزش افزوده تبدیل کنیم؛ از این رو افزون بر تولید محصولاتی 
نظیر گازوئیل، بنزین و... می توانیم فرآورده با ارزش بالاتر نیز از 
مازوت بگیریم. به گفته وی، گوگردزدایی پیش از استفاده از نفت 
کوره، گوگردزدایی از دودکش پس از مصرف و جایگزین کردن 
با سوخت های دیگر از راهبردهای مهم جهانی برای رفع مشکل 
محیط زیســت است. اگر چه توصیه های بهداشتی و سلامتی 
بســیاری برای کاهش آثار منفی آلاینده ها وجــود دارد اما در 

نهایت کارشناسان توصیه می کنند استفاده از دستگاه تصفیه هوا 
برای کاهش خطر مسمومیت با آلاینده های ناشی از سوزاندن 
سوخت های فسیلی مانند مازوت ضروری است. در کشورهای 
پیشرفته بر روی دودکش های نیروگاه، تجهیزات رفع آلودگی 
و فیلتراسیون به منظور تصفیه و فیلتر گاز خروجی از نیروگاه ها 
نصب می شــود و همین مسئله مانع از انتشار آلودگی ناشی از 
سوخت زغال سنگ و مازوت در محیط می شود. در ایران نیز به 
دلیل عدم استفاده از فناوری های موجود در حوزه فیلتراسیون، 
به تمام نیروگاه ها سوخت گاز و گازوئیل تحویل داده می شود، 
اما در فصول ســرد سال به علت کمبود گاز و گازوئیل، به طور 
محدود در برخی نیروگاه ها نفت کوره توزیع و ارائه می شود، اما در 
کنار آن می بایست نسبت به استانداردسازی نیروگاه ها اقدام شود. 
محققان کشور با کسب فناوری تولید نانوالیاف موفق به تولید 
صنعتی فیلترهای نیروگاهی ارتقاء یافته با استفاده از این فناوری 
شدند که با استفاده از آن، میزان بهره وری نیروگاه سالانه حدود 
۲۰۰ میلیارد تومان افزایش می یابد. با اســتفاده از نانو فیلترها 
در یک دوره کاری فیلتر )یک سال( در کل نیروگاه های کشور 
حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار مگاوات تولید برق بیشتر خواهیم 
داشت. متوسط قیمت تمام شده هر مگاوات برق تولید شده در 
کشــور برابر با یک میلیون و ۴۰۰ هزار ریال است؛ بنابراین با 
استفاده از این فناوری در سال حدود ۲۰۰ میلیارد تومان برق 

بیشتر تولید خواهد شد.

گاهی  افســانه ای  این جادوی  فوتبال 
بی رحم است گاهی با رحم و سراسر از 
شفقت و مهربانی. باخت دارد پیروزی 
دارد لذا اشک و لبخندها پدیده همین 
باخت و بردهایش اســت. ما بازهم از 
صعــود به فینال جام ملت های آســیا 
باز ماندیم. اشــکالی ندارد دفعه بعد به 
فینال جام جهانــی می رویم! بیاییم با 
رویا زندگی کنیم. کی روش ســرمربی 
ســابق تیم ملــی یک جملــه زیبایی 
داشــت که همیشــه آینــه ذهن من 
اســت و آن جمله این بــود: »ما حق 
داریم رویا داشــته باشیم« اما مشکل 
اینجاســت این حق این رویاها چرا به 
خورخه  لوئیس  نمی پیوندند؟  حقیقت 
بورخس می گوید: »خاطرم سرشــار از 
یادهاست سرشار از رویاهاست« سوال 
اینجاست این خاطر سرشار از رویا کی 
خیال به حقیقت پیوســتن دارد؟ بنده 
غیبگو نیســتم؟ تقریبا جوانی کم سن 
بودم که فوتبــال را پیگیری می کردم 
خدا رحمت کند بهرام شفیع گزارشگر 
خوب فوتبال و مجری ورزشــی برنامه 
ورزش و مــردم را که هرگاه تیم ما در 
مســابقات نتیجه نمی گرفت می گفت: 
امیدواریــم در آینده بــا برنامه ریزی 
درســت و کار کارشناسی به موفقیت 
برسیم. وی فوت شــد و ما پیر شدیم 
و برنامــه ریزی هــا نفهمیدیم به کجا 

انجامید؟
صد البتــه تلخ تر اینکــه برخی چنان 
هندوانه هــا زیــر بغــل ایــن فوتبال 
گذاشــتند و فوتبــال را آنقــدر گنده 
کردند که به ما القا شد فوتبال نتیجه 
بگیــرد همــه دردها و به فراموشــی 
ســپرده می شــود. اگر قهرمان شویم 
حتــی یادمان مــی رود در چه میدان 
تورمی و تنگناهای باتلاق واری زندگی 
می کنیم. اما افســوس تنها امید برای 
شادمانی به هوا رفت. انگار شادمانی به 

ما نیامده!
دریغا که گمــان می کردیم آن قیچی 
قطری ها  نســخه  ســردار  برگــردان 
را قیچــی می کندامــا نشــد. ولــی 
واقعیت های پنهان پشت موفقیت های 
آنــان را نمی توان کتمــان کرد. قطر 
دو میلیــون و نیم جمعیــت دارد. اما 
بیشــترین ســرمایه گذاری خارجی و 
رشد اقتصادی را دارد. جزو شش کشور 
مرفه دنیا است. سالهاست برنامه ریزی 
ساختاری و پایه ای برای فوتبالش دارد. 
جــام جهانی و جام ملت ها را پشــت 
سرهم میزبانی کرده. با این همه اقتدار 
و پیشــرفت های خیره کننــده که اگر 
مســئولین آن ها دم از پیشرفت بزنند 
هیچ کســی نمی تواند این پیشرفت ها 
را منکر شــود لذا موفقیت شــان هم 
در فوتبال چیز عجیبی نیســت. تنها 
چیز عجیب این اســت چرا ما باید در 
حسرت پیشــرفت های آنان چمباتمه 

بزنیم هر چند نه حسودیم نه بخیل!

خبرچین

انگار شادمانی 
به ما نیامده

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 


